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Thorsdagcn den II Mars.

Kl. 10 f. m.

§ I-

Utdrag af protokollet för den 10 i denna månad upplästes och god
kändes.

§ 2.
Föredrogs punktvis Stats-Utskottets Utlåtande N:o 39, angående 

regleringen af utgifterna under Riks-statens Åttonde Hufvudtitel.

Punkerna 1 och 2.

Biföllos.

Punkten 3.

Mom. a).

Härvid yttrade

Herr Printzensköld: Då jag, dertill uppfordrad från hemorten,
väckte nu förevarande motion, hyste jag ej några sangviniska förhoppnin
gar om dess framgång vid riksdagen, och jag gör det ej heller nu; men då 
jag ej kunnat undgå finna de skäl, hvarpå Stats-Utskottet stödt sitt afstyr
kande Utlåtande, något besynnerliga, har jag ansett mig böra begära or
det för en kort granskning af detta Utlåtande. Först och främst får jag 
då anmärka, att den af Stats-Utskottet åberopade omständighet, att läro
verk finnas, der lärareplatser af en eller annan orsak stå obesatta, icke 
utgör något skäl, hvarföre sådana platser icke skulle tillsättas vid läro
verk, der de verkligen äro oundgängliga. Detta skäl synes mig vara ett 
svepskäl, bakom hvilket jag spårar ett annat och djupare liggande intresse. 
Man synes nemligen på somliga håll alltför mycket vilja gynna folkskolan 
på bekostnad af elementarläroverken. Jag är långt ifrån någon ovän till 
folkskolan, tvärtom ser jag i dess utveckling de kraftigaste medel till lan
dets bildning och framåtskridande; men jag vill framför allt rättvisa, och 
att man icke skall klappa det hvita barnet och glömma bort det svarta. 
I sitt nuvarande skick är folkskolan ej i stånd att motsvara de fordringar, 
man från vissa håll på densamma ställer; men denna brist suppleras af
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de högre elementarläroverken, kvilka i viss mån kunna benämnas folksko
lor, då t. ex. i Jönköpings läroverk ej mindre än halfva antalet lärjungar 
komma ur folkets leder, äro söner till torpare, bönder och de öfriga ar
betande klasserna. Ett annat skäl för afslag torde ligga uti den opinion, 
som yrkar indragning af elementarläroverkets tvänne lägsta klasser. Jag 
vill ej yttra mig om ändamålsenligheten af denna åtgärd, för hvilken 
tvifvelsutan talande skäl kunna anföras, men för dess genomförande er
fordras dock, att folkskolan skall hafva utbildat sig till något annat än 
hvad den nu är; åtminstone vågar jag efter den erfarenhet, jag härom 
kunnat inhemta, påstå, att i trakten af Jönköping icke finnes någon enda 
folkskola, der lärjungar ne kunna beredas till inträde i elementarlärover
kets tredje klass utan privat undervisning.

I afseende å den nu ifrågasatta tillökningen af lärareplatser vid Jön
köpings elementarläroverk får jag erinra derom, att, i följd af Rikets 
Ständers skrifvelse Kongl. Maj:t uti Bref af den 20 Mars 1858 stadgat, 
att för 200 lärjungar bör ett normalantal af 16 lärare finnas, och att då 
lärjungarnes antal ökas med 30 å 40, ytterligare en lärare bör tillsättas. 
Jönköpings läroverk bär för närvarande 503 lärjungar och borde således 
ega 24 ordinarie lärare. Men det har blott 19 sådana, eller 5 mindre 
än det rättsligen borde. Jag föreställer mig, att, om vid sådant förhål
lande förslaget om tillökningen utgått från Regeringen, det sannolikt ej 
mött något motstånd, emedan det obestridligen torde vara Statsmagternas 
skyldighet att fullgöra, hvad de en gång åtagit sig. Och den ekonomiska 
sidan af saken, hänsynen till den ofta omordade sparsamhetsprincipen 
lägger intet hinder i vägen för sakens genomförande. 1 motionen begär
des tre nya lärareplatser. De hafva tillsammans 3,000 R:dr i lön. De nu 
anställda 3 extra lärarne åtnjuta arfvoden af sammanräknadt 2,250 R:dr, 
och hela skilnaden belöper sig således till 750 R:dr. Då 1868 års stat 
för Jönköpings läroverk uppgick till 40,000 R:dr eller en kostnad af 80 
R:dr för hvar af 500 lärjungar, blir genom beviljande af anslaget den 
ökade kostnaden för hvarje lärjunge endast 1 R:dr 50 öre, en verklig obe
tydlighet i förhållande till de olägenheter, som med det nuvarande provi
soriska tillståndet äro förenade.

På grund af dessa skäl kan jag ej annat än yrka afslag å Utskottets 
Utlåtande samt bifall till motionen.

Herr Otterström: Motionären slutade med att yrka bifall till
sitt förslag. I detta yrkande skulle jag ock vara benägen att förena mig, 
om jag endast såge på motionens innehåll och ej på andra omständighe
ter, som dermed sammanhänga. Jag vill ej rida på ord; men nog synes 
det mig, som om Utskottet skulle kunnat välja en annan form för sitt af
styrkande än den att hemställa, det motionen måtte lemnas utan afseende; 
ty den förtjena!- verkligen allt afseende. Motionären har visat, att Jön
köpings elementarläroverk eger 520 lärjungar och 19 lärare, hvilket för
orsakar behof att anställa ej mindre än 6 extra lärare. Behofvet af 
ökade lärarekrafter är således erkäudt genom de arfvoden, som af stats
medlen utgå till extra lärarne, och man kan ej tänka sig möjligheten att 
i detta stora läroverk man skulle kunna nöja sig med 19 lärare, då, så
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som motionären uppgifvit, Strengnäs med 145 lärjungar har 15 lärare och 
Calmar med 450 lärjungar har 22 lärare. Det missförhållande, som rå
der vid Jönköpings läroverk i fråga om lärarekrafter är häraf tydligt, och 
motionen förtjena!- i afseende härå allt afseende.

Men det gifves en annan omständighet, som i fråga härom är af 
största betydelse, men hvilken motionären synes hafva förbisett. Jag åsyf
tar det förhållande, att ännu i denna stund ej mindre än 57 läraretjen- 
ster finnas obesatta. Att det ej finnes tillräckligt antal kompetenta sö
kande för besättande af de platser, till hvilka Riksdagen långt före detta 
gifvit anslag, är en följd af det anslagsraseri, som förut rådt. Jag får 
erinra derom, att af den öfverdrifvet rika Riksdagen 1856 man kunde få 
allt hvad man ville för upprättandet af nya läroverk, större så väl som 
mindre. Det fanns ej en by med några rödmålade hus, handlande och 
krog, som ej med framgång kunde begära rika anslag för inrättandet af 
nya läroverk och utbildningen af de äldre. Detta raseri, denna hetsighet 
hade med sig en påföljd, som hvar och en kunde förutse, nemligen reak
tion. Och med rätta har motionären pekat på denna reaktion såsom huf
vudskål för Utskottets afslag på motionen. Man har nemligen icke kom
binerat motionen i denna punkt, jemte de andra motioner, som afse till
ökning af lärareplatser vid elementarläroverken, med den i femte punkten 
förekommande fråga. De förstberörda motionerna hade likväl otvifvelak
tigt bort ställas tillsammans med punkten 5, der fråga är om indrag
ning af sådana lärareplatser, som uppstodo under raseriets tider och nu
mera äro öfverflödiga. Det hade då varit skäl för Utskottet att tillse, 
huruvida icke den brist, som i motionerna påpekas, skulle kunna fyllas 
genom den ifrågasatta indragningen. Jag skulle helst hafva önskat, att 
Utskottet kommit till det resultat att till Riksdagen hemställa, det den
samma ville i skrifvelse till Kongl. Maj:t anhålla, det Kongl. Maj:t täcktes 
tillse att läraretjensterna ställdes i lämpligt förhållande till lärjungarnes 
antal, så att, der sådana tjenster indrogos i det ena läroverket, lärare
krafterna, der sådant påkallades, kunde ökas i ett annat. Men jag nöjer 
mig vid hvad Utskottet i denna punkt föreslagit, emedan jag tror, att 
äfven i fall man ifrån dessa elementarläroverk, der öfverflödiga lärare
krafter finnas, skulle kunna påräkna något understöd för de läroverk, der 
sådant är behöfligt, man icke ens derigenom skulle kunna tillfredsställa 
motionären mera än till en ringa del. Men, såsom sagdt, tror jag, att 
motionärens framställning i öfrigt förtjenar det största afseende, ehuru man 
ej för närvarande kan bifalla densamma.

Herr Friherre Alströmer: Jag medgifver gerna, att Stats-Ut-
skottet skulle kunnat begagna andra ordalag för sitt afstyrkande af mo
tionen, men den mängd af göromål, hvarmed Utskottet är öfverhopadt, 
gör det ursäktligt, om ordalagen icke alltid blifva de bäst valda. Med 
anledning af ett yttrande af motionären ber jag att få hemställa, huruvida 
icke han som öfriga motionärer skulle vilja låta bero vid Utskottets förslag 
utan vidare diskussion, då föga anledning finnes att hoppas bifall till an
slag vid denna riksdag samt dessutom femte punkten lemnar tillfälle till 
diskussion i fråga om läroverkens organisation.
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Herr Wigardt: Då jag är boende i närheten af Jönköping och
känner det behof af ökade lärarekrafter, som der förefinnes, kan jag ej 
annat än hemställa om bifall till motionen. Stats-Utskottet har hemställt 
om afslag på det skäl, att 57 lärareplatser ännu skulle vara obesatta. 
Detta skäl anser jag icke gälla i nu förevarande fall, ty i Jönköping 
finnes verkligen tillgång på fullkomligt skicklige och kompetente aspiranter. 
Det ges dessutom få läroverk, som på kort tid vunnit en så stark tillök
ning af lärjungar, från ett antal af 201 till öfver 500. De ordinarie lärare
krafterna stå ej i någon rimlig proportion till detta antal lärjungar. Sex 
extra lärare äro ock för närvarande antagne, men frukten af deras verk
samhet förminskas i betydlig mån derigenom att de oftast icke kunna för 
läroverket påräknas mera än en, högst två terminer. De afgå således 
just då de börjat inhemta den praktiska lärareskicklighet, som i fråga om 
undervisning är förmer än alla studier. Detta länder till men för läro
verket; och jag kan alltså ej annat än yrka bifall till motionen och afslag 
å Utskottets hemställan.

Med Herr Wigardt instämde Herr Sandsten.

Herr Orre: För att i den största möjliga korthet yttra min mening 
får jag tillkännagifva, att jag kommer att rösta för bifall till motionen och 
afslag till Utskottets Utlåtande.

Herr Björck: Jag tillåter mig hemställa, om ej Herr Friherre Al- 
strömers förslag i afseende å behandlingen af denna och öfriga motioner 
under?) tredje punkten är särdeles praktiskt och derföre borde vinna till
ämpning. Vid föredragningen af punkten 5 blir det tvifvelsutan det bästa 
tillfälle att från olika sidor göra gällande sina åsigter i fråga om skolornas 
organisation; men hvilken diskussion som helst lärer vid denna nu 
föredragna punkt icke kunna utöfva särdeles inflytande på Kammarens 
mening.

En enda anmärkning ber jag att få tillägga med anledning af hvad 
man andragit emot Utskottets motivering. Det är visserligen sannt, att 
många skäl kunna motivera det afgifna Betänkandet, men det synes mig 
som om det af Utskottet framhållna verkligen ensamt borde anses vara 
fullt tillfredsställande och tillräckligt. Ty hvar och en som framträder och 
säger: “min skola är i behof af ökade lärarekrafter och ökade anslag-,
han bör väl villigt erkänna, att alla de, som före honom framträdt med 
enahanda anspråk från andra orter, haft lika goda skäl, som han, och att 
de anslag, som Riksdagen med anledning häraf beviljat, således varit grun
dade på verkligt behof och billig omtanke om läroverkens bestånd och ut
veckling. Men då nu ej mindre än 57 lärareplatser af de sålunda förut 
pröfvade och inrättade ännu stå obesatta, så utgör detta, enligt min tanke, 
ett fullgiltig! skäl att ej tillskapa några nya, då äldre, redan länge insedda 
och erkända behof af ökade lärarekrafter ej kunnat fyllas och man kan 
ej opponera sig mot detta skäl, utan att på samma gång underkänna alla 
de föregående anspråken, undersökningarne och besluten. Detta skäl är 
således fullkomligt logiskt och häfdar alltså sin plats -i Betänkandet,
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Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad och Herr Talmannen 
förmält, att yrkanden gjorts dels på bifall till Utskottets ifrågavarande 
hemställan, och dels på afslag derå och bifall till Herr Printzenskölds 
motion i ämnet, blef, på derom framställd proposition, Utskottets hemstäl
lan i detta moment af Kammaren bifallen.

Mom, b).

Ordet begärdes af Herrr Grenander, som yttrade: Jag anser mig
icke böra efterkomma uppmaningen att afstå itråu att yttra mig öfver det 
nu föredragna Stats-Utskottets Utlåtande, hvari hemställts, att min motion 
om läroverkets i Sköfde utvidgning “må lemnas utan afseendeenär jag 
vågar tilltro mig ådagalägga, att den deremot förtjenar så mycket afse
ende, att endast en sådan farhåga för statsutgifter, att någon enskild mo
tionärs framställning näppeligen tages i öfvervägande, kan förklara Utskot
tets knapphändiga besked i frågan. Jag kan ej heller underlåta att ut
trycka någon förvåning deröfver, att ett par ledamöter i denna Kammare 
försökt afklippa diskussionen öfver Betänkandet i skolfrågorna genom att 
föreslå att upphofsmännen till de nu under föredragning varande förslag- 
skulle i all tysthet och utan ringaste invändning låta dessa gå sitt öde till 
mötes eller ock upptaga dein i en annan ordning, än den i Stats-Utskot- 
tets Utlåtande befintliga. För min del måste jag likväl försöka att gifva 
skäl för min motion och om möjligt bibringa Kammaren eu annan åsigt, 
än den i Utskottsbetänkandet framställda. Aktningen för Riksdagen och 
mig sjelf, bjuder mig nemligen att styrka det min framställning icke faller 
inom de oskäliga s. k. lokalintressenas område.

Jag medger visserligen villigt, att betänkligheter och svårigheter före
finnas för Riksdagen, att under närvarande förhållanden tillmötesgå äfven 
den billigaste och anspråklösaste hemställan om förbättring i något lägre 
elementarläroverks ställning, till följd af ej mindx-e de öfverdrifna, ofta 
långt ifrån billiga anspråk, som vid de sednaste ståndsriksdagarne i detta 
hänseende lyckades göra sig gällande, samt de olika åsigter, som uttalats, 
och förslag, som afgifvits under det nya statsskicket rörande undervisnin
gens ordnande på annat sätt, än det närvarande, än äfven med afseende 
på den sparsamhet, som man så allmänt och rättmätigt säger sig vilja i 
statshushållningen införa.

Detta oaktadt tror jag att omständigheter kunna gifvas, som påkalla 
undantagsåtgärder, och sådana förefinnas, enligt min öfvertygelse, uti ifråga
varande fall. Det treklassiga läroverket i Sköfde har nemligen flera lär
jungar än hvarje annat sådant läroverk i riket, ända till mer än dubbelt 
så många, som åtskilliga af dem, samt större lärjungeantal än flera af de 
femklassiga läroverken. Till stöd härför ber jag att få meddela några upp
lysningar, hemtade i Ecklesiastik-departementet. De femklassiga läroverken 
i Norrtelje, Enköping, Mariestad, Borås, Lidköping, Christinehamn och Piteå 
hade under vårterminen 1868 — den senaste, hvarför uppgifter funnos 
tillgängliga — lägre antal lärjungar, än läroverket i Sköfde. Af de tre
klassiga läroverken hade de flesta omkring 50 lärjungar, endast två 
— Arvika och Oscarshamn öfver 60 — men deremot Wimmerby 28,

Göteborg
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Göteborg 18, Haparanda 39, och Trelleborg 28 lärjungar. Bland de två- 
klassiga elementarläroverken funnos de, som endast hade 15 och 10, ja 
till och med ingen lärjunge, nemligen Ulricse Eleonorse församling i Stock
holm. Det stora antalet lärjungar vid Sköfde treklassiga elementarläro
verk är naturligtvis för de befintliga lärarekrafterna alltför betungande 
och för undervisningen menligt. Nödvändigheten af en ändring i detta 
förhållande framstår så mycket mera bjudande, som stadens centrala läge, 
invid jernväg verkar eu benägenhet till oafbruten tillväxt, som på läng
den måste omöjliggöra undervisningens tillbörliga upprätthållande. Sjelfva 
stadens befolkning hade från 1851 till innevarande år ökats från 800 till 
öfver 12,000 innevånare. Stadsfullmägtige i Sköfde hafva tvänne gånger 
ingått till Kong! Maj:t med anhållan om anställande af en med statsme
del aflönad extra lärare, men på sin underdåniga begäran fått afslag, hvare
mot eu gång sådant beviljats, dock först sedan kommunen dervid åtagit 
sig, att sjelf bekosta extra lärarens aflöning, i enlighet med de i nådiga 
Cirkulärbrefvet den 26 November 1858 stadgade grunder. Till stöd för den 
underdåniga ansökningen har anförts, bland annat, att under det Sköfde läro
verk med 92 lärjungar och den tredje klassen fördelad i två lexlag, mellan 
40 och 50, icke egt mera än tre lärare, stiftets öfriga lägre elementarläro
verk varit försedda: Borås med 6 ordinarie och 1 extra lärare för 79 
lärjungar, Mariestad med 6 ordinarie lärare och 1 extra lärare för 80 
lärjungar, Lidköping med 6 ordinarie och 1 extra lärare för 90 lärjungar 
och Alingsås med 3 lärare för 47 lärjungar, en disproportion, som synts 
böra vara i ögonen fallande. Men Kongl. Maj:t har ansett sig icke åt 
denna framställning kunna lemna bifall, förmodligen af det skäl, att det 
icke varit sedvanligt vid treklassiga läroverk anställa extra lärare, ehuru 
såsom följd häraf uppstått att vid lägre elementarläroverk inom samma 
stift läroverk med 79 lärjungar haft 7 lärare, under det att Sköfde med 
92 lärjungar haft 3, utan att ens förunnas en af statsmedel aflönad extra lärare.

Vid sådana förhållanden kan väl icke bestridas rättmätigheten uti att 
försöka få Sköfde treklassiga elementarläroverk upphöjd! till femklassigt, 
och då Kongl. Maj:t under närvarande svåra tider icke velat framställa 
nådig Proposition i ämnet, har jag, efter samtal med Ecklesiastikministern 
härom, vid tvänne föregående riksdagar väckt den motion, som jag nu an
sett mig icke rättsligen kunna undgå att förnya, sodan sig visat, att, trots 
de försök af läroverkets styresman, Rektor C. P. Lindström, hvilken jemte 
sina tvänne medlärare på det berömvärdaste sätt med största nit och om
sorg söker upprätthålla undervisningen derstädes att, genom uppmärksam
mande på lärarekrafternas otillräcklighet, söka åstadkomma minskning i 
lärjungar nes tillströmning, antalet dock endast minskats med 11 under 
nästlidne hösttermin och under innevarande termin bibehåller sig vid samma 
siffra som då, nemligen 81.

Huru missnöjd man än må vara öfver föregångna oriktigheter inom 
skolväsendet i Riket och huru stora förhoppningar man än må göra sig 
om ett ändamålsenligare ordnande af hithörande förhållanden i framtiden 
så kan det väl ej vara med rättvisa och billighet förenligt att derföre helt 
och hållet förbise hvarje anspråk, som nu framställes, äfven af den mest 
otvetydigt berättigade beskaffenhet och derigenom för närvarande hindra 
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undervisningens ändamålsenliga bedrifvande vid Rikets lägre elementar
läroverk.

Ifrågavarande missförhållanden föranleda mig ock att uttala den åsigt, 
att man bör söka att, så fort möjligen ske kan, få lärarekrafterna jemnare 
och rättvisare fördelade läroverken emellan och de läroverk indragna, hvarest 
lärjungeantalets fåtalighet dertill föranleder. Jag är en varm vän af folk
skolans utveckling; men jag föreställer mig, att sådana femklassiga läroverk, 
som ega verklig lifskraft, till samhällets nytta kunna och böra bestå jemte 
folkskolorna, i dem skall mången yngling erhålla den för hans ändamål i 
det praktiska lifvet behöfliga undervisning och bildning; och å en annan 
sida sedt, synes de högre elementarläroverkens öfverbefolkning, hvaröfver, 
med afseende på så väl ungdomens studier som moralitet, flerstädes svårt 
klagas, också härigenom antagligen böra minskas.

Min öfvertygelse är alltså att, om något treklassigt elementarläroverk, 
så som fallet är med det i Sköfde, visar sig särdeles framstående genom 
öfverlägset lärjungeantal och andra omständigheter, sådant bör till fem- 
klassigt uppflyttas, hvaremot de, med hvilka ett motsatt förhållande eger 
rum, böra upphöra; och jag är, vid betraktande af nuvarande tillstånd 
inom elementarläroverken, förvissad att genom ett klokt och rättvist an
ordnande härmed inga läraretjenster framdeles skola behöfva stå obesatta 
och dymedelst Stats-Utskottets enda skäl för afslag försvinna och mycken 
besparing åvägabringas.

Då genom hvad jag nu haft äran anföra, jag sökt visa, att Kammaren 
här har att bedöma ett fall, som icke tillhör de vanliga, torde den ej 
hafva misstyckt, att jag tagit dess tid i anspråk; och vågar jag under 
sådant förhållande anhålla om afslag å Stats-Utskottets Betänkande och om 
bifall till min motion.

Vidare anfördes icke; och Utskottets hemställan bifölls.

Mom. c), d), e) och f).

Biföllos.
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Punkten 4.

Mom. a).

Herr Adlersparre: Ehuru jag är fullkomligt tillfredsställd med och 
tacksam för Stats-Utskottets Utlåtande i anledning af min motion, tillåter 
jag mig hemställa, att Kammaren ville, i enlighet med hvad som skett 
inom Första Kammaren, uti sjelfva redaktionen af Utlåtandet göra den 
förändring att orden '‘införande af krigsundervisning“ ändras till “ut
sträckning af krigsbildningen.11

Då denna ändring icke i något hänseende kan vara till någon 
skada, anhåller jag vördsamt att Kammaren medgifver den och för öfrigt 
godkänner punkten.
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Herr Ho 11 an der: Jag tror icke, att man kan fatta vare sig motio
närens förslag eller Utskottets Betänkande alldeles ordagrannt efter deras 
lydelse, ty det torde vara bekant att militärisk undervisning redan vid 
elementarläroverken meddelas till betydande utsträckning, så att der öfvas 
från och med enkla infanterirörelser till och med alla slag af fäktning. 
Den utvidgning af krigsundervisningen, som här är afsedd och som jag ej 
vill motsätta mig, bör dock icke sträckas så långt, att den inkräktar på 
de lediga stunder, som lärjungen nu åtnjuter. Vid införandet af dagliga 
gymnastiköfningar visar det sig, att ynglingar af svagare konstitution efter 
slutad skolgång voro så utmattade, att de ej förmådde arbeta något vidare 
och många föräldrar beklagade sig ock högeligen öfver denna öfveran
strängning. Till tiden äro dessa öfningar nu utsträckta till en half, stun
dom en hel timma dagligen. Det är visserligen sannt, att den pedago
giska gymnastiken gerna kan maka åt sig något för militäröfningarne; men 
på gossarnes lekstunder böra de ej göra intrång, utan minskning i tid 
snarare ske för andra läro- och öfningsämnen.

En annan omständighet synes mig äfven vid denna frågas behandling 
böra beaktas. Den rörer sjelfva föremålen för och omfattningen af ifråga
varande anslag. Jag kan visserligen ej finna att i Betänkandets ordalag 
ligger något direkt hinder för att någon del af anslaget äfven nfij, tillgodo- 
komma de så kallade tillämpningsskolorna. Jag afser vid detta tillfälle 
icke egentligen rikets navigationsskolor, hvilkas undervisning är mera ute
slutande riktad åt det praktiska sjömanskapet, utan de så kallade Tekniska 
elementarskolorna, hvilka för närvarande äro i fullkomlig saknad af anslag- 
till all slags gymnastik- och militärundervisning. Vid 1856 års riksdag, 
då dessa skolor inrättades, fastade man ej synnerlig uppmärksamhet vid 
krigsbildningen, och man ansåg verkstadsarbetet utgöra ersättning nog för 
gymnastiska öfningar. Nu är det likväl kändt och erkändt, att de tek
niska skolornas elever äro ett utmärkt element till bildande af militäriskt 
befäl och underbefäl, ej mindre till följd af deras mera mognade ålder, än 
af hela riktningen af deras bildning, som är företrädesvis praktisk. Det 
voi’e då, enligt min tanke, en högst väsentlig brist, om dessa skolor ej 
skulle komma i åtnjutande af nu föreslagna anslagsmedel, derföre att dessa 
medel äro uppförda på Åttonde Hufvudtiteln, hvarunder, som bekant är, 
dessa skolor icke höra. Jag vill nu icke härom framställa något bestämdt 
yrkande, förr än jag under diskussionen hört deras åsigt, hvilka i stats- 
regleringsfrågor äro mera bevandrade, än jag. Men om det skulle befinnas, 
att de tekniska skolorna icke skulle kunna erhålla del af anslaget till följd 
af dess uppförande på en annan hufvudtitel, så tillförsel’ jag mig, att 
Kammaren skall egna några minuter åt en sådan anordning, att ett an
slag af 500 R:dr kommer hvar och en af de 4 tekniska elementarskolorna 
till godo. Det föreslagna anslagsbeloppet 20,000 Rall- är efter min mening 
för sådant ändamål tillräckligt. Om antalet af elementarläroverk antages 
uppgå till 100, samt på hvarje af dem kommer ett ökadt anslag af 100 
Rall’, eller tillsammans 10,000 R:dr, så bör alltid kunna på detta anslag 
beredas en tillgång af 2,000 R:dr, hvilka äro för de tekniska skolornas be
hof tillräckliga.

Herr Statsrådet Carlson: För den värme, hvarmed motionären
fästat uppmärksamheten vid ett fosterländskt ämne och för det understöd.

■gé"
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som ifrågavarande förslag inom Stats-Utskottet rönt, kan jag ej annat än 
känna liflig tacksamhet. Efter den förändring, motionären föreslagit i be
tänkandets ordalydelse, hyser jag icke heller någon annan önskan, än att 
Kammaren måtte skänka denna framställning sitt bifall. Jag anhåller 
endast att, såsom en ytterligare upplysning, få omnämna det sätt, hvarpå 
krigsöfningarne i läroverken för det närvarande bedritvas. Dessa äro se
dan fem år tillbaka stadda i en oaflåtlig utveckling, om hvilken den till 
Iiongl. Maj:t nyligen ingifna officiela berättelse af Gymnastiska Centralinsti
tutets Direktion bär ojäfaktigt vittnesbörd. Kongl. Cirkuläret den 9 Januari 
1863 betecknar ursprunget till dettas lif. Grunderna för dylika öfningars 
införande i skolorna var enligt detta cirkulär, deras stora vigt för en blifvande 
allmänt medborgerlig krigsbildning, vidare angelägenheten af ett i farans 
stund allestädes inom riket tillgängligt försvar och slutligen dessa öfnin
gars välgörande inflytande på ynglingarnes raskhet, vana vid lydnad, lif
aktighet och kroppsliga styrka. En så omfattande åtgärd, kunde emeller
tid ej genast på alla punkter fullständigt utföras, men saken har under 
de förflutna fem åren alltjemnt gått framåt. Manöver, gevärs-exercis 
och bajonett-fäktning öfvas vid de lägre elementar-läroverken och vid 
de högre äfven vapenföring med värja och sabel samt derjemte bataljons-exer- 
cis, eller der sådan ej kan ega rum, kompani-manöver. Det är en glädje 
att se dessa unga bataljoner under sin fana med stort lif och noggrann
het utföra sina rörelser, dervid det lägre befälet vanligen är taget ur de 
ungas egna leder. Så öfvas för det närvarande ungefär 5,000 af skolor
nas ungdom i vapen, men ett ännu större antal öfvas i vändningar, 
marscher och infanterimanöver. Målskjutning eger ock flerestädes rum. 
Småningom hafva skolorna ock skaffat sig gevär, hufvudsakligen på egen 
bekostnad, men äfven med understöd af Staten på det sätt, att gevär från 
förråden blilvit för nedsatt pris till skolorna öfverlåtna. De bajonett- 
och målskjutnings-gevär, som skolorna sålunda nu disponera, utgöra om
kring 3,400. För de yngre lärjungarne begagnas dessutom med fördel 
trägevär. Ätt behofvet af gevär behöfver vidare fyllas, är klart; och 
jag tror mig äfven veta, att det efter all anledning kommer att tillfreds
ställas. Vid de inspektioner, som åt en kunnig officer verkstälts, har 
visat sig, att dessa unga trupper mångenstädes i manöverfärdighet och 
takt fullkomligt fullgjort, hvad på dem kunnat ankomma.

Folkskolorna deremot hafva i detta hänseende en svårare ställning, 
emedan lärjungarne gemenligen lemna dem vid så tidig ålder. Vid folk
skolelärare-seminarierna drifvas emellertid vapenöfningarne med styrka. 
Deras lärjungar hafva enligt samma Cirkulär öfvats i gevärs-exercis, ba
jonett-fäktning och manövrering. Äfven här har lägre befälet tagits 
ibland den unga skaran sjelf, för att vänja de blifvande lärarne vid kom
mando. För seminarierna, äfvensom för] folkskolorna, har en särskild 
läro- och handbok blifvit utarbetad, omfattande marschöfningar, vändnin
gar, taktiska öfningar, gevärshandgrepp, och bajonettfäktning. I flertalet 
af folkskolorne hafva öfningarne i sammanhang med gymnastik endast 
kunnat omfatta vändningar och marscher.

Det är en utsträckning, eller kanske ännu mer en förändring i sättet 
för dessa öfningar, som motionären afser, så att icke blott allmänna rö
relser, utan äfven hvad som tillhör det så kallade lilla kriget, skulle åt
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ungdomen öfvas. Detta torde äfven kunna gå för sig, utan att man in
kräktar allt för mycket på lärjungarnes tid, och utan någon särskild för
ändring i den öfriga undervisningen, så mycket mer som ungdomen visat 
sig hafva med en särdeles förkärlek och ett lifligt intresse omfattat dessa 
öfningar, och som tiden för deras företagande måste efter de klimatiska 
förhållandena hufvudsakligen infalla i slutet af vår- och början af höst
terminen. Den teoretiska undervisningen i detta hänseende kan naturli
gen ej komma att erhålla synnerlig utsträckning och torde lämpligast 
ställas i nära förbindelse med de praktiska öfningarne, Indika här äro det 
hufvudsakliga.

På' dessa grunder måste jag lifligt önska framgång åt motionen och 
hoppas, att Kammaren lemnar sitt bifall till Utskottets framställning med 
en sådan förändring deri, som nu blifvit föreslagen.

Herr Meijerberg: Det var sannolikt obekant för motionären, då
han afgaf sin motion, att redan eu föregående Riksdag beslutit införande 
af militäröfningar uti skolor och seminarier i den utsträckning, som han 
föreslagit, äfvensom att Kongl. Maj:t, med anledning af Rikets Ständers 
underdåniga skrifvelse den 5 Oktober 1860, utfärdat ett cirkulär af den 
9 Januari 1863 angående undervisningen i gymnastik och militäröfningar 
vid elementar-läroverken, folkskolelärare-seminarierna och folkskolorna.

Detta cirkulär innehåller noggranna föreskrifter, huru dessa öfningar 
skola bedrifvas, då det säger, att denna undervisning bör hufvudsakligen 
omfatta a) vid de lägre läroverken samt deremot svarande klasser af de 
högre: pedagogisk gymnastik med och utan redskap, samt för de äldre 
lärjungarne, enklare infanteri-rörelser, gevärs-exercis och bajonettfäktning, 
hvartill dock endast trägevär böra användas, och b) vid de högre lärover
kens öfverstå klasser: pedagogisk gymnastik med och utan redskap, infan
teri-rörelser, exercis och bajonett-fäktning med vanliga gevär, värjföring, 
sabelföring och målskjutning, den sistnämnda dock endast för dem, som 
med målsmans begifvande undervisning i detta ämne åstunda.

Beträffande åter folkskolelärare-seminarierna och folkskolorna före- 
skrifves, att undervisningen bör vid de förra omfatta vanlig pedagogisk 
gymnastik och för de manliga eleverna infanterirörelser, gevärs-exercis och 
bajonettfäktning, samt vid de sednare, eller folkskolorna, pedagogisk gym
nastik till den utsträckning, som omständigheterna medgifva, äfvensom för 
gossar marsch-öfningar och enklare infanteri-rörelser,' hvartill för de äldre 
komma exercis och de första grunderna af bajonettfäktning med gevär. 
Men det har gått med detta cirkulär som med många andra lagar och 
författningar, att det ej kommit till noggrann efterföljd. Jag vågar påstå, 
att militär-öfningarne i skolorna icke drifvits till den utsträckning och 
omfattning, som cirkuläret föreskrifver. Hvad särskildt seminarierna be
träffar, anser jag mig ej begå något misstag, då jag säger, att stadgan 
för dessa ej står i full öfverensstämmelse med ifrågavarande cirkulär, enär 
densamma ej föreskrifver dylika öfningar till enahanda omfattning som 
Cirkuläret. Huru än dermed må förhålla sig, säkert är emellertid, att 
jag ej lyckats träffa någon lärare, som utgått från dessa läroverk, äfven 
de nyare ibland dem, hvilken kunnat på ett tillfredsställande sätt med
dela undervisning i gymnastik eller militäröfningar. Genom en annan
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föreskrift i cirkuläret, nemligen att folkskolelärarne under den tid af 
sommaren, då i allmänhet läsningen i folkskolan är afbruten, må på lämp
liga orter kunna erhålla undervisning i gymnastik och militär-öfningar, 
har man sökt afhjelpa den bristande insigten och färdigheten i dessa äm
nen hos de äldre folkskolelärarne. Detta måste med tacksamhet erkän
nas, äfvensom att åtskilliga folkskolelärare begagnat sig af den dem i så
dant hänseende medgifna fördelen. Huruvida denna undervisning äfven nu 
fortgår, är mig dock obekant. Vidkommande elementarläroverken erkän
ner jag, att militäröfningarne i några utaf dem bedrifvas på ett temligen 
tillfredsställande sätt, såsom i Örebro och Christianstad, men i några, och 
de flesta utaf dem till och med, skötas dessa öfningar ingalunda så, som 
det Kongl. Cirkuläret föreskrifver. Jag förmodar, att det varit för motio
nären obekant, att dylika öfningar bedrifvas vid hufvudstadens läroverk; 
och han kan äfven vara fullt ursäktad för en sådan okunnighet, emedan 
han sannolikt delar densamma med de flesta Stockholmsbor. Jag erkän
ner visserligen, att något i detta hänseende göres äfven här, men tror 
mig likväl icke hafva sagt för mycket, då jag påstår, att dessa öfningar 
här endast äro ett sken, men icke verklighet. Emellertid äro de af stor 
vigt. En talare har yttrat, det han önskade, att dessa öfningar ej måtte 
inkräkta på lärjungarnes ledighet för mycket, samt uppgifvit, det erfaren
heten skulle hafva visat, att föräldrarne klagat deröfver, att barnen blif
va så uttröttade i skolorna, att de ej egt krafter att tillbörligen sköta 
sina studier. Det är väl möjligt, att så är; men om ock så skulle vara, 
hän tyd er detta på den stora oegentligheten, att man försummar kroppen 
för själens utbildning. Om ej någon inskränkning sker i den myckna 
läsningen, så tror jag visserligen, att lärjungarne icke kunna få den le
dighet, som de böra hafva, och derföre äfven blifva uttröttade. Mig sy
nes det riktigast, att detta mångläseri på något sätt hämmas och kropps- 
öfningarne i stället befordras. Det är en gammal sats, att en sund själ 
endast bor i en sund kropp. Har ej kroppen sin tillbörliga kraft, kan 
själen ej heller få den utveckling som vederbör. Att frågan är af yt
tersta vigt för fosterlandet, erkännes i det Kongl. Cirkuläret; och många 
bevis äro af motionären anförda för nödvändigheten af vapenöfningars be
drifvande i skolorna. I motionen framhålles sålunda först den omständig
heten, att det vore en fördel, om den för samhällets bestånd nödvändiga 
soldatbildningen eller någon del deraf kunde åvägabringas utan att störa 
utöfningen af de borgerliga yrkena, och att detta mål ernås i den mån 
soldatens förberedande krigsundervisning undangöres i skolan. Vidare sä- 
ges, “att i minnet rot fästas bäst de kunskaper, som inhemtas under yngre 
åren, hvarföre det äfven ur militärisk synpunkt vore en fördel, om något 
af soldatens krigsundervisning honom tilldelades i skolan». Derefter fram
hålles nödvändigheten af dessa öfningar, emedan “endast under krigstid 
vapenöfning;!!- ensamt äro till fyllest för en rationel soldatbildning, hvartill 
jemväl fordras en militärisk karakters daning, hvilken under fredstid i 
viss män måste blifva teoretisk, och är lättare att bibringa gossen och 
ynglingen i skolan än den i näringarne redan hårdnade mannen.»

Härefter anföres såsom ett vigtigt skäl, “att, om fienden beträder vår 
jord och är i antalet öfverlägsen vår aktiva armé, som bör vara liten 
men god, kunna våra fåtaliga trupper erhålla en kraftig hjelp från den
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manliga befolkningen, i den mån skolan lyckas meddela eu allmän krigs- 
undervisning'*, och slutligen säger motionären, att “det må icke förbises, 
huru krigsundervisningen skulle hos ungdomen befordra ordning och 
disciplin, och att vapenöfningarne företrädesvis för det uppväxande slägte! 
medföra en gagnelig kroppsutveckling samt äro uti skolan nödvändiga för 
att, såsom en hvila, omvexla med den stillasittande bokläsningen". Dessa 
skäl äro af stor vigt och tala tillräckligt för motionärens förslag om utsträck
ning af militäröfningarne i skolorna. Motionären har i detta hänseende särskildt 
för folkskolelärare-seminarierna föreslagit ett anslag af 1,800 R:dr, och detta 
anslag har motionären ansett böra användas till löneförhöjning åt gymna- 
stiklärarne vid seminarierna. Ehuru jag anser det vara af stor vigt för 
seminarii-eleverna att erhålla utbildning i dessa ämnen, för att kunna, 
sjelfva sunda och friska, vid utträdandet ur läroverken befrämja under
visningen deri, är det likväl ett par omständigheter jag härvid skulle ön
ska att tå påpeka. Först och främst synes det mig vara otjenligt att 
binda dessa löneförhöjningar uteslutande vid gymnastiklärarne, ty, efter 
hvad min erfarenhet ger vid handen, tror jag, att dessa lärare ej alltid 
äro de mest passande att sköta militäröfningar. Hos. åtskilliga ibland 
dem har jag funnit en viss ensidighet, i det att de icke vilja veta af 
några militäröfningar. Derföre tror jag, att det icke vore lämpligt att 
binda anslaget uteslutande vid dessa lärare utan att lemna Kongl. Maj:t 
frihet att vid dispositionen deraf handla såsom honom bäst synes. _ För 
öfrigt har man att taga i betraktande den omständigheten, att, så vigtigt 
det än är att de blifvande folkskolelärarne vid seminarierna erhålla in
sigt och öfning uti ifrågavarande ämnen, så torde dock äfven något böra 
göras för de nuvarande folkskolelärarnes utbildning härutinnan, så framt 
man vill hafva militäröfningar införda uti folkskolan inom en ej alltför
aflägsen framtid. _ .. , ...

Hvad vidare angår dessa öfningar i folkskolorna, vid hvilka motionären 
fäster den största vigt, enär, såsom han säger, de upptaga större delen af 
landets manliga ungdom, så tillåter jag mig uttala den tanken, att man 
icke må invagga sig i alltför stora förhoppningar i detta hänseende, af 
det skäl att, äfven om lärarne sjelfva förvärfvat tillräcklig duglighet och 
skicklighet att undervisa i ämnet, det dock alltid återstår den omständig
heten, att lärjungarne i folkskolorna i allmänhet äro af mycket späd ålder 
och ofta nog temligen ojemnt besöka skolan.

Elementarläroverken deremot anser jag vara det rätta fältet, der man 
kan verka för en större utsträckning af militäröfningarne. Eleverna der, 
åtminstone i de högre klasserna, hafva uppnått den ålder, att öfningarne 
med dem böra kunna bedrifvas på fullt allvar. I sådant hänseende har 
det varit välbetänkt af motionären att föreslå arfvoden af 600 R:dr åt de 
officerare, som skulle leda denna del af undervisningen.

Äfven i de lägre elementarläroverken bör mycket kunna göras i sa
ken, äfven om den ej der kan drifvas till samma omfång som vid de
högre. . .

Emellertid önskar jag lifligt all framgång åt motionen samt instäm
mer för min del i den förändring af ordalydelsen i Utskottets betänkande, 
som nu blifvit föreslagen.
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Herr Gum »lins: Den nästföregående talaren har på ett särskild! 
sätt omnämnt det läroverk, för hvilket jag har äran att stå i spetsen. 
Det kan ej vara annat än glädje för mig att höra, det man erkänner, att 
vi der . försökt utveckla dessa öfningar, så långt som våra ressurser det 
medgifvit. Genom det förslag, som nu blifvit framstäldt, kan efter min 
tanke ännu mycket mera åstadkommas i denna riktning, utan att under
visningen i andra ämnen deraf behöfver störas. Jag är öfvertygad att 
om förslaget vinner gehör, saken skall bryta igenom. Dessa öfningar passa 
så väl för den ålder, i hvilken de högre elementarläroverkens lärjungar 
äro; och den känsla,, som genomgår nationen, att dylika öfningar äro af 
stort behof för vårt försvar, är väl egnad att sätta ungdomen in i tanken 
att de utgöra fäderneslandets verklige försvarare i framtiden, samt deri
genom föra dem in på den banan, så långt som sådant, utan skada för 
deras studier kan ske.

Beträffande folkskolan är jag icke alldeles af samma tanke som en 
föregående talare. Det är väl sannt, att den ålder dess lärjungar hafva 
hvilka vanligen lemna den efter fyllda 15 år, icke kan medgifva dem att 
hinna inhemta särdeles mycket. Jag har dock haft tillfälle att se nitiske 
skollärare, hvilka sjelfve begagnat den undervisning som stått dem till 
buds, kunna uträtta ganska mycket med sina lärjungar i detta hänseende. 
Det har äfven i en och . annan landsort visat sig, att dessa öfningar om
fattats med det största intresse icke allenast af ungdomen sjelf utan äfven 
af allmogen, dess föräldrar, som med synnerligt deltagande följt öfningarne 
och uppmuntrat dertill. Jag tror derföre, att, ehuruväl det för närva
rande torde vara. få ställen, der folkskolans öfningar i detta afseende hun
nit någon betydligare utveckling, likväl, om man ej släpper efter, följden 
äfven der skulle blifva, att de i en framtid komme att erhålla en större 
utsträckning. Att man af ungdom i den ålder, som folkskolans lärjungar mesta
dels äro, icke kan bilda ett försvar för landet är klart, men man kan dock 
äfven åt den meddela en förberedande undervisning härutinnan, sådan att 
de första elementerna sedermera lättare än eljest kunna inhemtas, ty ung
domen får härigenom från första början vänja sig vid det, som utgör 
grunden snart sagdt för allt, nemligen ordning och takt. Och så mycket 
torde äfven i folkskolan kunna uträttas.

. ^tt man egentligen bör lägga an på undervisningen i militäröfningar 
utl u £.®gre elementarläroverken, synes mig så klart, att jag derpå icke 
torde behöfva spilla några ord. Om dessa öfningar hittills icke allestädes 
vid dessa läroverk så bedrifvits, som vederbort, har väl detta sin grund 
hufvudsakligen deruti,, att man icke tillräckligt uppfattat vigten utaf dem, 
och möjligen äfven uti någon fördom mot sjelfva saken. Men dessa skola nog 
skingras allt mer och mer, samt vigten af öfningarne framstå i allt klarare 
och klarare dag; och då torde äfven obenägenheten emot dem småningom 
försvinna. Jag tror ock, att man i detta hänseende kan uträtta ganska 
mycket med ungdomen icke blott utan någon deras skada deraf, utan till 
och med så, att dessa öfningar blifva ett stöd för deras fysiska ut
bildning.

Jag bär egentligen begärt ordet med anledning af hvad en föregående 
talare här yttrat. För min del anser jag ordalydelsen i Utskottets Be
tänkande så allmän, att jag ej kan tro, det vissa läroverk skola vara ute-
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slutna frände fördelar, som åsyftas. Då här står “rikets offentliga skolor 
och undervisningsverk\ torde förslaget sålunda omfatta alla läroverk, icke 
blott de vanliga elementarläroverken utan äfven de så kallade tillämpnings
skolorna. Det är af synnerlig vigt, att militäröfningar äfven införas i de 
tekniska elementarskolorna, som, fastän undervisningen der är riktad åt 
en helt annan linie, likväl i flera fall äro närmast likställda med de van
liga elementarläroverken, och detta så mycket mera som ungdomen i dessa 
skolor är vid den ålder, att den kan begagna sig af undervisningen i så
dana öfningar. Derföre vore det underligt, om anslaget icke skulle afse 
att lemna medel till sådan undervisning äfven i tillämpningsskolorna. För
hållandet har val hittills, såsom sistnämnde talare påpekade, varit, att 
sådan undervisning icke funnits i alla dessa skolor anordnad, utan att 
man i detta hänseende endast tänkt på de vanliga elementarläroverken, men 
undervisningen i krigsöfningar är af icke mindre vigt i tillämpningsskolorna, 
snarare tvärtom, derföre att deras elever gå direkte ut i det praktiska lifvet 
och komma i den närmaste beröringen med de arbetande klasserna. Det 
oaktadt har man hittills icke tänkt på dem i detta hänseende. De hafva 
fått kosta på sig sjelfva undervisning i gymnastik; och i afseende på mili
täröfningar hafva de fått sluta sig till skarpskytteföreningarne. Det kan 
likväl ej vara fullt tillfredsställande. Det synes mig derföre nödigt, att 
i afseende på detta anslag äfven de tekniska skolorna innefattas bland de 
läroverk, detsamma skall tillgodokomma. Om ej så kan ske i förslagets 
nuvarande form, skulle jag yrka, att Betänkandet i denna punkt måtte 
till Utskottet återförvisas, på det att en såväl till antal som ålder så 
vigtig del åt ungdomen icke måtte från erhållande af undervisning i mili
täröfningar utestängas.

För öfrigt önskar jag all framgång åt motionen, emot hvilken jag 
icke heller hört något motstånd, men ock att ingen klass af den ungdom, 
åt hvilken undervisning uti ifrågavarande hänseende kan bibringas, måtte 
derifrån undantagas, utan att tillämpningsskolorna således måtte komma 
till åtnjutande af samma fördelar som elementarläroverken, Huru stort 
belopp de förra sålunda böra tillerkännas utaf anslaget, kan jag dock ej 
säga utan inskränker mig att yrka, det dem måtte tillerkännas deras 
rätt deruti.

Herr Ribbing: Då jag uppträder med vissa betänkligheter mot 
bifall till . detta föreslagna anslag, ber jag till en början få förklara, att 
jag i allo instämmer i de allmänna satser, som motionären uttalat angå
ende värdet och vigten, från mer än en synpunkt, af de föreslagna krigs- 
öfningarne i skolorna. Jag erkänner fullkomligt värdet af dessa öfningar, 
såväl för fosterlandets försvar, hvilket motionären vältaligt och utförligt 
framställt i början af sin motion, som äfvenledes från den synpunkt 
det blifvit betraktadt af en annan föregående talare och erfaren skol
man, som yttrat sig om nödvändigheten deraf, att, särskildt i skolorna, 
själsförmögenheterna icke utvecklas på kroppskrafternas bekostnad, eme
dan sådant medför att hela själsutvecklingen stadnar i ett krymphngstill- 
stånd, som . visserligen kan hafva medfört en mängd insigter och notiser, 
men saknar jordmån för att skjuta fram i kraftigare växt af fast och egen 
öfvertygelse, till nytta för fäderneslandet. Allt detta erkänner jag och
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skulle med exempel och vidare bevis utförligt kunna visa att så är, om så 
behöfdes. Men af detta erkännande följer icke, att man redan nu bör be
vilja detta anslag för införande eller rättare utvidgning af vapenöfningar 
i skolorna. Jag skall i detta fall mindre yttra mig om folkskolorna och 
seminarierna, hvilkas studietid och öfriga förhållanden jag mindre känner, 
utan hufvudsakligen fästa mig vid elementarläroverken, hvilkas förhål
landen äro mig närmare bekanta. Jag får då dervid för det första er
inra, att någon utredning om, huruvida undervisning i vapenöfningar eller 
utvidgning af den, som redan finnes, hinna gå i jemnbredd med den öfriga 
undervisningen, vare sig i motionen eller Utskotts-Betänkandet, alls icke 
blifvit verkställd. Det är nemligen i afseende härpå att väl märka att, 
såsom bekant och naturligt är, undervisningen vid elementarläroverken är 
ordnad efter en genomförd och noggrann plan såväl i afseende på tiden 
för de särskilda ämnena som med hänsyn till lärjungarnes krafter och 
förmåga att emottaga undervisning. Bevilja vi nu detta anslag och säga: 
detta vilja vi hafva för en utvidgad vapenöfning i skolorna; så må jag 
fråga: finnas då tid och krafter öfriga för en större utveckling af denna 
militäriska undervisning; låter sig densamma inpassa med den öfriga un
dervisningen och den tid denna krafvel', så länge nu gällande skolstadga 
finnes och ungdomens tid redan är så upptagen af öfriga studier ? Derom 
nämnes icke ett ord i motionen, och äfven Utskottet “har icke ansett sig 
för närvarande kunna ingå i närmare granskning af sättet för den ifråga
varande undervisningens meddelande. “

Deremot säger motionären på sidan 24 i motionen: “vore det äfven 
nödvändigt, för utrymmet åt krigsundervisningen, att utesluta ett och an
nat af den nuvarande läsningen vid våra elementarskolor, så blefve helt 
visst en dylik reduktion icke till någon synnerlig skada för ungdomens 
blifvande duglighet; och på den 26:te sidan uttalar han äfven den åsigten 
att “öfningarne med musköten äfvensom de gymnastiska rörelserna böra 
komma i likställighet med skolans öfriga ämnen, så att timmarne ej blefve 
dem styfmoderligt tilldelade". Motionären anser således sjelf såsom möj
ligt eller sannolikt, att bifall till hans motion måste mediöra ändring i 
nuvarande läsordning och inskränkning i den tid som nu åt andra ämnen 
är anslagen, för att tid må kunna fås att meddela de militäriska öfningarne. 
Och för min del håller jag icke allenast för troligt, utan är fullkomligt 
öfvertygad om, att undervisningen vid elementarläroverken redan nu ta
ger ungdomens hela tid och alla krafter i anspråk, och att skolan ej tål 
vid att belastas med ännu flera läroämnen. Man må icke här anse saken 
hjelpt med den erinran, att det ju är en betydlig skilnad mellan kropps- 
öfningar och den öfriga undervisningen, ty all undervisning tager i anspråk 
uppmärksamhet, precision och möda, och just deri ligger arbetets, det vare 
sig det andliga eller kroppsliga, skilnad från den tvångsfrihet, som utgör 
det hvilande och rekreerande i lek och lof.

Skall sålunda undervisningen i kroppsöfningar icke blifva en ytter
ligare ansträngning för ungdomen, så måste en inskränkning ske vid de 
öfriga läroämnena; men hvaruti en sådan inskränkning borde bestå, det 
har motionären icke påpekat, än mindre har han angifvit sättet huru 
denna inskränkning skulle ställas i sammanhang med nu gällande skol
stadga. Det förefaller mig med detta som med mycket annat, man säger:
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_‘vi hafva ett till, som skall inskjutas i det öfriga, planmässiga hela11. 
Mycket bra. Men då bör man också, om icke det hela skall sönderbry
tas, visa huru förändringen skall ske och dess praktiska möjlighet; och 
jag anser i detta afseende äfven en ändring af skolstadgan blifva nödvän
dig. Jag tvifiar icke på att, om man beviljar anslaget och erbjuder pen- 
ningai, Kongl. Maj:t kommer både att mottaga dem och att använda dem 
på det lämpligaste sätt sig göra låter, men icke bör man väl endast af 
detta skäl anse det fullt ändamålsenligt att utan en närmare utredning 
af frågan bifalla det begärda anslaget. Jag anmärker, för det andra, att 
utskottet mycket riktigt har påpekat, att Riksdagen uti underdånig skrif
velse den 13 Maj 1867 redan uttalat den önskan, “att undervisning i gym
nastik och militära öfningar må så vidt möjligt i skolorna meddelas"; och 
Kongl. Maj:t har i detta afseende utfärdat en instruktion, som äfven af 
den föregående talaren blifvit omnämnd. Men Kongl. Maj:t har dock 
icke vid denna riksdag begärt något nytt anslag för att uppfylla denna 
Representationens önskan eller befordra nämnda instruktion till verkstäl
lighet. Vare sig att skälet är att Kongl. Maj:t ansett ett sådant anslag 
för nämnda ändamål icke behöflig!, eller att han velat dröja med en 
framställning derom, tills erfarenhet vunnits om hvad för den så nyligen 
utfärdade instruktionens fullständiga tillämpning behöfdes: i bådadera fal
len ligger i uteblifvandet af hvarje framställning från Kongl. Maj:t om 
anslag ett nytt skäl att draga i tvifvelsmål, huruvida det nu är nödigt 
åt* aUm förut uppgjord plan bevilja ett sådant för ett ändamål, det må 
för öfrigt vara huru rättmätigt som helst. Här har talats om sparsamhet, 
och det är ett thema som man vid hvarje sammankomst får höra uppre
pas; jag är icke vän af en obetingad sparsamhet, men jag måste erkänna 
att i sådana fall som detta, då man i afseende på användandet af pen
ningar icke kan säga mer än att och icke huru, det synes mig vara fullt 
skäl att tillämpa denna sparsamhet till dess sig visat, huru dessa medel 
ändamålsenligast böra användas.

På grund af dessa skäl yrkar jag, att Kammaren måtte afslå Utskot
tets hemställan under litt. a) i denna punkt, men derjemte att, i händelse 
den följande eller femte punkten af Utlåtandet bifalles, i densamma in- 
ryckes en särskild anhållan att den derstädes omnämnda komité äfven 
måtte taga i öfvervägande, huruvida och på hvad sätt en utvidgad mili- 
täröfning vid skolorna kunde ställas i sammanhang med den öfriga under- 
visningen, samt, just under förutsättning att så sker, att Kammaren äfven 
afslår litt. b) i förevarande punkt.

Hen Leffler: Jag anhåller att till motionären få framföra min
innerliga tacksamhet för den af honom väckta motionen, eu tacksamhet 
som utan tvifvel kommer att delas af hela den vid Sveriges läroverk stu
derande ungdomen. Det vore mycket illa om Utskottets förslag till be
slut med anledning af denna motion, såsom den näst föregående talaren 
yrkat, skulle afslås, ty man bör icke skjuta från sig ett tillfälle som detta, 
då Representationen synes benägen att för ett så godt ändamål göra en 
uppoffring, utan tvärtom söka tillgodogöra sig de fördelar som otvifvelak
tigt blifva en följd af bifall till hvad Utskottet föreslagit.

Deu 11 Mars, f. in.
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Eu föregående talare har påstått, dels att underrättelserna om huru 
ungdomens vapenöfningar vid åtskilliga läroverk bedrifvas äro knapphän
diga, dels ock att det Kongl. cirkuläret angående sättet att gå till väga 
vid dessa öfningar icke alltid efterföljes. Jag känner visserligen icke, i 
huru vidsträckt mån dessa öfningar drifvas vid alla elementarläroverk i 
riket; men vid de läroverk, om hvilka jag varit i tillfälle inhemta när
mare kännedom, har jag mig bekant att undervisningen både i gymnastik 
och vapenöfningar bedrifves i ganska vidsträckt skala. Hvad särskildt 
Stockholm beträffar, har samme talare sagt, att exercisöfningarne härstä
des äro mera sken än verklighet. Jag medgifver, att de icke äro så upp- 
drifna som önskligt vore, samt att elementarläroverkens ungdom icke upp
nått samma färdighet i vapenöfningar som folkskolans; men jag ber i af
seende härå få fästa Kammarens uppmärksamhet på de ogynnsamma för
hållandena i Stockholm. Alla elementarläroverk såväl på Norrmalm som 
i staden inom broarne begagna nemligen för gymnastik och exercisöfnin
garne det Gymnastiska centralinstitutets lokal, hvarföre det för hvarje sär
skildt af dessa läroverk icke blir möjligt att af dessa öfningar draga all 
den nytta som önskligt vore; hvad åter de båda elementarläroverken på 
Södermalm beträffar, så finnes för dem blott en den ömkligaste gymna
stiklokal, hvarest det ej är möjligt att företaga andra öfningar än i vänd
ningar och gevärshandgreppen. Lärarne hafva dock sökt göra hvad som 
under dessa ogynnsamma omständigheter göras kan, derigenom att, utom 
de nyssnämnda öfningarne inom hus, vår och höst marscher företagas utom 
stadens tullar.

Det har slutligen blifvit anmärkt, att efter motionärens förslag den 
teoretiska undervisningen i vapenöfningar skulle förorsaka öfveransträng
ning för ungdomen; jag medgifver att så kan blifva förhållandet, så framt 
denna teoretiska undervisning ej ställes i omedelbart samband med prak
tiska öfningar, men om deremot läraren på fältet lemnar ynglingen de 
upplysningar som behöfvas, torde icke särdeles mycket studium behöfvas i 
ett ämne som för ynglingens intresse ligger så nära till hands. Jag ön
skar af allt hjerta framgång åt motionärens förslag.

Herr Jöns Pehrsson: Det är med synnerlig glädje jag sett denna
motion vid riksdagens början väckas och nu hört densamma så varmt 
förordas af flera talare, hvilka tillstyrkt bifall till Utskottets hemställan.

Deremot har jag ej kunnat undgå att erfara ett smärtsamt intryck 
af representantens från Upsala uppträdande i denna fråga, ty jag tror för 
min del, att opinionen inom landet uttalat sig temligen tydligt både nu 
och för ett par år sedan för denna krigsundervisning i elementarlärover
ken och folkskolorna.

Min åsigt är ock att genom denna åtgärd landets försvar för fram
tiden skulle betryggas, på samma gång Statens utgifter för den stående 
arméen skulle kunna betydligt inskränkas.

Ehuru icke i motionen särskildt omnämnes, att förslaget om vapen- 
öfningars införande äfven omfattar folkskolorna, kan jag dock ej annat 
tro, än att meningen är att denna undervisning äfven skulle komma 
att meddelas i dessa skolor, ty antalet af dem, som mottaga sin undervis
ning i elementarläroverken, är högst ringa i jemförelse med folkskolornas
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lärjungar, och någon verklig nytta af denna krigsundervisning kan efter 
mitt förmenande icke åstadkommas, så framt ej hela landets ungdom små
ningom inöfvas i vapnens bruk. Jag hoppas derföre, att Regeringen, som 
kommer att taga saken om hand, icke skall försumma att äfven tillgodose 
folkskolans intresse i detta afseende, hvarföre jag äfven yrkar bifall till 
Utskottets hemställan, med den förändring deraf som motionären sjelf 
föreslagit.

Herr O eklind: Bland fosterländska frågor finnes för närvarande 
knappast någon af större intresse än den om införande af allmän värn- 
pligt. För att i väsendtlig mån vinna detta mål synes mig det föreva
rande förslaget innebära en lyckligt funnen tanke. Visserligen är det 
icke alldeles nytt, men det är icke derföre mindre godt. Jag tror nem
ligen att det är just på den väg motionären anvisat, som man bör söka 
vinna hvad man i detta afseende önskar, och jag får derföre på det var
maste tillstyrka bifall till motionärens förslag med den af honom gjorda 
förändring, så mycket mer som man på sednare tiden erfarit, att intres
set för den vackra och fosterländska idé, som framträdt i skarpskytte- 
rörelsen, på många ställen redan börjat aftyna.

Herr Magnell: Jag har egentligen begärt ordet för att bemöta den
beskyllning Herr Meijerberg gjorde emot elementarläroverken, att de icke 
ställde sig Kongl. Maj:ts nådiga förordning om militäröfningar i skolorna 
till efterrättelse utan nog mycket försummade dessa öfningar, emedan jag 
tror att tystnad från elementarlärarnes sida här skulle synas innefatta ett 
medgifvande af riktigheten af denna beskyllning. Efter mitt förmenande 
fordrar en sådan beskyllning ovilkorligen bevis; och då Herr Meijerberg 
icke gifvit sådana, får man väl tills vidare draga i tvifvelsmål, huruvida 
elementarläroverken gjort sig skyldiga till en sådan försummelse.

Beträffande den motion, som ligger till grund för Stats-Utskottets fö
revarande Utlåtande, erkänner jag med största tacksamhet den stora och 
patriotiska tanke, som genomgår den ärade motionärens förslag. Men i 
likhet med Herr Ribbing är jag icke i stånd att kunna se, huru denna stora 
tanke skall kunna sättas i verkställighet utan betydliga rubbningar i läro
verkens hela läsplan, så vida icke lärjungarne skola blifva ytterligare be
tungade med läroämnen utöfver hvad de redan äro, och deras hvilo- och 
lektid sålunda förkortad. Derföre tror jag att Herr Ribbings förslag är 
ganska väl betänkt, men rätta vägen för dess realiserande torde vara att 
återremittera Utlåtandet, på det att Utskottet må blifva i tillfälle att fö
reslå denna frågas behandling i sammanhang med öfriga skolfrågor af den 
komité, som Utskottet tillstyrkt i nästföljande femte punkten, för den hän
delse en sådan komité komme till stånd.

För öfrigt tillåter jag mig, medan jag har ordet, att uttala den åsig- 
ten, att de vid elementarläroverken anställde gymnastiklärare, hvilka tillika 
äro officerare, såsom förhållandet mestadels är åtminstone med dem som 
undervisa i militära öfningar, böra få åtnjuta frihet från regementsmöten 
och öfrig tjenstgöring under den tid de äro upptagne af undervisningen i 
elementarläroverken, ty under den del af vårterminen, som bäst lämpar 
sig för dessa öfningar, äro dessa lärare nu borta från läroverken, så att
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någon ordentlig afsilning icke kan ega ruin, och man har derigenom 
svårt att kontrollera den militära undervisningens fortgång.

Herr Adlersparre: Med anledning af den värde representantens
från Upsala yttrande, anhåller jag att få säga några ord. Om det icke 
var utan ledsnad jag hörde hans motvilja emot min motion, var det dock 
icke med förvåning. Jag väntade motstånd från det hållet. Han förebrår 
mig att uti min motion icke hafva visat möjligheten af att uti sko
lorna införa den af mig föreslagna krigsundervisningen, och han sade att 
jag uti motionen endast uttalat en förmodan att dess införande är möjlig. 
Han sade derjemte såsom sin åsigt, att det var omöjligt att tillämpa min 
motion med bibehållande af den nuvarande skolordningen. Jag får härpå 
svara den ärade representanten, att icke heller han bevisat sitt påstående 
att utan ändring af skolordningen tillämpningen af min motion icke är 
möjlig. Så till vida äro vi härvidlag lika goda. Vidare yttrade han, att 
jag uti min motion å sidan 24 tydligen förklarat att, i följd af krigsun- 
dervisningens införande, åtskilliga af skolans ämnen måste uteslutas. Detta 
är icke förhållandet. Jag säger: “vore det äfven nödvändigt in. m.,“ det 
vill säga att, om det skulle vara en nödvändighet att utesluta ett eller an
nat in. in. Detta vore eller om visar ju tydligt att jag icke, såsom den 
ärade representanten här föregifver, haft något yttrande som berättigar till 
hans tydning af mina ord. Tvärtom synes det af orden ofvanföre den åt 
honom citerade punkten, att jag icke anser någon uteslutning af skolans 
nuvarande ämnen vara nödvändig. Jag säger nemligen der att krigsunder- 
“visningen “icke bör störa den öfriga undervisningen, utan blefve snarare 
ften helsosam vederqvickelse och en häfstång att lyfta sinnet till ökad för
måga i de öfriga studierna. “ Hur kan man då tillåta sig säga att jag i 
motionen sjelf påstått att skolans läsning i följd af krigsundervisningens 
införande måste förminskas. Ofullständiga citationer äro till sin verkan 
lika med falska citationer, äfven om afsigten icke varit att förvilla. Den 
ärade representanten har äfven förebrått mig att jag ej samtidigt med min 
motion omskref reglementet för skolorna, hvilket enligt hans förmenande 
borde varit min pligt. Jag trodde ej, och jag tror det ej ännu, att detta 
var en motionärs skyldighet. För öfrigt får jag nu såsom min bestämda 
åsigt förklara, äfven om det af den värde representanten ogillas, att uti 
våra skolor äro vapenöfningar och krigsundervisning förtjenta af lika myc
ken uppmärksamhet som hvart och ett annat af skolans läroämnen. Gym
nastik, vapenöfningar och krigsundervisning böra icke uppskattas endast 
från rent militärisk synpunkt. Det är icke nog med att denna undervis
ning bereder möjligheten att i vårt land kunna ordna en intelligent, pa
triotisk och äfven genom sin numerär aktningsbjudande landstorm till 
betryggande af vår säkerhet. Icke heller är det nog med att denna un
dervisning sprider en kunskap som hör vara af ett högt, allmänt intresse, 
särdeles uti ett konstitutionelt samhälle, der hvarje representant eger att 
deltaga uti och följaktligen bör förstå lagstiftningen för anordningarne af 
landets försvar. Enligt min uppfattning medför en fosterländskt riktad 
krigsundervisning frukter af ännu högre värde. Uppfostrans högsta mål 
är att bilda karakteren. Den skola, som uteslutande afser att endast med
dela kunskaper, uppfyller icke sitt kall. Det är dock fara att just här
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vadlag återstår åtskilligt kos oss att önska. Nog utvidgas och mångfaldigas 
läroämnena, och. ymnigt och frikostigt utdelas kunskaperna, men skäl iinnas 
att betvifla att i jemnbredd dermed ungdomen erhåller en motsvarande 
lyftning i karakteren. Det är måhända ett strängt uttryck, men långt
ifrån sanningen är det icke, att sådan kan lärdomen vara, om än aldrig 
så mångsidig, att den är liksom en stor och utsvälld kropp utan anda och 
lif. Så bedröfligt det än är, så tyckes det dock vara förhållandet, att 
samhällets ogräs nu frodas yppigare än någonsin. Laglydnaden är icke 
såsom förr, sjelfviskheten uppträder utan hänsyn till allmänt gagn, och 
misstro och misströstan råda nästan öfverallt. Roten till detta onda måste 
sökas i uppfostran. I ej ringa mån skulle det onda botas genom att i 
skolorna införa en disciplinerad, väl ordnad och fosterländskt riktad krigs
undervisning, emedan den icke blott stärker sinne och kropp, utan ock 
vänjer vid ordning och lydnad samt väcker pligtkänslorna. Min tro är 
att en fosterländskt riktad krigsundervisning skall närma oss det mål, som 
för oss bör. vara det högsta, nemligen att vidmagthålla Svenska folkets 
lagbundna frihet, kraft och fosterlandskärlek. Af dessa skäl anser jag en 
fosterländskt riktad krigsundervisning vara af lika vigt som hvarje annat 
undervisningsämne. Jag anhåller derföre att Kammaren, utan afseende på 
hvad .representanten, från Upsala yttrat, benäget egnar denna fråga den 
uppmärksamhet den förtjena!- och bifaller denna punkt med den förändring 
jag förut haft äran framställa.

Hvad angår att jag i min motion ej omnämnt de tekniska läroverken, 
så må detta vara en brist, men jag trodde att, när man vill uppnå ett 
mål, så må man vara nöjd om man först tager ett stort steg ditåt och 
sedermera fager de öfriga. Med den allmänna ordställning Utskottet gif- 
vit sin hemställan i denna punkt tror jag Kammaren kan vara nöjd, ty 
derigenom berättigas ju Kongl. Maj:t att till nästa riksdag taga de mått 
och steg som må anses lämpligast. Jag förnyar derföre min anhållan att 
Kammaren, utan afseende å Herr Ribbings yttrande, bifaller Utskottets 
förslag med den ändring som jag, i öfverensstämmelse med Första Kam
marens beslut, redan haft äran föreslå.

Herr Carl Hvars son: Jag tror det vara onödigt att längre fort
sätta diskussionen, emedan meningarne temligen allmänt synas vara för 
motionärens framställning, och således är något utslag icke att befara. 
Men jag vill endast ytterligare fästa Kammarens uppmärksamhet derpå, 
att, om Utskottets Utlåtande oförändradt bifölles, skulle den olikhet, som 
mellan båda Kamrarnes beslut i så fall komme att förefinnas, medföra ett 
onödigt besvär med sammanjemkning inom Utskottet och kanske föror
saka eu votering af Kamrarne, och derföre vill jag på det högsta förorda 
den redaktionsförändring motionären föreslagit, icke för att den betyder 
mycket i sjelfva saken utan endast för att få likstämmighet med Första 
Kammarens beslut. «

Herr vice Talmannen Mannerskantz: Jag tror att hvar och en, 
som har tänkt något på, huru det skall vara möjligt för vårt landatt sä
kert. trygga vår sjelfständighet genom ordnandet af vår försvarsmagt, måste 
erkänna, att enda möjligheten till att kunna uträtta något väsendtligt i
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den vägen är, att med afseende fästadt på våra ekonomiska krafter i (if
rigt, hvilka icke tillåta några alltför stora utgifter, ordna krigsundervis- 
ningen redan ifrån första början, det vill säga redan ifrån det ynglingen 
kommer in i skolan och tills han inträder i beväringsåldern. Man kan 
derföre icke annat än hålla motionären räkning för det förslag han fram
ställt. Men ehuru jag i öfrigt fullkomligt gillar äfven motiveringen till 
detta förslag, tror jag likväl att den felar i ett afseende, nemligen i att 
icke tillräckligt framhålla nödvändigheten af, att för framtiden icke in
skränka sig till krigsundervisningens införande endast i elementarlärover
ken utan med all magt bemöda sig att få in den äfven i folkskolorna. 
Denna nödvändighet tror jag icke vara tillräckligt visad dermed, att motio
nären omnämnt, hurusom i folkskoleseminarierna eu större utveckling af 
skicklighet skulle åstadkommas, för att sedan derifrån spridas ned till 
folkskolorna; ty det går alltför långsamt på den vägen, såsom man lätt 
finner, enär i förhållande till folkskolornas stora mängd ett jemförelsevis 
ganska ringa antal lärare från dessa seminarier årligen utgå, och det kan 
dessutom äfven dröja ganska länge innan dessa lärare erhålla anställning; 
och sålunda skulle genom en sådan anordning den tid kunna blifva gan
ska aflägsen, då i folkskolorna kunde bibringas den tillfredsställande skick
lighet uti dessa vapenöfningar, hvilken man haft för afsigt att der söka 
utveckla. För att hastigare komma till målet i detta afseende fordras, 
enligt min tanke, att man ställer det sätt, hvarpå denna undervisning skall 
meddelas, uti närmare samband med krigshären och derifrån söker skaffa 
lärare för folkskolorna, åtminstone på de ställen der icke någon i ämnet 
fullt skicklig skollärare är att tillgå. Derföre finner jag det äfven välbe
tänkt af Utskottet att hafva åt förslaget gifvit en sådan utsträckning, att 
de medel som äro för ändamålet afsedda må kunna disponeras både för 
elementarläroverken och för folkskolorna, hvilket. Utskottet gjort genom 
att här begagna så allmänna ordalag — “rikets offentliga skolor och un
dervisningsverk “ — att de omfatta såväl det ena som det andra slaget 
af skolor.

Om man nu, på sätt jag angifvit, skaffar sådana skickliga undervisare 
inom församlingarne, så tror jag äfven att det hinder, som af en värd 
talare nyss blifvit framstäldt — nemligen att ungdomen så tidigt lemnar 
folkskolan, att den icke hinner draga någon verklig nytta för framtiden 
af den ifrågavarande undervisningen — snart skall komma att undanröd- 
jas. Ty om en skicklig och nitisk undervisare finnes anställd inom hvarje 
församling, så skall han utan tvifvel söka att fortfarande handleda yng- 
lingarne i dessa öfningar, äfven sedan de lemnat folkskolan och ända tills 
de hunnit den ålder, då de såsom män skola deltaga i fosterlandets 
försvar.

Detta har jag ansett mig böra säga, för att derigenom påpeka nöd
vändigheten af att redan från början söka gå längre än blott till elemen
tarläroverken. För öfrigt röstar jag för bifall till Utskottets förslag med 
den af motionären gjorda modifikation.

Herr Björck: Det kan icke nekas att denna fråga visar sig vara i 
rätt tid väckt, och samtlige talare, som här uppträdt, hafva varit ense

derom,
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derom, att undervisningen i vapenöfningar bör utsträckas så långt, som 
möjligen ske kan. Men jag kan icke instämma i den siste talarens upp
fattning af Utskottets förslag, om han nemligen förmenat, att Utskottet äfven 
skulle hafva direkt afsett folkskolorna, utan tvärtom anser jag uttrycket 
“offentliga skolor och undervisningsverk11 utesluta folkskolorna, hvilket ännu 
tydligare synes af det föreslagna beloppets siffra. Meningen kan icke an
tagas vara någon annan, än att krigsundervisningen till en början må in
föras endast i elementarläroverken och folkskolelärareseminarierna, och att 
man på detta sätt, fastän småningom, skall vinna målet hvad folkskolorna 
beträffar. Men deremot kan jag icke annat än dela samma talares åsigt, 
att det skall gå ofantligt långsamt att sålunda komma till detta mål. För 
min egen del tror jag, att saken bör behandlas i folkskolorna alldeles på 
samma sätt som i de öfriga skolorna, och att således, om man i de sed
nare anställer särskilde lärare för särskilda ändamål, så bör man äfven 
göra det i folkskolorna. Huru skall man val kunna begära, att folkskole- 
läraren må vara skicklig att undervisa i alla ämnen, äfven de mest skilj
aktiga, såsom religion och militärvetenskap ? Jag tror att religionsunder
visningen bör helt och hållet skiljas ifrån folkskolelärarens befattning och 
att presterskapet är till för att undervisa ungdomen i religion; samma
lunda tror jag ock, att med få undantag man skulle kunna låta undervis
ningen i militära ämnen redan nu vidtaga i folkskolorna, om man för 
deras räkning droge den stora och väsendtliga fördelen af den s. k. indelta 
arméen, att man från den toge skickliga lärare i dessa ämnen. Det var 
derföre äfven med vissa betänkligheter som jag biträdde pluralitetens inom 
Utskottet beslut, tv jag kunde icke i praktiskt afseende fullt nöja mig med 
det svar jag fick, att den militära undervisningen i folkskolorna skulle 
framdeles bibringas genom folkskolelärare. Men man kan dock icke be
gära att allt skall ske på en gång; och utgående från denna synpunkt 
skiljde jag mig icke från Utskottet, enär Utskottet i punkten b hänvisat 
saken till framtiden.

Medan jag har ordet vill jag på samma gång vända mig emot ett 
påstående af den värde representanten från Upsala, att nemligen nu gäl
lande skolordning skulle lägga hinder i vägen för detta förslags antagande. 
För min del förstår jag visserligen icke så noga att bedöma i hvad mån 
den ifrågasatta anordningen kan komma i strid med något skolordningens 
stadgande, men då jag nyss hört Herr Statsrådet och Chefen för Ecklesia- 
stik-departementet uttala sig för förslaget, så är jag öfvertygad att något 
sådant hinder icke finnes eller åtminstone att det skall undanrödjas, om 
det är för handen. Men deremot är det ett beklagligt förhållande, som 
jag tror ega rum icke endast såsom undantagsfall, att man i skolorna icke 
velat afstå en för dessa öfningar nödig tid. Detta förhållande torde emel
lertid Herr Ecklesiastikministern vid framdeles skeende inspektioner finna 
angeläget för sig att rätta, såsom äfven redan lärer hafva skett vid åt
skilliga föregående inspektioner, och om det skulle befinnas att den nu 
gällande planen vore i ett eller annat afseende olämplig, så är en af be- 
hofvet påkallad förändring endast beroende af Kongl. Maj:t, som har denna 
sak helt och hållet i sin hand.

Beträffande anmärkningen att Kongl. Maj:t icke begärt anslag för 
detta ändamål, må vi väl betänka Kongl. Maj ds ställning i detta afseende
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och att det i allmänhet är svårt för Regeringen att af Representationen 
fordra medel för hvarje ändamål som kan befinnas nyttigt, så mycket mer 
om en sådan sak i början kan drifvas utan anslag. Man får snarare 
vara tacksam mot Regeringen, att den icke alltför tidigt gör anspråk på 
anslag. Men å andra sidan är det icke ovanligt i vårt land, att Represen
tationen, när den sett ett stort ändamål kunna vinnas, frivilligt och sjelfmant 
erbjudit Regeringen de medel, som dertill ansetts erforderliga och behöf- 
liga. Detta är en opinionsyttring, som ganska väl kan visas trän Repre
sentationens sida och som så mycket mindre kan anses inkonstitutionel, 
som förklaringen från Regeringens sida visar att dess uppfattning öfver- 
ensstämmer med Representationens. Hvad den i 5:te punkten omnämnda 
komitéen angår, så tror jag visserligen att en sådan komité, om den kom
mer till stånd, skall sträcka sina undersökningar äfven till detta område, 
och att Regeringen i sådant fall icke skall underlåta att lemna komitéen 
erforderliga upplysningar; men då likväl, såsom nu tyckes vara fallet, man 
är ense inom Representation och Regering om nyttan af ifrågavarande 
sak, så är det efter mitt förmenande lika litet nödvändigt att först in
hemta komitéens yttrande, som det vore lämpligt att endast för denna frå
gas behandling tillsätta eu komité. Jag finner alltså intet hinder för bi
fallande till Utskottets förslag i förevarande littera a).

Herr John Ericson: Föreliggande motion är obestridligen af hög
sta vigt och, i min tanke, en af de intressantaste som vid innevarande 
riksdag väckts och kan åstadkomma stora resultat med de små medel 
motionären föreslagit. Ty ju mer, mine Herrar! vårt försvarsväsende går 
i riktning mot folkbeväpningen, desto mer böra vi söka att på billigaste 
sätt och med minsta möjliga uppoffring af tid i den ålder, då tiden är 
särdeles dyrbar, åstadkomma en allmän militärisk bildning hos vårt folk. 
Motionären har hufvudsakligen hållit sig till krigsbildningen i elementar
läroverken, och detta anser jag äfven vara fullkomligt riktigt, ty då det 
skulle blifva med vår nuvarande militära organisation alltför stor kostnad, 
att ytterligare åstadkomma erforderlig undervisning i detta hänseende för 
hela vår befolkning, så må vi åtminstone till en början draga försorg om 
att de ynglingar, som genom den bildning de eljest erhålla äro mera eg- 
nade att utbildas till befäl, aldraförst komma i åtnjutande af äfven den 
militäriska undervisningen. Att motionären, såsom en föregående talare 
förebrått honom, icke genast utsträckt dfcma militärbildning till folksko
lorna, tror jag således hafva varit en fullt riktig följd af det allvar, hvar
med motionären uppfattat frågan i dess helhet, och att då beskylla honom 
för inkonseqvens, derföre att han börjat så att säga i sjelfva början och 
endast velat taga ett steg om sender, synes mig icke vara befogadt. Jag 
hoppas äfven, att Regeringen, när saken blott kommit i gång, skall fram
deles föreslå mera genomgripande åtgärder för dess befrämjande.

Särskildt ber jag få vända mig emot tvänne föregående talare, som i 
mer eller mindre mån ställt sig emot förslaget. Den värde representanten 
från Upsala påstod, att denna militärbildning skulle menligt inverka på 
öfriga läroämnen och icke vara förenlig med nu gällande skolordning. 
Detta tror jag likväl vara ett misstag af den värde talaren, och jag stöder 
mig härvid på flera föregående med saken hemmastadde talare och specielt
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på Herr Ecklesiastikministerns yttrande, och hvilka talare torde få anses 
ega lika mycken erfarenhet i detta hänseende som den värde Upsala- 
representanten; och hvarken desse talare eller Herr Ecklesiastikministern 
framställde för sin del någon betänklighet i detta afseende.

Den andre talaren, eller den värde representanten från Christinehamn, 
yttrade sig väl icke egentligen emot förslaget, men uppställde dock sådana 
svårigheter, som i sjelfva verket skulle omöjliggöra dess utförande, då han 
bland annat föreslog, att de officerare, som undervisa i vapenöfningar etc. 
inom skolorna, skulle under tiden befrias från exercismöten och öfrig mi
li tärtjenstgöring. Något sådant kan omöjligen ega rum, så vidt icke om
byte af lärare skulle ske för hvarje år, och ett så att säga ambulatoriskt 
lärareskap vore väl icke önskvärdt. Visserligen pågå exercismötena under 
våren och i början af sommaren, till en del innan skolterminen ännu är 
afslutad, nemligen tolf dagars befälsmöte, som i regeln infaller under ter
minens lopp, men att tolf dagars frånvaro under en termin skulle hafva 
särdeles mycket att betyda vill väl ingen påstå. Regementsmötet infaller 
dock efter skolterminens afslutning och kan således ingenting inverka.

Den af sistnämnde talare föreslagna återremissen anser jag äfven all
deles onödig, utan förenar jag mig på det varmaste i motionärens förslag 
med den redaktionsförändring han sjelf framställt.

Efter sålunda slutad öfverläggning och sedan Herr Talmannen upp
tagit de derunder gjorda yrkanden, blef Utskottets ifrågavarande hemstäl
lan bifallen endast med den förändring att de i Utskottets förslag före
kommande orden “införande af krigsundervisning i rikets offentliga skolor 
och undervisningsverk11 utbyttes mot orden “utsträckning af krigsbildningen 
i Rikets offentliga skolor och undervisningsverk “.

Mom. b).

Bifölls.

Punkten 5.

Herr Bjerkander: Att jag i denna fråga varit af skiljaktig mening
synes af min vid Utlåtandet fogade reservation. Utskottet har föreslagit, 
att Riksdagen skulle hos Kongl. Maj:t anhålla, att Kongl. Maj:t täcktes låta 
tillsätta en komité af sakkunnige män med uppdrag att utarbeta förslag 
till undervisningsväsendets ordnande. Redan detta synes mig motbjudande, 
då jag besinnar den långsamhet, som inträffar med frågors afgörande, om 
de hänskjutas till utredning af komitéer. Då jag läser Justitieombuds
mannens embetsberättelser, finner jag nemligen, att frågor, som blifvit öf- 
verlemnade till komitéers behandling, legat oafgjorda sex, åtta å tio år. 
Till följd häraf kan jag ej annat än hysa den farhåga, att om nu denna 
fråga skulle hänskjutas till en komité, så skulle den på samma gång kom
ma att undanskjutas.

Men ej nog härmed. Jag har ej heller kunnat finna, att det skulle 
vara riktigt att denna komité skulle taga i öfvervägande både elementar
skolans och folkskolans förhållanden. För min del anser jag dessa båda
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grenar af undervisningen vara vidt åtskiljda. Elementarskolan har alltid 
varit eu Statens angelägenhet, under det deremot folkskolan hittills har 
varit och äfven framdeles bör vara en ensak för kommunen, hvilken må 
upprätthålla densamma med det bidrag, som Staten kan anses böra der
till lemna.

Jag tror derföre, att folkskolefrågan bör behandlas helt och hållet 
fristående och såsom en sak för sig. Jag hade trott, att denna fråga, som 
vid flera föregående riksdagar varit föremål för så mycket tankeutbyte, nu 
skulle befinna sig på den punkt, att det ej skulle hafva varit omöjligt 
för Stats-Utskottet, att med ledning af hvad som i denna fråga blifvit 
yttradt dels i de nu väckta motionerna och dels under diskussionerna 
inom Riksdagarne utarbeta ett förslag till denna frågas reglering. Jag 
yrkade derföre i Stats-Utskottets plenum, att denna punkt skulle till Ut- 
giftsafdelningen återremitteras, men man sade då, att Utskottets många 
andra göromål icke skulle medgifva det tid till utarbetande af ett full
ständigt förslag i ämnet. Jag måste då frångå mitt nu nämnda yrkande 
och begärde i stället, att Utskottet måtte uppgifva vissa hufvudprinciper 
i afseende å denna fråga, på det att komitéen skulle få veta de grunder, 
hvilka den vid utarbetandet af sitt förslag borde följa. Då svarades det, 
att Riksdagen icke skulle kunna komma öfverens om några principer. 
Men jag tror att, äfven om meningarne i denna fråga kunna vara delade, 
så gifvas dock vissa principer hvarom man i allmänhet är ense, och jag 
har äfven i min reservation framhållit hvilka dessa principer enligt mitt 
förmenande äro.

Den ena af dessa principer är, att de nuvarande anslagen till folk
skolan böra förändras till direkta och bestämda anslag till hvarje skola, 
och att dessa anslag böra ställas i närmare förhållande till kommunernas 
bidrag och lämpas efter nuvarande tiders fordringar med fästadt afseende 
på hvad Staten bekostar för den högre undervisningen. Jag vet visser
ligen, att den åsigten, att Staten borde lemna direkta anslag till folk
skolan, haft många vedersakare, hvilka deremot velat draga äfven den 
återstående delen af den personliga skyddsafgiften till detta ändamål. Men 
dessa vedersakare hafva sedermera minskats, och jag tror att man nu tem- 
ligen allmänt anser att denna kapitationsafgift icke uträttat så mycket 
för folkskolan, som man väntat. Jag tror derföre att tiden är inne, att 
Staten återtager denna afgift och stadgar andra vilkor för åtnjutandet af 
de bidrag, som den lemnar folkskolan, äfvensom att dessa, såsom jag redan 
nämnt, förändras till bestämda anslag, som ställas i närmare förhållande till 
kommunernas bidrag och lämpas efter nuvarande tiders fordringar. Man 
ser nemligen nu för tiden åtskilliga kommuner få vidkännas ganska stora 
omkostnader för sitt folkskoleväsende, dels till följd deraf att lärarne nu
mera åtnjuta betydligt högre löner än förr, och dels äfven genom de ut
gifter, som uppförandet af nya skolhus medfört på många orter, der de 
gamla skolhusen befunnits vara för små eller icke tillfredsställt de an
språk på beqvämlighet, som numera göra sig gällande. Min mening vore 
derföre, att Statens bidrag till folkskolan i sådana kommuner borde blifva 
rikligare, än för närvarande är fallet. Jag vill nämna, att då jag här 
talat om kommunernas kostnader för folkskolan, jag äfven tagit i betrak
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tande de bidrag till folkskolelärare, som utgå in natura och hvilka på 
många ställen fullt motsvara den kontanta lönen.

Jag anser äfven, att vid bestämmandet af Statens bidrag till folk
skolan afseende bör göras å Statens kostnader för den högre undervis
ningen. Då jag jemför Statens utgifter för folkskolan med hvad Staten 
påkostar den högre undervisningen, finner jag skilnaden ganska märkbar. 
Under det hvarje barn i småskolorna kostar Staten 2 å 3 R:dr om året, 
så kostar deremot hvarje lärjunge i de högre klasserna vid våra elemen
tarläroverk Staten ända till mer än 100 R:dr, och då jag nu besinnar att 
det endast är en mindre del af landets ungdom, som begagnar sig af 
elementarläroverken, så kan jag ej anse obilligt, att Statens bidrag till 
folkskolan blir större än det för närvarande är.

Den andra principen, som jag i min reservation antagit såsom allmänt 
erkänd, är den, att folkskolorna böra ordnas efter folkmängden och lo
kala förhållanden, så att alla landets barn kunna draga nytta af de
samma. Nationens behof fordrar ett större antal folkskolor än de för 
närvarande befintliga, men det skulle vara obilligt att fordra, att kommu
nerna skulle inrätta dessa felande skolor med det nuvarande låga stats
bidraget. Detta nationens behof kan således ej fyllas under annat vilkor, 
än att Statens bidrag till folkskoleväsendet förhöj es.

Vidare tror jag, att ett visst kunskapsmått bör fordras såsom vilkor för 
inträde i folkskolan. Då man ser huru öfverhopad folkskolan för närvarande 
är af abc-darier, så kan man icke undgå att inse huru oförmånligt detta 
förhållande måste inverka på undervisningen derstädes. I afseende å den 
förberedande undervisningens ordnande äro åsigterna mera delade, och 
derföre har jag ej heller vågat att framställa någon viss mening der
utinnan. Min åsigt är att småskolorna numera ej äro så nödvändiga som 
fordom. Förut kunde visserligen icke den första undervisningen meddelas i 
hemmet; men numera, sedan vi i öfver 26 år egt ordnade folkskolor, böra 
föräldrarne vara i stånd att lemna sina barn nödtorftig undervisning i 
innanläsning. Jag har derföre velat komma derhän, att Statens bidrag 
till folkskoleväsendet må komma den egentliga folkskolan, men icke små
skolan, till godo, och jag tror, att man icke skall få höra någon klagan i 
landet, om Statens bidrag till småskolorna indrages, i den händelse de 
fasta skolorna erhålla högre anslag. Jag har derföre äfven i min motion 
föreslagit indragandet af anslaget till småskolorna, dock endast under för
utsättning att anslaget till folkskoleväsendet i allmänhet skulle förhöjas.

Då nu emellertid det icke kan nekas, att olika meningar i detta ämne 
förefinnas, så är jag visserligen icke emot, att en utredning härutinnan 
eger rum. Jag tror likväl, att en sådan utredning kan verkställas fortast 
och billigast af Kongl. Maj:t genom Ecklesiastik-departementet, och jag 
tror äfven att frågan skulle på detta sätt blifva bättre löst, än om den 
öfverlemnas till en komités behandling. Man skulle då kunna få emotse 
ett förslag i ämnet redan vid nästa riksdag, och jag yrkar äfven, att i 
den skrifvelse i frågan, hvarmed Riksdagen kan komma att till Kongl. 
Maj:t ingå, måtte uttalas den förhoppning, att ett förslag deri må nästa 
Riksdag föreläggas.
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På dessa grunder och med åberopande af hvad i min reservation i 
(ifrigt blifvit anfördt, yrkar jag att, i likhet med hvad inom Första Kam
maren redan egt rum, denna punkt måtte till Utskottet återremitteras.

Herr Hedlund: De ständigt återkommande motionerna i detta
ämne måste framkalla den frågan, huruvida vi icke i afseende å vårt un
dervisningsväsende kommit ifrån de partiela reformernas ståndpunkt och 
till det stadium, då en genomförd reorganisation bör företagas, omfattande 
nationens hela undervisning från dess botten till dess spets.

De tidsomständigheter, hvarigenom sakerna kommit på denna stånd
punkt, äro: folkskolans alltmera växande utveckling och betydelse, hvari
genom dessa alltmera närmat sig elementarläroverket, hvilket ock haft till 
följd önskan onr de båda lägsta klassernas vid elementarläroverken indragning.

En annan af dessa tidsomständigheter är inrättandet af vissa special
läroverk, såsom de tekniska skolorna. Man har insett, att för användan
det af de naturliga ressurser, hvarpå vårt land är så rikt. erfordras vissa 
tekniska insigter och häraf har blifvit en följd, att man för meddelandet 
af dessa insigter upprättat specialläroverk. Dessa hafva emellertid kom
mit att stå isolerade och utan behörigt samband med undervisningen i 
sin helhet.

En tredje af dessa tidsomständigheter är uppkomsten af en mängd 
nya elementarläroverk. Jag kan ej i lika hög grad som en föregående 
talare här ogilla det anslagsraseri, som här vid lag hos föregående Riks
dagar gjort sig gällande. Men utan tvifvel har det framkallat olägen
heter, i synnerhet derigenom att man bibehållit båda linierna vid de flesta 
elementarlärovei'ken, och det naturligtvis ej kan för oss vara hehöfligt att 
ega en klassisk linie vid 31 eller 32 särskilda läroverk.

Den nya maturitetsexamen med dess förhöjda fordringar har äfven 
åstadkommit vissa förändringar i elementarläroverkens förhållanden. Af 
Läroverks-Utskottets vid förra riksdagen afgifna Betänkande inhemtas, att 
antalet lärjungar i de två högsta klasserna af våra elementarläroverk ut
gör omkring 370. Jag har ej nu uträknat Statens kostnader för hvar 
och en af dessa lärjungar, men jag tror att de gå till ganska stora 
summor.

Frågan, huruvida dessa högre klasser vid elementarläroverken böra 
såsom öfverflödiga indragas eller icke, sammanfaller emellertid äfven med 
frågan om en reorganisation af vårt universitetsväsende.

Äfven andra förhållanden, som tala för en genomgripande reform af 
hela vårt undervisningsväsende, skulle kunna anföras, men jag vill icke 
för närvarande sysselsätta mig vidare dermed, utan lemnar dem å sido.

Ku är frågan, huru bör en sådan reform åvägabringas? Man har 
sagt, att den bör utgå från Regeringen. Jag är ej af denna tanke. Äfven 
om Regeringen skulle vara benägen att företaga en sådan reform, tror 
jag det vara bättre att yrkandet derpå först utgår från nationens sida. 
Man har visserligen sagt, att Regeringen icke borde släppa de stora ini
tiativen ur sina händer, och man har stämplat en sådan passivitet såsom 
svaghet. Jag tror att detta är oriktigt. Kommer ett reformförslag upp
ifrån eller från Regeringen, hvarför nationens tänkesätt ännu ej är moget, 
så händer det lätt att det blir en reform blott på papperet. Jag tror
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således ej, att man bör forcera Regeringen att taga initiativ för att be
fria sig från alla omsorger härutinnan. Regeringens uppgift är att upp
märksamma de idéer, som uppspira hos folket och leda dem i den rätta 
riktningen; börande alltså icke drifvas i det läge, att hon skall tveka göra 
sig till godo goda idéer, hvarhelst de månde framträda.

På grund häraf instämmer jag med Utskottet deri, att en komité 
bör tillsättas för denna frågas utredning, men på samma gång anser jag 
nödvändigt, att Riksdagen angifver den riktning, hvari nationens önskningar 
härutinnan gå.

Hvilken är då den riktning, som hyllas af den allmänna meningen i 
landet? Mig synes den uttryckt i förra Riksdagens beslut i detta ämne 
och det på ett sätt som ej bör kunna missförstås, och denna riktning är: 
att folkskolan skall bilda grundvalen för hela rikets offentliga undervis
ning — att elementarläroverken böra ordnas på ett sätt, som mera beaktar 
det borgerliga lifvets kraf, d. v. s. så att de sprida en sann allmän bild
ning, och icke en special bildning för vare sig tjenstemannabanan eller de 
lärda studierna — att ungdomens fysiska utveckling allvarligen beaktas, 
hvartill hörer omsorgen om den manliga ungdomens öfning i vapenföring 
— att de privata läroverkens medverkan i undervisningsarbetet bör bättre 
uppskattas, och slutligen att i styrelsen för elementarläroverken kommu
nernas och föräldrarnes målmansskap må göras mera gällande än hittills.

Detta är den riktning, hvari, så vidt jag kunnat uppfatta, nationens 
föreställningssätt går, och som finnes uttalad i Andra Kammarens beslut 
vid förra riksdagen.

Enligt min uppfattning är det af vigt, att denna riktning angifves så
som den, hvari en blifvande komités arbeten böra gå, och jag anser der
före att ärendet bör till Utskottet återremitteras.

Skulle nu Kammaren fästa afseende vid denna min uppfattning, så 
anhåller jag att detta mitt anspråkslösa yttrande måtte få åtfölja ärendet 
till Utskottet.

Om deremot Kammaren icke skulle besluta en återremiss, vill jag bi
falla Utskottets förslag. I öfrigt vill jag, då jag nu endast af handlat 
frågan i dess allmänhet, icke inlåta mig på ett bedömande af de särskilda 
motionerna, hvari blifvit uttalade grundsatser, som jag för ingen del kan 
biträda.

Herr Rosenberg: Utskottet har såsom skäl för sitt förslag anfört, 
att det är upptaget af så många andra ärenden, och att tiden för dess 
arbeten är så begränsad, att det ej kan medhinna att verkställa en ut
redning af denna fråga, och derföre har Utskottet ansett bäst, att en ko
mité tillsättes för detta ändamål.

Jag skulle visserligen helst sett, att Utskottets tid tillåtit det att 
taga frågan om hand, men då det nu ej kan ske, finner jag heller ingen 
annan utväg, än att i likhet med flere föregående talare bifalla Utskot
tets förslag i fråga om en komités nedsättande. Men på samma gång 
anser jag nödvändigt, att Riksdagen uttalar några principer, som höra 
läggas till grund för komitéens arbeten. Ty antag nu att en komité blir 
tillsatt och att denna sedermera inkommer med ett förslag utarbetadt i 
enlighet med de åsigter, som inom komitéen kunde göra sig gällande, men
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som icke öfverensstämmer med Riksdagens, hvad vore då vunnet med 
hela komitéarbetet ? Jag tror derföre, att Riksdagen bör uttala sig om 
hufvudgrunderna, t. ex. om Herr Otterströms förslag angående statsansla
get, om gränsen emellan folkskolan och elementarskolan och så vidare, på 
det både Regeringen och komitéen må få veta Riksdagens mening; blott 
så tror jag att vi skola vinna något mera med en komité än att endast 
förhala tiden.

Jag skall ej upptaga Kammarens tid med att framlägga några sär
skilda åsigter i ämnet, utan vill blott hemställa att punkten måtte åter
remitteras, på det Utskottet må uppgifva den syftning, hvari komitéens 
förslag hör gå, och jag anser mig ega så mycket mera skäl till denna 
hemställan, då Första Kammaren redan beslutat punktens återremitterande 
synbarligen för enahanda ändamål.

Herr A. W. Nilson: Jag är ej någon synnerlig vän af komitéer, 
ty det har alltför ofta visat sig, att deras arbeten hvarken motsvarat de 
förväntningar, man gjort sig eller de kostnader, de ådragit Statsverket.

Derföre tror jag ej heller mycket på gagnet af den komité som nu 
är föreslagen.

Mig vill det synas, som om det ej borde vara en alltför svår 
sak för Regeringen att, äfven utan biträde af någon komité, utarbeta och 
framlägga nya grunder och förslag till undervisningsväsendets ordnande, 
isynnerhet då Regeringen ju i alla fall egde tillfälle att derom rådgöra 
med sakkunnige män.

Det har äfven visat sig, att det icke varit omöjligt för Riksdagen 
att genom sina tillfälliga Utskott utarbeta förslag i denna riktning. Dessa 
äro efter min åsigt de två vägar, hvarpå man företrädesvis bör söka 
komma till det mål Utskottet önskar.

Jag motsätter mig derföre tillsättandet af en komité, helst jag är 
öfvertygad, att Regering och Riksdag nog skola dessförutan! så småningom 
komma till rätta med våra undervisningsfrågor.

Skall emellertid en komité tillsättas, så är jag fullkomligt ense med 
de båda nästföregående talarne derutinnan, att Riksdagen ovilkorligen bör 
angifva i hvad riktning man önskar komitéens arbete måtte utföras.

Vare sig nu att man bestämmer sig för det ena eller andra, så är 
i alla fall en återremiss nödig, hvarför jag förenar mig med de talare, 
som yrkat punktens återremitterande till Utskottet.

Herr Jöns Olsson i Nordanå: Det förefaller mig, som om Utskot
tet behandlat de motioner, som blifvit hänförda under denna punkt, allt
för knapphändigt. Det synes mig nemligen, som kunde motionerna delas 
i två särskilda klasser, och att Utskottet derföre bort besvara dem åtmin
stone i två särskilda moment. Ehuru motionerna äro fristående och af 
hvarandra oberoende, har dock Utskottet ansett dem stå i så mycket sam
manhang med hvarandra och vara af en så outredd beskaffenhet, att Ut
skottet ansett nödigt att eu komité borde nedsättas för utredande af för
hållandena. Då likväl dessa frågor äro af en så allmännelig beskaffenhet 
samt vid de sednare riksdagarne blifvit grundligt behandlade, torde hvarje
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representant kunna om dem bilda sig ett omdöme, helst de behöfva hvar
ken historisk undersökning eller historisk belysning.

Hvad angår motionerna rörande elementarläroverken, så torde me- 
ningarne derom vara delade, och kanske en komité är behöflig för utre
dande af frågan i denna del. Hvad deremot beträffar frågan om folk- 
skolelärarnes aflöning, så anser jag att denna kan redas utan tillhjelp af 
en komité. Då denna fråga förra riksdagen förevar, med anledning af 
väckt motion i samma syfte, yttrade jag betänklighet att med min röst 
bidraga till förslaget om skyddsafgiftens indragande till Staten och upp
förande på ordinarie stat af ett motsvarande belopp att till kommunerna 
utdelas, derföre att jag ansåg, att statsanslag icke borde till någon skola 
utdelas, med mindre vissa vilkor derför bestämdes. Då jag emellertid 
tror mig hafva kommit underfund med, att detta anslag icke utdelas i en
lighet med gifna föreskrifter, vill jag låta min förut uttalade åsigt falla 
och förena mig med motionärerna i deras förslag om en lämpligare för
delning.

En af motionärerna anför följande: “att det för hvar och en af 
ofvannämnda på siffran kända kommuner och för alla dem, som sträfva 
att komma till deras lyckliga folkskoleutveckling, är i det hela likgiltigt, 
antingen de hafva ingen eller liten eller stor “folkskoleafgift", är ju tyd
ligt af den enkla sanningen, att de få af anslagen på ordinarie stat hvad 
de icke hafva såsom “folkskoleafgift", till hälften af folkskolelärarens lön 
från 400 till 500 Rall-. Att de i hvarje fall måste sjelfva tillskjuta den 
andra hälften af lönen är ju ock deraf ett korollarium“. Detta skäl an
ser jag tillräckligt talande för den af Herr Otterström föreslagna ändrin
gen. Men om så icke vore, finnes dock ett annat skäl, hvars giltighet 
icke torde kunna bestridas. Detta med anledning af samma moment af 
Kongl. kungörelsen den 11 December 1863, på hvilket Herr Otterström 
stödjer sitt förslag, Detta moment innehåller nemligen: “Der examinerad 
lärares lön ej uppgår till nu stadgade minimum af 400 R:dr, ega de försam
lingar, som till lärares eller lärarinnors aflöning antingen redan tillskjuta 
eller åtaga sig att tillskjuta ett lika belopp med den till församlingarne 
såsom folkskoleafgift öfverlåtna andel af personliga skyddsafgiften, sedan 
de förbundit sig att till hälften fylla hvad som brister i nyssnämnda mi
nimibelopp, att den återstående hälften såsom statsbidrag af det nu be
viljade anslaget erhålla, i den män anslaget dertill lemnar tillgång'1. Detta 
moment har så väl Herr Otterström som jag uppfattat så, som skulle för
samlingarne erhålla statsbidrag till lika stort belopp som kommunens eget 
bidrag. Skulle likväl denna min uppfattning icke vara riktig, torde jag 
härom erhålla benägen upplysning.

Då folkskoleafgiften antagligen bör stå i förhållande till folkmängden 
och statsanslaget derefter bör utgå, anhåller jag att med några utdrag ur 
Lunds domkapitels cirkulär till presterskapet i stiftet, den 10 Februari 
1865, få visa, att anslagen icke alltid blifvit fördelade på sätt Kongl. kun
görelsen 11 December 1863 föreskrifver. Såsom exempel härpå tillåter 
jag mig citera åtskilliga församlingar. Bunkeflods församling med 1,200 
innevånare och två skollärare har såsom bidrag till löneförhöjning fått 202 
R:dr. Simlinge med 350 innevånare och en lärare har fått 100 R:dr. Gylle 
med 600 innevånare och en lärare har fått 101 R:dr. Dalköpinge med 200
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innevånare, eu lärare, har fått 101 R:dr. Silfåkra med 700 innevånare, en 
lärare, har fått löl R:dr. Bonderup med 900 innevånare, en lärare, har 
fått 101 R:dr. Bara med 1,200 innvånare ochj en lärare har fått 101 
R:dr. Mölleberga med 300 innevånare och en lärare, har fått 101 R:dr. 
Gördslöfs kyrkoby med 258 innevånare, en lärare, har fått 101 R:dr. 
Brågarp med 250 innevånare, en lärare, har fått 101 R:dr. Klagstorp 
med 900 innevånare, en lärare, har fått 100 R:dr. Östra Sallerup med 
1,000 innevånare, en lärare, har fått 101 R:dr. Vestra Sallerup med 
1,200 innevånare, en lärare, har fått 101 R:dr och Wirke församling med 
400 innevånare, en lärare, har fått 101 R:dr. På sådant sätt har detta 
anslag blifvit fördeladt inom Lunds stift. Maximi-afgiften är 101 R:dr, 
utan afseende på om en församling har 1,800 eller 200 innevånare. De 
församlingar inom Malmöhus län, hvilka erhållit maximi-afgiften, utgöra 
81. I Christianstads län hafva församlingarne varit något lyeldigare, ty 
der har maximi-afgiften uppgått till 5 R:dr mera, eller 106 R:dr. Efter 
hvad grund denna fördelning blifvit gjord är för mig oförklarligt, och 
skulle jag derför vara tacksam, om jag derom kunde erhålla någon upp
lysning.

För att visa i hvad förhållande statsbidraget står till kommunens 
bidrag, ber jag att få nämna, att inom Gärdslöfs kyrkoby utgjorde år 
1867 statsbidraget 148 R:dr, folkskoleafgiften inberäknad, och kommunens 
bidrag 571 R:dr, samt 1868 statsbidraget 140 R:dr och kommunens bi
drag 516 R:dr. Detta är en kommun med 258 innevånare.

På grund af hvad jag nu anfört instämmer jag i det af föregående 
talare framställda yrkandet om återremiss.

Herr Statsrådet Carlson: Det ärende, som nu föreligger till be
handling, står i så nära samband med förvaltningen, att jag anhåller att 
till belysande af frågan, få yttra några ord.

Stats-Utskottet har i denna punkt yttrat sig så väl angående elemen
tarläroverken som om folkskolan. Om jag ser på de motioner, som för- 
anledt Utskottets Utlåtande i denna punkt, så dela de sig uti två tydligt 
åtskiljda klasser, åtminstone i afseende på det yttre föremålet, ehuru kan
ske mindre i afseende å den inre syftningen.

Herr Grafström har i sin motion föreslagit, att pedagogier och ele
mentarläroverk, der lärjungarnes antal icke uppginge till 25, må indragas 
och deras lärare öfverflyttas till andra läroverk, samt att vid elementar
läroverk, der lärjungarnes antal vore alltför ringa i förhållande till lärar- 
nes, en indragning af lärarekrafter, som ansåges öfverflödiga, eller deras 
öfverflyttning till andra läroverk må ega rum. Den allmänna grundsatsen 
har mycket för sig, men hvilka resultat tillämpningen i denna form 
skulle medföra ber jag att få visa med ett par exempel, hemtade ur den 
sednaste tidens erfarenhet. Vid Sölvesborgs skola funnos 22 lärjungar 
under år 1867 och 28 under år 1868. Uti en annan skola funnos under 
förra året 20 och under sednare året 26 lärjungar. Det visar sig således 
att, efter denna reglering, dessa skolor skulle varit indragna under ett år, 
men deremot under det följande året uppfyllt vilkoret för att åter öppnas. 
Lika svårt som det är att för dessa förhållanden stadga en allmänt giltig 
regel, lika nödigt är det att följa skolans utveckling med uppmärksamhet
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och, der det visar sig under en längre tid att lärjungarnes antal är under
haltigt, vidtaga åtgärder för indragning. Detta är också just hvad som 
skett och fortfarande sker. Jag får såsom exempel derpå nämna den en- 
klassiga skolan i Skenninge. Der fattades lärjungar. Orsaken dertill låg, 
efter all anledning, i lärarens förhållande, i följd hvaraf han först blef 
suspenderad och sedermera afsatt. För närvarande är dock frågan, huru
vida denna lärares afsättning skall ega bestånd eller icke, beroende på 
Högsta Domstolens pröfning; och innan denna fråga blifvit slutligen af
gjord, kan icke irågan om skolans definitiva indragning företagas.

Vid Örnsköldsviks skola sjönk under loppet af flera år lärjungarnes 
antal betydligt. Med anledning deraf förflyttades den ena af de två lärarne 
till en annan skola. Nu har lärjungarnes antal åter stigit och utgjorde 
sistlidne hösttermin 14.

Jag tror derföre, att man bör förfara på det sätt, att indragning af 
mindre skolor ifrågakommer först då, när man förvissat sig derom att minsk
ningen af lärjungarnes antal är en följd af ej blott tillfälliga, utan var
aktigt verkande orsaker.

Angående de tvåklassiga elementarläroverken i Stockholm har jag icke 
nämnt något, derföre att deras indragning redan är, ifrågasatt och ställd i 
sammanhang med organisationen af de större läroverken.

Hvad angår skolan i Ulrika Eleonora församling är en faktisk upp
lösning deraf redan försiggången och lärarne anvisade till tjenstgöring i 
andra skolor inom hufvudstaden.

Herrar Anders Nilsson och Hessle halva föreslagit, att vissa klasser af 
elementarläroverken skulle indragas. Uti denna fråga aflät Riksdagen sist
lidna år en skrifvelse till Kongl. Maj:t med begäran om indragning af ele
mentarläroverkens första klass. Kongl. Maj:t har i anledning af denna 
skrifvelse redan fattat beslut och hufvudsakligen bifallit Riksdagens fram
ställning. Jag hoppas, att förverkligandet af denna tanke skall mer än 
hvarje allmän framställning för eller emot bidraga att bringa till klarhet 
förhållandet emellan elementarläroverken och folkskolan.

Det synes tydligt, att de af Herrar Otterström, Magnus Svensson och 
Bjerkander väckta motionerna äro tillkomna i afsigt att understödja folk
skolan, och det förefaller, som om äfven för de förut omtalade fram- 
ställningarne hufvudsakligen ligger till grund bemödandet att fylla folk
skolans behof. Grundtanken i de nu nämnda tre motionerna är densamma, 
men de skilja sig deri, huruvida Staten i afseende på understöd skall gå 
längre eller mindre långt.

Jag ber att i korthet få erinra om förhållandet med uppkomsten af 
anslagen till folkskolan. Det är bekant att det var vid 1844 års riksdag 
som hälften af den personliga skyddsafgiften, under namn af tolkskoleafgift, 
anslogs till folkskoleundervisningens befrämjande. Förut hade icke något 
anslag till folkskolornas understödjande funnits, och det gafs en tid, då 
ingenting fanns och då hehofven voro lika stora öfver allt. Vid sådana 
förhållanden kunde en åtgärd af denna beskaffenhet, för öfrigt fotad på 
föga utvecklade grunder, vara lämplig. Behofvet ökades under tidens fort
gång, och vid 1856 års riksdag anslogs åter hälften af den återstående 
skyddsafgiften, men nu mera icke utan dervid fästade närmare föreskrifter, 
utan under vissa vilkor och för vissa bestämda ändamål. Redan den om-
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ständigheten, att skyddsafgiften nu anslogs blott med afseende på bestämda 
ändamål, tydde på ett fortskridande och detsamma visade sig vid nästpå- 
följande riksdag, då vilkoren närmare bestämdes. Vid 1862—1863 års 
riksdag uppfördes en del af dessa nya anslag på ordinarie stat och lös
gjordes derigenom alldeles från sammanhanget med den personliga skydds
afgiften. Sedermera har detta fortgått så, att alla dessa nya anslag, utom 
det till understöd åt medellösa församlingar, numera blifvit på ordinarie 
stat uppförda.

Det system, som efter 1856 blef gällande för folkskolans understöd 
från Statens sida, var således alldeles olika med det som följdes år 1844. 
Det förstnämnda utgick från den grundsatsen att ställa understödet i för
hållande till de åtgärder för skolväsendets befrämjande som onekligen vid- 
toges af kommunerna, under det att det sistnämnda blott utgick från talet 
al kommunernas folkmängd. Snart blandades likväl båda systemen med 
hvarandra, och just af denna blandning uppstod allt det trassel och obehag, 
hvaröfver man på så många håll klagat. Representationen fann nemligen, 
att, om nya anslag utdelades, utan allt afseende på den gåfva som förut 
gifvits i folkskoleafgiften, följden skulle blifva att somliga församlingar utan 
skäl gynnades på andras bekostnad. Derföre bestämdes, att församlingarne, 
för att komma i åtnjutande af Statens nya understöd, sjelfve borde först hafva 
lemnat för sitt folkskoleväsendes behof tillskott till lika belopp med den 
förut bekomna halfva skyddsafgiften. Detta har gifvit anledning till en 
mängd klagomål inom församlingarne; dels derföre att man ofta endast 
beräknat det nya behofvet, men icke tagit i betraktande vilkoret om till
skott till lika belopp med skyddsafgiften och derföre bekommit mindre än 
man påräknat, dels derföre att, då äfven naturaprestationer härvid före- 
kommo, man måste ingå i församlingarnes hushållning och i någon mån kon
trollera deras valvationer, hvithet ofta verkade störande, dels slutligen 
derföre att församlingarne till följd af dessa förhållanden icke kunde med 
någon visshet beräkna det belopp, som af statsmedel kunde till dem dis
poneras, förr än långt efter det de iklädt sig förbindelsen att utgifva 
tillskott.

Dessa frågor voro redan vid sistlidne' riksdag föremål för öfverläggning 
inom denna Kammare och jag tog mig då friheten yttra, att jag ansåg, 
det man, med det system, som adopterats, kommit till den punkt, dit saken 
kunde föras, och att tiden nu vore inne att beträda en annan väg. Denna 
tanke ligger ock till grund för de i ämnet väckta motionerna, och man 
finner deraf, att den mer och mer vunnit insteg. Den nya vägen består 
deri, att Staten beviljar visst anslag till folkskolornas befrämjande i direkt 
förhållande till hvarje skola.

Det hade varit min afsigt att, om förhållandena det medgifvit, till
styrka ett förslag till denna riksdag, grundadt på denna åsigt. Men ett 
sådant förslag • kan icke med någon verkan framställas, förr än man har 
tillgång till de belopp, som erfordras för att genomföra den nya planen 
för understödjande af folkskoleväsendet. Framställningen saknar eljest 
grund och botten och leder till intet ändamål. På grund af den nu 
rådande finansiela ställningen måste man likväl inskränka anslagen till det 
minsta möjliga, och derföre var intet rum för en framställning af allmänna 
grunder.
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I närmaste sammanhang med dessa grunder står emellertid den tan
ken, att allmänna skyddsafgiften skulle återgå till Staten och i dess ställe 
bestämda anslag gifvas.

Jag tillåter mig i detta hänseende återföra i minnet, att i följd af 
Kongl. Kungörelsen den 18 Mars 1846, genom hvilken halfva skyddsafgif
ten anslogs till folkskoleväsendet, denna afgift i sjelfva verket i vissa hän
seenden iörblef en Statens sak. Folkskoleafgiften ingår i kronouppbörden, 
med skyldighet för församlingarne att enligt bestämdt formulär årligen af
gifva redogörelse för sättet huru medlen blifvit till folkskolornas behof an
vända. Dervid förekommer dock en omständighet, som gifvit anledning 
till missbruk, och det är att med anledning af det i formuläret förekom
mande uttryck: besparadt till följande år, vissa församlingar af denna af
gift samlat kassor i stället för att kraftigt befrämja sitt folkskole
väsende.

Om nu folkskoleafgiften indrages, så bortfaller den grund, som gifvit 
anledning till så många missräkningar och så mycket missnöje, och hvar
på den siste talaren anfört åtskilliga upplysande exempel. Förklaringen 
öfver det som förefaller underligt i dessa exempel ligger helt och hållet i 
det föreskrifna vilkoret om lika tillskott med skyddsafgiften. Deraf har 
det kommit, att det nya anslagen skenbart tyckts falla så ojemnt; de be
finnas först då hafva utfallit jernnt, om man sammanställer med den den 
förut erhållna skyddsafgiftens belopp.

Allt blir deremot enkelt och lättfattligt, all särskild pröfning för
svinner och folkundervisningen befrämjas kraftigt, om i stället framställes 
fordran på en ordnad folkskola med examinerade lärare eller en i gång 
varande småskola, och för hvardera beviljas ett bestämdt belopp. Vid 
öfvergången, när den nyssnämnde fordran göres gällande, bör dock efter 
min tanke det medgifvande ske, att en församling icke må beröfvas det 
statsanslag den nu har, såvida nemligen detta verkligen blifvit för folk
skolans behof användt.

I Herr Bjerkanders reservation finner jag dessa åsigter uttalade, och 
grunden derför synes mig vara den, att folkskoleafgiften återtages. Om 
Riksdagen, som sjelfmant beviljat denna afgift, vill uttrycka en sådan me
ning, synes det mig, att det sedermera utan synnerlig svårighet skulle 
kunna ordnas så, att för hvarje folkskola och småskola anvisades ett be
stämdt belopp, samt att detta belopp ställes i förhållande till kommuner
nas egna bidrag, och att folkskolorna ordnas med afseende på det behof 
antalet bildningsbehöfvande barn angifver, så att icke någon skola finge 
större antal lärjungar, än som kunde väl undervisas. Detta förekommer 
mig att vara enkla grundsatser, hvilka skulle kunna genomföras med till
hjelp af de tablåer, som finnas uti Ecklesiastik-departementet, så att ett 
förslag redan till nästa riksdag skulle kunna framställas. Anser åter 
Riksdagen, att en komité bör sammansättas med ett vidsträcktare uppdrag, 
så är all anledning, att derigenom ett arbete åstadkommes, som kan och 
bör blifva af mycket gagn, men dermed följer otvifvelaktigt en längre 
tidsutdrägt.

I afseende på elementarläroverken är under diskussionen anfördt, att 
den tillökning i dessa läroverks antal, som på sednare tiden uppkommit, 
är anmärkningsvärdt stor, att folkskolans nya utvidgning bör på dem in

Den 11 Mars, f. m.



158 Ilen 11 Mars, f. m.

verka, att de tekniska skolorna icke std med dem i nödigt samband, samt 
att fordringarne för afgångsexamen från elementarläroverken blifvit allt
för mycket ökade. I afseende på den sista anmärkningen anhåller jag få 
särskildt nämna, att fordringarne icke blifvit ökade, utan blott förändrade. 
I stället för en mängd minneskunskaper har trädt den fordran, att lärjun- 
garne skola ådagalägga sin förmåga att uttrycka sig i skrift, att gifva ut
tryck åt sina tankar; med ett ord, man söker att genom skolans arbete 
hufvudsakligen åstadkomma lärjungens bildning och utvecklingen af 
hans själsförmögenheter, och man har inrättat pröfningar så att detta 
skulle genom dem utrönas. Svårigheten låg vid den första tillämpningen 
deri, att undervisningen ännu icke hunnit fullt ordnas efter den nya grund- 
åsigten, men dessa förhållanden stadga sig småningom allt mera, och den 
nya pröfningen är då icke svårare än den gamla.

Folkskolans utveckling torde vara det väsendtligaste af de nämnda 
förhållandena och den fortgår med all den kraft, som de mångfaldiga der
vid förekommande svårigheter medgifva; men det är dock klart, att i 
närvarande stund ännu mycket återstår, innan man kan derpå bygga en 
ny organisation.

Ehuru de tekniska skolorna icke höra under det Departement, jag 
har äran förestå, anser jag mig dock kunna uttala, den åsigt, att någon 
förändring torde höra vidtagas för att ställa dem i närmare förhållande 
till sin bestämmelse. Frågan derom är dock alldeles fristående och kan 
särskildt behandlas.

Hvad slutligen beträffar elementarläroverkens antal, så förefaller det 
mig, som om dithörande förhållanden böra noggrant iakttagas och, så 
snart tillräcklig erfarenhet vunnits, lämpliga åtgärder vidtagas. Men sedan 
dessa skolor genom föregående Riksdagar blifvit en gång kallade till lif, 
synes, innan man är betänkt på en rubbning af dem, en stadgad erfaren
hets ledning vara nödvändig.

Det har af föregående talare blifvit yrkadt, att Kammaren skulle till 
Utskottet återförvisa förslaget. Det synes mig, att saken skulle derpå 
vinna, hvarföre jag, om det tillätes mig att i det afseendet framställa en 
önskan, instämmer i den sålunda yttrade meningen.

Herr Friherre Fock: Då jag i denna fråga kommer att ansluta 
mig till dem, som förorda nedsättandet af en komité i antydd riktning, 
anhåller jag att i största korthet få angifva skälen för min åsigt.

Utskottet grundar sitt förslag icke uteslutande på de motioner, som 
bär förelegat till behandling, utan inleder motiveringen af förslaget med 
“de städse återkommande, sins emellan stridiga förslagen i hithörande 
frågor, ej mindre än den vid sistlidne riksdag inom Andra Kammaren 
hållna diskussionen11 etc. Det är således dessa ständigt återkommande frå
gor’, som motiverat Utskottets förslag, och det är äfven dessa, som till en 
god del bestämt min öfvertygelse i detta hänseende.

Då jag således kommer att tillstyrka komitéen, kan jag förbigå för 
närvarande en närmare granskning af de särskilda motionerna, ty det är 
klart, att komitéen, om den kommer till stånd, måste taga dessa frågor om 
händer, och om någon komité ej blir tillsatt, är det tydligt, att Utskottet
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måste först yttra sig närmare om dessa motioner, innan Kammaren kan 
företaga saken till slutlig pröfning.

Då jag betraktar den mängd af frågor rörande folkskolan ock ele
mentarläroverken, som, under den period jag haft äran deltaga i .Riksda
gens förhandlingar, blifvit väckta till lif, kan jag ej undgå att ledas till 
ötvertygelsen om Riksdagens oförmåga att lösa dessa frågor på ett till
fredsställande sätt.

Jag ber blott att få uppräkna några af de frågor, som här och i 
Första Kammaren utgjort föremål för pröfning.

Beträffande folkskolan har det varit frågan om folkskolans styrelse 
och dennas sammansättning, frågan om lärarebildningen, frågan om små
skolorna — dessa frågor hafva till och med varit hänskjutna till särskildt 
Utskott — frågan om sjelfva undervisningens ordnande inom folkskolan, 
dess omfattning och, såsom redan blifvit nämndt af andra talare, dess 
ledande i en mera medborgerlig riktning och om folkskolans närmare 
anknytning till elementarläroverket; hvarjemte i dag beslut blifvit fattadt 
om utsträckande af krigsbildningen äfven inom folkskolorna. Frågar man 
nu: hvilka resultat har Riksdagen lernnat ifrån sig? De finnas i Riks
dagens underdåniga skrifvelse!’ till Kongl. Maj:t och sannerligen synas dessa 
väga ganska litet i jemförelse med mängden af väckta motioner, Utskotts
utlåtanden och deröfver förda diskussioner.

Går jag nu till elementarläroverken, har rörande dem väckts förslag 
om bildande af nya läroverk och utvidgning af gamla; om indragning af 
vissa klasser än i den ena, än i den andra ändan af elementarläroverken,; 
här har varit fråga om lärarebildningen — hvilken utgjort föremål för 
öfverläggning båda riksdagarne — vidare har fråga varit om undervis
ningens ordnande, om valfrihet i vissa ämnen, om den medborgerliga 
riktningen äfven inom denna gren af undervisningsväsendet, om förhöjda 
skolafgifter i de högre klasserna, om militärbildning och så vidare.

Jag kastar äfven blicken utom Representationen. Äfven der höjas 
röster, hvilka utan tvifvel skola arbeta sig fram. Yänder jag mig dit, 
hör jag talas om öfveransträngningen i skolorna; huru lexläsningen tager 
i anspråk så mycken tid, att ej lång tid blir öfver för den nyttiga militär
bildningen, och att, om äfven någon ledig stund blir öfrig, lärjungarne i 
allt fall äro så förstörda af den myckna läsningen, att de icke kunna 
hemta någon verklig nytta af dessa kroppsöfningar. Jag hör talas om 
tvång, att studierna bedrifvas så strängt, att i flera skolor lärjungarne 
hafva behof af enskild handledning för att kunna följa med undervisnin
gen. Jag hör talas slutligen om studiernas allt för stora utsträckning, om 
den reala och klassiska liniens skiljande från hvarandra o. s. v.

Alla dessa frågor hafva emellertid nära sammanhang med hvarandra. 
Jag lemnar nu derhän, huruvida dessa anmärkningar må vara fullt be
fogade eller icke. Någon eld måste likväl finnas, der man ser så mycken 
rök. Men om anmärkningarne äro befogade, synes det mig vara af yt
tersta vigt, att de genom ett grundligt sammanhängande komité-arbete 
erhölle en sådan form, att såväl Regering som Representation derå kunna 
fästa afseende, och så att möjligen förestående förändringar må kunna ske 
efter en bestämd plan. Och äro de åter obefogade, är det lika vigtigt, att
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det blir utredt, på det att nationen måtte återfå förtroendet till sina lä
roverk.

Svårigheten för Riksdagen att under eu fyra månaders samvaro ome
delbarligen taga dessa frågor om händer inses lätt. Dessa frågor hafva 
behandlats i fyra olika Utskott: i Stats-Utskottet, i Andra Kammarens 
Tillfälliga Utskott — hvars Betänkande i dag förelegat — i Första Kam
marens Tillfälliga Utskott och i Särskilda Utskottet. Kan något fullt sam
manhängande arbete då vinnas? Jag betviflar det.

Härvid möter dessutom en annan svårighet: den beklagliga bristen, 
att vi icke hafva någon officiel skolstatistik öfver elementarläroverken. 
Den statistiska tablå, som här åberopats, blef uppgjord vid föregående 
riksdag af Andra Kammarens Tillfälliga Utskott N:o 1, men den saknar 
en väsendtlig egenskap eller den att visa den successiva utvecklingen af 
läroverken.

Af dessa skäl är det jag anser, att en komité bör tillsättas.^ Jag an
ser detta så mycket vigtigare, som jag tror, att en sådan komité bör taga 
frågan ur en fullt allmän synpunkt. För min del föreställer jag mig, att 
denna komité kan och bör behandla äfven tillämpningsskolorna. Jag menar 
ej dermed, att komitéen bör ingå i någon detaljerad undersökning om un
dervisningens ordnande, men det är gifvet, att ett mycket nära samband 
eger ruin mellan dessa och de lägre skolorna. Alla tillämpningsskolor 
bygga på den undervisning, som blifvit meddelad i de lägre skolorna, och 
derföre är det af vigt, att undervisningen i de förra blir ordnad i harmoni 
med denna. Eljest inträffar — hvad ock inträffat — att uti samma äm
nen undervisas i skolor, hvilka äro förlagda bredvid hvarandra, såsom fallet 
är med reallinien och de tekniska skolorna.

I fullkomlig likhet med den andre talaren i ordningen — den ära
de representanten från Gröteborg — anser jag likväl, att, om komitéen 
skall kunna uträtta något, den riktning, hvari komitéen skall arbeta, bör 
vara på något sätt närmare antydd, åtminstone så till vida att till ledning 
för densamma några allmänna principer blifva uttalade; och jag förenar 
mig derföre med honom i yrkandet om återremiss.

Jag ber Kammaren förlåta, att jag upptagit några ögonblick af dess 
tid. Men detta är en af de vigtigaste frågor, som Representationen har 
att taga i öfvervägande. Den gäller en af de vigtigaste vilkoren för vår 
kultur; den gäller detta dyrbara arf af våra fäder, som vi böra lemna 
ifrån oss åt våra barn icke blott oförminskadt utan ökadt och förbättradt.

Herr Siljeström: Det är nu fyrtioett år sedan den så kallade
stora Undervisningskomitéen afgaf sitt bekanta betänkande, h vilket kan 
anses såsom utgångspunkten för de sträfvanden, som sedermera gjorts att 
förbättra den offentliga undervisningen. Då det nu åter är fråga om ned
sättande af en komité i ändamål att uppgöra förslag till en ombildning af 
våra läroverk, så torde det icke vara ur vägen att kasta en blick tillbaka 
på det reform-arbete inom skolan, som hos oss fortgått under mer än 
två århundraden.

Det var egentligen genom Drottning Christinas skolordning af _ år 
1649, som det Svenska skolväsendet först ordnades. Denna skolordning

grundade
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grundade visserligen, af lätt insedda skäl undervisningen på latinets stu
dium, men angaf tillika ändamålet med detta latinstudium vara, icke, hvad 
sedermera i främsta rummet framhållits, eu formel bildning som detsamma 
företrädesvis skulle gifva, utan tvärtom dess praktiska nytta för lifvet 
“(uberrimum ejus usum atque in omni vita necessitatem"). Jemte detta 
studium samt grekiska och hebreiska upptagas i undervisningsschemat, teologi, 
matematik, fysik och naturalhistoria, helsolära, vältalighet, statslära, grund- 
linierna af svensk lagstiftning, geografi och historia. Denna skolordning 
åsyftade tydligen att gifva det uppväxande slägtet i främsta rummet en 
efter . den tiden afpassad medborgerlig uppfostran, en uppfostran af rent 
praktisk syftning, såsom man bort kunna vänta af ett från Axel Oxen- 
stjerna (med biträde af den pedagogiska reformatorn Comenius) utgånget 
verk. Denna skolordning efterträddes af skolordningarne af 1693 och 1724, 
hvilka. voro af en väsentligt olika karakter, i det de företrädesvis åsyftade 
att bilda embetsman och enkannerligen prester. I dessa skolordningar 
fingo således t, ex. naturvetenskaperna maka åt sig; och hela undervisnin
gen antog den karakter af pedantisk formalism, som den sedermera allt 
framgent bibehöll. Det kunde väl synas som om frihetstiden, med dess 
politiska och ekonomiska sträfvanden, Ijort reformera äfven undervisningen 
i en mera realistisk syftning, men så skedde icke. Man har visserligen 
ett förslag i sådan, mycket ensidig riktning från år 1767, men som icke 
ledde till något praktiskt resultat. Först i början af 1800-talet bragtes, 
synnerligen genom kanslersgillets försorg, frågan om tillvägabringandet af 
en medborgerlig uppfostran på tal, och år 1807 utkom en ny skolordning, 
som likväl endast skulle gälla provisoriskt. Uti denna infördes ånyo na
turvetenskaperna, äfvensom de moderna språken lingo en plats i den of
fentliga undervisningen. År 1812 tillsattes en undervisningskomité, för 
att utarbeta förslag till undervisningsväsendets ordnande, och på grund af 
dess förslag kom omsider 1820 års skolordning till stånd. Genom denna 
skolordning togs i sjelfva verket ett steg tillbaka. De moderna språken 
och naturvetenskaperna erhöllo icke det erkännande man bort vänta och 
hela andan af denna skolordning var allt annat än progressistisk. Såsom 
ett exempel på denna andas beskaffenhet må anföras att, då i 1649 års 
skolordning hebreiskan var valfri, gjordes den i 1820 års förordning obli
gatorisk. Emellertid fortforo de lifliga rörelser i skolväsendet, som redan 
före denna tid börjat och fingo ny fart genom de praktiska försök att 
ordna undervisningen efter nya grunder, som gjorde sig gällande vid krigs
akademien på Carlberg. Slutligen lyckades det ock dessa reformsträfvan- 
dena, hvilka äfven omfattades af då varande Kronprinsen, sedermera Ko
nung Oscar, att skaffa sig så mycket gehör, att 1825 års stora undervis
ningskomité nedsattes. Denna komité utgaf, såsom förut är nämndt, år 
1828 sitt betänkande. Dess praktiska resultat blef inrättandet af nya 
elementarskolan i Stockholm, för tillämpning af de nya principerna. Yi 
erinra oss derefter den strid, som sedermera fortgick mellan denna skola 
och dess principer å ena sidan och de öfriga skolorna å den andra, ända 
till dess 1849 års cirkulär i flera delar åtminstone provisoriskt befästade 
den stora undervisningskomitéens grundsatser. Under tiden mellan åren 
1849 och 1856, då nya skolstadgan utkom, lemnades, såsom bekant, tem-
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ligen stor frihet åt läroverken att styra och ställa bäst de behagade, och 
åt föräldrar att särskild! i afseende på de klassiska språken bestämma öf
ver sina barns undervisning; och de uttalanden, som då i detta hänseende 
gjordes af svenska föräldrar äro i sjelfva verket så tydliga och klara, att 
man endast icke nog kan förundra sig deröfver, att deråt icke skänkts 
någon uppmärksamhet. Genom 1859 års skolordning förändrades i några 
punkter 1856 års stadga, och till en del i tillbakagående riktning. Gre
kiska språket, som förut varit valfritt, blef t. ex. i 1859 års stadga åter 
obligatoriskt.

Ser man tillbaka på det arbete att alltjemt förbättra skolan, som sålunda 
fortgått i mer än två århundraden, så finner man en fortgående strid 
emellan en realistisk och eu formalistisk retning, deri senare väsentligen 
representerad genom de döda språken. Tar man nu det närvarande till
ståndet inom undervisningsväsendet i betraktande, så måste erkännas, att 
under den sednare tiden stora framsteg egt rum. Materielen är bättre, 
tillsynen bättre, sjelfva undervisningen bättre, men hvad som under allt 
detta ändock verkar störande, hvad som ändock gör att vårt undervis
ningsväsende icke lyckats tillvinna sig hela det förtroende som vore ömk
ligt, är, för att i få ord säga allt, att man visserligen velat adoptera allt 
det nya i undervisningen, men icke på samma gång velat släppa något af 
det gamla. Erfarenheten har tillräckligt visat, att detta icke låter sig 
gorå utan att både andligen och lekamligen nedtrycka ungdomen: ett för
hållande som svårligen låter förneka sig och hvarom de hos vår stude
rande ungdom alltför vanliga exemplen af hjertlidande, bleksot, närsynthet 
etc. alltför vältaligt vittna. Häremot finnes nu svårligen någon annan 
hjelp, än att man till att börja med inskränker kunskapsfordringarne, ge
nom att besluta sig för endera af de antydda riktningarne. Efter min 
tanke har den enda möjliga utvägen blifvit uttalad i Geijers bekanta ord 
att “de klassiska språken måste maka åt sig“, hvilket kan ganska väl 
låta sig göra, utan att på något vis skada de klassiska studierna. Äfven 
den rena realundervisningen behöfver ur denna synpunkt omordnas. Eu 
omständighet, som i allmänhet förtjenar uppmärksamhet, är att ungdomen 
med de många studierna blir för gammal i skolan och kommer för sent 
till universitetet eller tillämpningsskola, hvaraf åter blir en följd, att han 
kommer för sent ut i lifvet. Äfven frågan om läroverkens antal och yttre 
organisation, om förhållandet mellan den klassiska och reala linien in. m. 
fordrar eu omfattande och samvetsgrann undersökning; och i afseende på 
allt detta får äfven jag instämma uti Friherre Fodra yttrande om nöd
vändigheten af att erhålla en tillförlitlig och fullständig skolstatistik. Jag- 
tror mig veta, att eu sådan är under utarbetande inom Ecklesiastikdepar
tementet, och man torde ej utan skäl kunna vänta, att läroverksbyrån 
inom nämnda departement skall utan alltför långt dröjsmål hinna full
borda ett sådant länge efterlängtadt arbete. Utan eu sådan skolstatistik 
vågar jag säga komiténs arbete måste blifva mindre tillfredsställande.

Till dessa omständigheter beträffande elementarläroverken komma nu 
äfven folkskolans angelägenheter. Äfven för 1842 års folkskoleorganisa- 
tion låg i sjefva verket den stora undervisningskomitéens betänkande till 
grund. Huru mångtaliga förordningar och riksdagsbeslut angående folk
skolan sedan den tiden utkommit, och huru många förslag till förbätt
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ringar blifvit vid riksdagarne eller eljest väckta hafva vi oss alla bekant. 
Alla dessa frågor, om folkskolans allmänna organisation, om dess under
håll, om förhållandet mellan stat och kommun med afseende derpå, om 
folkskolans och kyrkans inbördes ställning, m. m. äro visserligen i stort 
behof af en omsorgsfull pröfning och utredning. Sedan folkskolan nu un
der loppet af mer än 25 år fått praktiskt utveckla sig, visserligen på 
basis af den ursprungliga planen, men dock ej utan åtskilliga sedermera 
tillkomna ändringar, kan ingenting vara mera i sin ordning än att se till
baka på utgångspunkten, för att med stöd af den vunna erfarenheten 
desto säkrare fastställa de allmänna principer, som böra läggas till grund 
för hela organisationen, ej mindre än de praktiska utvägar, hvilka bäst 
kunna leda till det afsedda ändamålet. Många detaljfrågor af största 
vigt komma härvid i betraktande. Under sådana omständigheter anser 
jag, att äfven det af Herr Otterström väckta förslaget, ehuru detta visser
ligen skulle kunna behandlas för sig, lämpligast hänskjutes till den ifrå
gavarande komitéen.

Äfven de tekniska skolorna böra blifva föremål för komitéens under
sökningar till följd af det samband som eger rum mellan dessa och de öf- 
riga läroverken. Jag tror således verkligen, att vi nu mer än någonsin 
hafva behof af att tillsätta en komité för hela vårt undervisningsväsendes 
ordnande, hvarför jag så till vida helt och hållet instämmer uti Stats-Ut- 
skottets förslag; men då af skäl, som äro ganska beaktansvärda, man yr
kat Betänkandets återförvisande till Utskottet, och då äfven jag tror att en 
förnyad utskotts-behandling af ärendet skall kunna medföra positiva för
delar, så vill äfven jag instämma uti yrkandet på återremiss.

Herr Grafström: Det är ganska ledsamt, att det fallit på min 
lott att uppträda efter den siste utmärkte talaren och att sålunda diskus
sionen skall åter falla ned från den höjd, dit han och den näst siste ärade 
talaren lyftat densamma.

Jag vill icke yttra mig om den lilla motion, som, af mig väckt, i dag 
till en del blifvit här berörd, i vidare mån, än att jag nämner, att dess 
syfte varit just det, som Herr Ecklesiastik-ministern nyss angifvit. Det 
är naturligt, att den siffra af 25 elever, som mitt förslag upptager såsom 
minimum, är alldeles godtycklig. Jag må likväl erinra derom, att inga 
nya elementarläroverk blifvit inrättade under den sednare tiden och att 
det således icke varit särdeles svårt att bedöma, hvilka kunde indragas. 
Jag har nu hört, att tvänne sådana blifvit indragna, men flera likartade 
återstå dock t. ex. i Öregrund, i Cimbrishamn och i Stockholm.

Det är med uppmärksamhet jag åhört Herr Ecklesiastik-ministerns 
yttrande i afseende å den ekonomiska delen af frågan. Deremot beklagar 
jag, att Herr Statsrådet icke behagat yttra sig något närmare angående 
den riktning, hvari den ifrågasatta komitéen, enligt hans åsigt, borde ar
beta. I detta hänseende lemnar Utskottets förslag dock någon ledning 
och det hade varit lärorikt att höra Herr Statsrådets tankar om t. ex. 
“elementarskolans och folkskolans omfattning och inbördes förhållande", 
m. m. Det är blott i andra rummet som Utskottet vidrör det ekono
miska af frågan och hvilket börjar med orden “samt i hvad män" 
o. s. v.
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Emellertid synes det mig icke böra vara något tvifvel underkastadt — 
hvad derå talare äfven betonat — att vårt undervisningsväsende väl bör 
utvecklas i den riktning, som icke blott inom Representationen utan äfven 
utom densamma och bland folket visar sig vara den företrädesvis gillade.

Hvad man dervid synnerligast har att beakta, är det samband, som 
den allmänna meningen önskar finna i den nya skolordningen bevarad och 
befästad mellan folkskolan och elementarläroverken. Vägen är också i 
sjelfva verket en och gemensam. Undervisningen börjar ju i folkskolan. 
Den bör derifrån fortsättas utan sidosprång till universitetet.

1 dag har visserligen hos Kammarens ledamöter — åtminstone dem, 
som äro motionärer i ämnet — tyckts vilja göra sig gällande något mot
stånd mot detta sträfvande, en viss åsigt derom, att en förändring i så
dan riktning icke kan och bör ega rum, förrän folkskolan uppnår en högre 
ståndpunkt. Men det är klart, att denna icke kan komma af sig sjelf. 
Så länge man kastar sin hela kraft på elementarläroverken och icke vill 
egna någon del deraf äfven åt folkskolan, kan icke denna — såsom äfven 
blifvit under denna öfverläggning framhållet — kan den, säger jag, omöj
ligen vara beredd att mottaga de båda lägsta klasserna från elementar
läroverket.

Deremot är jag lifligt förvissad, att, om blott man eu gång fattar ett 
kraftigt beslut och tager bort dessa lägre klasser, man derigenom gifver 
åt folkskolan en så stark impuls, att visa sig värdig det förtroende, man 
sålunda visat densamma, att den snart nog skall vara i stånd att fullt 
motsvara denna uppgift.

Jag vill ej vara vidlyftigare. Mina tankar synas för öfrigt af den 
motion, som jag förlidet år framlade på Kammarens bord.

Jag inskränker mig derföre att instämma i yfikandet om återremiss i 
den syftning, som Herr Hedlund angifvit, eller i afsigt att få punkten om
redigerad och formulerad i enlighet med det förslag, som innehålles i 
denna Kammares Tillfälliga Utskotts N:o 1 Utlåtande N:o, 5 rörande folk
skolan och elementarläroverken, vid sistlidne riksdag.

Herr Eng man: Då jag begärde ordet, var det för att förorda bi
all till Utskottets förslag, men sedan dess hafva så många talare full
ständigt utvecklat frågan och ådagalagt behofvet af en förändring i lydel
sen af sagda förslag, att jag, af dem öfvertygad, vill förena mig om en 
återremiss.

Herr Key: Det hade tvifvelsutan varit för Kammaren angenämt, om
Herr Ecklesiastikministern, något bestämdare än som nyss skedde, velat 
uttala sina åsigter med afseende å frågan om en indragning af elementar
läroverken och en motsvarande utvidgning af folkskolan, ty detta är en 
angelägenhet, som oafvisligen står på dagordningen och som skall stå der 
ända tilldess att den blifvit genomförd.

Man har nemligen numera, med undantag måhända af en och annan 
stationär af l‘gamla skolan “, hunnit att blifva ense i principen om nöd
vändigheten af en reorganisation af hela vårt undervisningsväsende. Det 
är icke längre en modesak att hvarje småstadsrepresentant skall påyrka 
utvidgning af sin stads elementarläroverk, och man har, tack vare Andra
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Kammarens Tillfälliga Utskotts (N:o 1) Utlåtande N:o 39 vid förra riks
dagen, fått fullkomligt utredt att det finnes läroverk, der Statens utgifter 
till enbart undervisningen för hvarje lärjunge uppgå till 7, 8, 900 ja 1,000 
It:dr och sålunda vida öfverstiga den kostnad, hvarför, t. ex. vid krigsskolan 
på Carlberg ynglingar kunna erhålla icke blott undervisning utan derutöfver 
husrum, kläder och föda, med ett ord fullständig inackordering jemte un
dervisning; och då vidare städer finnas med endast 4—500 innevånare, 
hvilka hafva särskildt elementarläroverk, men socknar deremot med tio 
gånger denna folkmängd få åtnöja sig med ett litet statsbidrag till aflö
nande af sin folkskolelärare och der föräldrarne ofta måste sända sina 
barn kanske just till dessa småstäder, om barnen skola få del af den all
männa elementarundervisningen; så tyckes det, ensamt af ekonomiska skäl, 
oafsedt alla andra, beträffande sjelfva sättet för undervisningens bibringan
de och valet af läroämnen, verkligen vara på tid att afhjelpa dessa miss
förhållanden samt för ändamålet nedsätta en komité.

En sådan åtgärd synes vara så mycket mera lämplig, som det egna 
inträffar, att så enig man är om saken, så oense tyckes man vara om 
sättet. Man har sålunda, under båda de sednaste riksdagarne, ständigt 
haft exempel på, att så snart våra undervisningsfrågor varit å bane, Andra 
Kammarens 17 å 18 lektorer, rektorer, skoladjunkter och folkskolelärare 
genast uttalat olika meningar och kommit, som man säger, i lufven på 
hvarandra.

Det var ock med denna erfarenhet för ögonen som jag, i förening 
med en ledamot från Första Kammaren, inom andra Utgiftsafdelningen 
väckte förslag om tillsättande af en komité och derefter lyckades genom
drifva detsamma i Stats-Utskottets plenum. Jag fann en särskild och 
ytterligare anledning härtill i de många, skiftande motionerna vid inne
varande riksdag i detta ämne. I år hafva sålunda motionärer framträdt 
här i Andra Kammaren, som vilja, än att blott en, än att två och än att 
alla de fem nedersta klasserna skola indragas. En annan vill deremot 
indraga de tvänne öfverstå.

Men om man nu skulle tillfredsställa dessa alla och taga bort både 
de fem Hedra och de två högre, hvad står då qvar? Ungefär på samma 
sätt förhåller det sig äfven med afgifterna.

Då nu en sådan babylonisk förbistring angående denna fråga är rå
dande, betvifla!’ jag verkligen, att de, som här yrkat återremiss, skola 
komma öfverens om de grundsatser, på hvilka Utskottet borde formulera 
ett nytt skrifvelseförslag. Jag ber derjemte att få lägga märke vid eu 
väsendtlig omständighet i det förslag till skrifvelse, som Stats-Utskottet 
gjort, den nemligen att den ifrågasatta komitéen skulle bestå af äfven icke 
yrkesmän. Blir komitéen, om denna kommer till stånd, af Kongl. Maj:t 
tillsatt i enlighet härmed, förefinnes ju derigenom en borgen att vårt un
dervisningsväsende skall blifva reorganiseradt utan yrkesensidighet, och så 
att det icke blir skolorna, som komma att trycka ned staten, utan att denna 
skall bära upp skolorna. Inga korporationer reformera sig sjelfva. Det 
är icke militärerna, som skola komma att omorganisera vårt försvarsvä- 
sende, icke jurister och embetsmän våra embetsverk, icke heller skolkar- 
larne vårt undervisningsväsende. Alla dessa fackmän varseblifva icke sko
gen för trädens skull. Emellertid, dermed må nu vara huru som helst,
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Riksdagen tvifla!- jag på kan, under den korta tid som återstår, från an
dra ärenden taga tillräcklig ledighet att grundligen hopsamla alla de spridda 
materialierna från det förflutna och det närvarande; men äfven om den 
kunde detta, skall hvarje Kammare komma öfverens inom sig? — och lycka
des de än i detta, skola de komma öfverens med hvarandra?

I Första Kammaren har beslutits återremiss af ifrågavarande komité- 
förslag, men dervid framställdes dock fyra eller fem olika grunder för den
samma; och då man ej kunde blifva enig om någon, måste man slutligen 
lemna “grunderna “ helt och hållet obestämda och Utskottet således utan 
ledning.

Kan man emellertid här komma bättre öfverens om hvad man vill, 
är jag för min del visst ej emot en återremiss, men så låter det sanner
ligen icke. Derföre, ända till dess att detta lyckats, ända till dess att man 
vet hvad man vill, så yrkar jag, såsom praktisk man, helt enkelt bifall till 
Stats-Utskottets förslag.

Herr Svensén: Då jag ej är någon vän af komitéer, men deremot 
en varm vän till skolfrågan, och då jag tillika väntat, att densamma skulle 
kunna lösas utan att förut behöfva öfverlemnas till en komité, har jag 
icke kunnat besluta mig för att biträda Utskottets förslag, helst då jag 
dessutom känner att denna frågas afgörande är af den stora vigt, att det 
vore högeligen önskligt, om den redan vid denna riksdag kunde erhålla 
sin lösning.

Emellertid och i anledning af de yrkanden, som här blifvit gjorda om 
punktens återremitterande till Utskottet, på det att Utskottet måtte af
gifva förslag till de hufvudgrunder, som vid frågans lösning borde följas, 
samt då detta yrkande synes komma att blifva Kammarens beslut, vill jag 
såsom dylika hufvudgrunder framhålla de principer, Indika finnas uttalade 
i det af Andra Kammaren vid förra riksdagen för behandling af läroverks
frågorna tillsatta Tillfälliga Utskotts Utlåtande (N:o 39 i samlingen). Jag 
tror att i detta Utlåtande finnes en hel del godt, som man bör taga vara på.

På samma gång och då jag nu ser Herr Ecklesiastikministern här 
närvarande, har jag ej velat underlåta att framhålla vigten deraf, att i 
den händelse en komité kommer att för frågans behandling tillsättas, deri 
icke inkallas allenast män, som tillhöra skolan eller kyrkan. Jag hoppas 
på en skolans frigörelse från dess beroende af kyrkan, och jag tror att 
det för detta ändamåls vinnande vore önskligt att komitéen åtminstone 
till hälften utgöres af lekmän.

Jag har, som jag redan nämnt, velat yttra detta, för den händelse 
Kammaren skulle besluta sig för frågans återremitterande.

En talare har här yttrat, att frågan om folkskoleväsendets ordnande 
skulle vara helt och hållet fristående från frågan om en reglering af den 
öfriga undervisningen. Förra Riksdagen godkände också denna sats. Nu 
har en talare här uttalat sig i motsatt riktning. I anledning häraf vill 
jag erinra att, om jag ej missminner mig alltför mycket, denne sednare 
talare var här närvarande, då Kammaren vid förra riksdagen godkände 
dess Tillfälliga Utskotts Utlåtande N:o 39, hvari denna sats finnes uttryckt, 
utan att han då yttrade sig deremot eller reserverade sig mot beslutet. 
För min del skulle jag önskat, att samma sats äfven blifvit följd af Stats-
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Utskottet, och att det ej nu uttalat sig för den derifrån afvikande åsigt, 
som finnes i detta Utlåtande uttryckt.

Herr Otterström: Det resultat, till hvilket Utskottet kommit i 
denna punkt, påminner om den gamla riksdagsvisan: “Så tog de hela 
luntan och skref derutanpå: Ers Majestät, var nådig och hjelp oss häri
från. Ty med anledning af här oriktigt sammanslagna motioner och med 
den intet sägande anvisning, som Utskottet gifvit, begriper jag icke hvad 
en komité skulle göra, som, en komité förutan, icke skulle kunna göras 
på administrativ väg, efter Riksdagens beslut.

Vill man, långt utöfver motionärernas syfte och innehåll, med Herr 
Hedlund och andra talare, att komitéen skall taga om hand en från rot 
till topp gående reorganisation af folkskolan, elementarläroverket, tillämp- 
ningsskolan och universitetet, för att få allt inskrufvadt i en efter dessa 
talares åsigter afpassad form, då torde vi behöfva icke den 5,000. R:drs 
komité, som Utskottet tänkt sig, utan minst en 50,000 R:drs komité för 
ett tiotal af år.

Hvad nu först angår de motioner, som röra elementarläroverken, så 
visar det sig tydligt, att de äro ett uttryck af den reaktion, , hvarom jag 
förut talat, tillkommen såsom en följd af det stormande raseriet för läro
verks upprättande och utvidgande, hvilket före 1867 en lång tid gjorde 
sig gällande. Jag har kallat detta raseri ädelt i sin. grund, men det var 
derföre icke mindre besinningslöst, hvarför det ock i viss mån gör reak
tionen berättigad.

Herr Grafströms motion innehåller i första momentet ett yrkande, 
som är i alla hänseenden opraktiskt, och det yrkande, som i sednare mo
mentet göres, är ju redan en gifven sak, som af Regeringen utföres, der 
den låter sig utföras. Öfverflödiga lärareplatser indragas och lärarne öf- 
verflyttas till andra läroverk, der de mer behöfvas. Man kan visserligen 
yrka på större stränghet i denna del, men det måste väl ändå få bero af 
Regeringens pröfning af möjligheten och lämpligheten för dylika indrag
ningar.

Herr A. Nilsson yrkar, att hvarje icke medellös elev i sjette och 
sjunde klassen skall för undervisningen årligen betala 150 R:dr. Han 
synes dermed vilja minska tilloppet till universitetet, och utan tvifvel vore 
detta ett verksamt sätt. Men vi veta ju, att elevernas antal i dessa klas
ser är mycket litet i jemförelse med hvad det är i de lägre. Ehuru man 
ligger längre nu än förr vid universitetet, är dock studenternas antal icke 
större nu än för 30 år sedan. De voro då vid Upsala 1,000 och vid 
Lund 500, de äro nu vid Upsala 1,200 och vid Lund 300. Kyrkan har 
behof af minst 400 prester och skolan har behof af 51 lärare, som icke 
finnas till. Man kan då ej klaga öfver öfverflöd på akademiskt bildade 
män eller vilja stänga vägen för dem, som vilja blifva det.

Herr Hessle yrkar, att alla läroverk till och med femklassiga skola 
indragas genom en påtvingad sotdöd, “i mån af der anställde lärares af
gång'1.

Dessa äro nu de motioner rörande elementarläroverken, för hvilkas 
afgörande Utskottet anser en komité nödig! Dessa äro de motioner, som 
den nya Representationen, efter ett Stats-Utskotts behandling, icke skulle



kunna nöjaktigt afgöra, ock som ett Stats-Utskott i våra dagar ej skulle 
kunna utreda. Jag tror icke på möjligheten häråt, om man blott vill 
hålla sig till hvad som blifvit motioneradt.

Hvad dernäst angår de motioner, som angå folkskolan, så visa sig 
dessa af den natur och det innehåll, att här endast är fråga om en full
ständig och rättvis tillämpning af de grunder för fördelningen af Statens 
understöd, som äro gifna i Riksdagarnes beslut, om man blott vill pröfva 
andan deri, ty det har aldrig varit Riksdagarnes mening, att den ena 
kommunen skulle få intet, den andra litet, den tredje mer för hvad de 
lika gjorde för folkskolan. Meningen har i grunden varit, att alla skulle 
få samma understöd för samma uppoffring.

Alla motionerna stämma deri öfverens, att Staten bör gifva samma 
understöd för samma sak, som fordrar samma uppoffring, samt att under
stödet må utgå från ett håll, i stället för flera, som endast förorsaka 
krångel och bråk och osäkerhet. De skilja sig blott deri, att då en mo
tionär synes vilja göra folkskolan företrädesvis till eu statsinstitution, 
så vill jag såsom motionär vårda den grundsats, som hittills genomgått 
lagstiftningen, att den bör vara en kommunalangelägenhet; då en motio
när vill, att Staten skall aflöna lärarne, så att de skulle komma att anse 
sig såsom Statens löntagare och Statens tjenstemän, så vill jag, att Staten 
skall understödja kommunen, som bör aflöna sina tjenare; och då en mo
tionär vill, att anslagen skola höjas till millioner, vill jag, att det anslag 
som är gifvet för närvarande endast skall rättvist fördelas och på ett 
sätt, som bringar enkelhet, reda och trygghet på anslagsvägen. Då en 
motionär antingen går förbi vilkoren för anspråk på och utdelning af an
slaget eller vidrör dem ofullständigt, har jag sökt att fullständigt upp
gifva dessa vilkor, i aldra närmaste öfverensstämmelse med hvad som lig
ger i Riksdagarnes redan gifna beslut. Då en motionär vill visa bort 
småskolan såsom föremål för Statens understöd, så vill jag bibehålla små
skolan i sin rätt dertill.

Att en komité skulle behöfvas för att utreda dessa rent praktiska 
frågor, anser jag omöjligt med den goda tanke jag har om vår nya repre
sentation, som i allmänhet bör förutsättas hafva bekantskap med den 
skola som närmast ligger för allas ögon. Här kan ej vara fråga om en reor
ganisation af sjelfva skolan, emedan den utvecklar sig bäst sjelf på grun
den af kommunalfrihet och folkets växande kärlek, sedan de behöfliga 
grunderna för organisationen blifvit, hvad de äro, fastställda. Hvad som 
väntar på en tydligare uttryckt fastställelse är hvad som angår det sätt, 
hvarpå Statens understöd till kommunerna bör utgå och vilkoren derför.

Jag gläder mig öfver det lysande understöd, som jag, efter så många 
års kamp, i dag fått af Herr Ecklesiastikministern. Jag har just i denna 
fråga förr rönt det kraftigaste motståndet från det hållet.

Herr Hedlund förklarade, att initiativ i denna fråga från Regeringen 
skulle vara olämpligt, om ej rent skadligt. Jag tror tvärtom, att denna 
folkskolefråga skulle hafva fått en både lätt och nöjaktig lösning genom 
beslut utan återremiss, om initiativet hade tagits af Regeringen i enlighet 
med de åsigter, som Herr Ecklesiastikministern nu framlagt i närmaste 
öfverensstämmelse med min motion och med de uttalanden, som under
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förra riksdagen förekommo i denna Kammare, då samma motion af- 
handlades.

Det är blott en punkt i Herr Ecklesiastikministerns framställning, 
som jag icke kan för mig förklara. Han ansåg, att, vid öfverförandet af 
anslaget genom kapitationsafgiften på ordinarie stat med det öfriga, den 
församling, som nu har större anslag genom kapitationsafgiften, såsom eu 
följd deraf att den gjort mindre för sin folkskola icke borde lida någon 
minskning, utan få af det ordinarie anslaget samma belopp, utan afseende 
på hvad den gjort. Efter mitt förmenande skulle detta vara att på en 
omväg ställa saken på samma punkt, der den har stått inom sådana för
samlingar som litet eller intet velat göra. Bättre då, synes det mig, att 
till församlingar med 8,000 menniskor och mer än 1,000 R:drs folkskole- 
afgift hittills kunna säga: du får nu, emedan du icke har mer än en 
enda folkskolelärare att aflöna, blott hvad som motsvarar hälften af denna 
lön; men om du gör hvad andra församlingar gjort för folkmängdens be
hof af skolor, så får du af Staten icke blott de 1,000 R:dr, som du hit
tills haft, utan möjligtvis den summan tredubbel. Jag förmenar, att detta 
skulle gifva fart åt församlingens bemödande, i stället för att förhållandet 
hittills och hvad som skulle blifva förhållandet af det nyssnämnda vilkoret 
skulle egga till samma motstånd mot folkskolans utveckling.

Jag instämmer med dem, som önska återremiss af punkten, och hop
pas, att Utskottet, efter pröfning åt motionernas verkliga innehåll, särde
les i hvad de röra folkskolan, må komma att tillstyrka beslut i det, hvarom 
meningarne kunna anses vara så mycket eniga, som skäligen i en stor 
representantförsamling kan påräknas.

Herr Anders August Anderson: Jag vill endast tillkännagifva, 
att jag förenar mig med dem, som yrkat denna punkts återremitterande 
till Stats-Utskottet.

Herr Carl Hvar sson: Den nu pågående diskussionen visar, huru 
det går, då en fråga, som står på dagordningen, tid efter annan blir undan
skjuten.

Frågan om undervisningsväsendets ändamålsenliga ordnande här under 
flera af de nästföregående riksdagarne varit ganska allvarsamt ventilerad, 
utan att man ännu kommit till något verkligt resultat i denna för natio
nen högst vigtiga angelägenhet; men efter den utredning frågan under 
nästlidne riksdag fick inom Andra Kammaren, och isynnerhet efter det 
yttrande man då fick höra från ministerbänken under öfverläggningen i 
ämnet, hade man väntat att åtminstone angående folkskolan få se ett 
förslag framlagdt af Regeringen till nu pågående riksdag. Detta har emel
lertid icke skett, och till följd deraf hafva enskilde motionärer ånyo måst 
gripa sig an, för att om möjligt söka bringa frågan till lösning; och nu 
gäller det att tillse huru detta må kunna ske på ett tillfredsställande sätt.

Stats-Utskottet, till hvars handläggning den del af frågan hörer, som 
angår statsanslag, har icke kunnat och kan troligen icke egna så mycken 
tid åt detta ämne, att frågan i dess helhet löses, och då på denna lös
ning är beroende huru medlen skulle fördelas i framtiden, har Utskottet 
icke kunnat finna någon lämpligare åtgärd än att föreslå Riksdagen att
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hos Kong!. Maj:t begära en komités tillsättande för detta ändamål och 
att på samma gång bevilja ett anslag för bestridande af de kostnader, 
som en dylik komité kunde komma att medföra.

Hvad nu särskilt beträffar frågan om anslagen till folkskolorna och 
bestämmandet af de vilkor, som borde uppställas för kommunerna i afse
ende å deras rätt till delaktighet., i dessa anslag, så skulle det väl ej vara 
omöjligt att komma till ett slut dermed, om icke dessa frågor egde sam
manhang med frågan om undervisningsväsendets ordnande i dess helhet, 
samt deribland äfven om rätta gränsen emellan småskolan och den egent
liga folkskolan.

Men der ligger stötestenen. Jag ser ej heller huru det för närva
rande skulle varit möjligt för Utskottet att bestämma gränserna för folk
skolan å ena sidan och elementarläroverket å den andra, då meningen är 
att bilda undervisningsväsendet i dess helhet till en mera sammanhän
gande kedja, än som hittills skett, och till följd deraf har det äfven varit 
omöjligt för Utskottet att fälla ett omdöme om, huru mycket Staten borde 
gifva till den ena och den andra af dessa undervisningsanstalter, ty det 
är ju påtagligt att, innan en bestämmelse härutinnan sker, måste man veta 
gränserna och sammanhanget emellan dessa alla olika slag af skolor. Der
före har Utskottet föreslagit tillsättandet afen komité, som med den öfver
sigt af ämnet, hvilken hos en sådan kunde förutsättas, samt med tillräck
lig tid till ämnets behandling skulle utarbeta förslag till undervisnings
väsendets ordnande i dess helhet, och jag tror att en dylik komité också 
är af behofvet påkallad.

Nu har man äfven bär ansett Utskottets förslag om en komités till
sättande lämpligt, och man har, med undantag af eu och annan talare, 
gillat hvad Utskottet i afseende å omfattningen af komitéens arbete yttrat, 
men man har klandrat Utskottet derför, att det ej äfven uttalat de prin
ciper, som borde ligga till grund för komitéens arbeten. Ja, detta kommer 
sig deraf att man i Utskottet ej kunde komma öfverens om några sådana 
principer. Det skulle vara särdeles lämpligt, om Kammaren kunde komma 
öfverens derom, så att Utskottet, i händelse af återremiss, något så när 
visste hvad det borde göra.

Nu tror jag väl, att, om man än i fråga om folkskolan skulle komma 
till samma resultat, som Herr Ecklesiastikministern antydt, så skulle det 
ändå blifva svårt att komma öfverens om principerna för undervisnings
väsendets ordnande i dess helhet. För min del vill jag visserligen ej mot
sätta mig punktens återremitterande, men tror att det ej tjenar mycket 
till och att det är bättre att Kammaren helt enkelt bifaller Utskottets 
förslag.

Herr Dahm: Äfven jag är af samma åsigt som den siste talaren, 
att det icke skulle vara till någon nytta att återremittera punkten, på det 
att Utskottet måtte uttala sig i fråga om de principer, som borde ligga 
till grund för den nu föreslagna komitéens arbeten.

Skulle man i detta hänseende besluta sig för de af Herr Hedlund 
här förordade principer, så vore det att utan granskning nu antaga något, 
som möjligen till någon del af förra Riksdagen efter noggrann granskning 
förkastades och hvarom visst icke alla äro ense. Skulle man åter antaga
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Herr Svenséns åsigter, så skulle man i en hastig vändning godkänna mycket 
som förra Riksdagen förkastade. Detta vore måhända ej välbetänkt.

Debatten här har ej heller egentligen rört sig om hvilka åsigter, som 
horde uttalas eller icke, och derföre tror jag äfven att det är bättre att 
helt enkelt bifalla Utskottets förslag, utan att uttala några åsigter i äm
net. Om detta blir Andra Kammarens beslut, så tror jag också, att Ut
skottet skall vidblifva _ sitt förslag, samt att Första Kammaren, med från
gående af sitt redan fattade beslut, skall biträda detsamma, och Utskot
tets förslag sålunda blifva Riksdagens beslut.

Herr Rundbäck: Det synes nog, att det ej är teaterfrågan, som 
nu är före, ty då skulle Kammaren säkert ej vara så otålig. Emellertid 
ber jag om ursäkt för, att jag anser skolfrågan lika vigtig som teater
frågan, och att jag derför tager Kammarens tid i anspråk under fem 
minuter — jag skall ej tala längre.

Jag har redan vid förra riksdagen uttalat mina åsigter i denna fråga, 
och jag vill nu endast saga, att jag anser nödvändigt att, såsom Utskot
tet föreslagit, en komité tillsättes för dess utredande. Ty inom Riksdagen 
finnas så många olika åsigter och det i fråga om alla undervisningens 
grenar.

Derföre anser jag, att en komité bör tillsättas af olika elementer, och 
att denna komités uppdrag bör blifva så vidsträckt, att dess arbete må 
komma att omfatta hela undervisningsväsendet, betraktadt från alla olika 
synpunkter. På så sätt ordnadt kunde sedermera komitéens förslag blifva 
för Riksdagen en god ledstjerna, då den skall fatta beslut i ämnet.

För min del kan jag visserligen ej uppgifva de principer, som böra 
ligga till grund för komitéens arbeten. Men jag vill i detta hänseende i 
hvad folkskolan rörer hänvisa till en tryckt skrift, i hvilken jag funnit 
uttalade åsigter, som synas mig i allo riktiga, nemligen: ett arbete af 
Doktor O. Eneroth om folkskolans ändamål, medel och verkningar.

Emellertid kan jag ej i en sådan komités tillsättande se något hinder, 
för att en rättvisare fördelning af de till folkskolorna nu utgående anslag 
egen rum, och jag yrkar derföre, att denna punkt måtte till Utskottet åter
remitteras i den syftning, att Utskottet må taga i betraktande, huruvida 
icke en annan och rättvisare fördelning af samma anslag bör införas.

Herr Gröpe förklarade sig instämma med de ledamöter, som yrkat 
återremiss af punkten.

Herr Siljeström: Jag undrar ej på, att Utskottets ledamöter
framställa anspråk på eu formulering af de grunder man önskar i Betän
kandet uttalade. Men på samma gång får jag bekänna, att jag ej för min 
del ser mig i stånd att nu i bestämda ordalag angifva några sådana grun
der, likasom jag ej heller tror att det är absolut nödvändigt, att några 
sådana bestämdt formulerade grunder uttalas. Men deremot tror jag vis
serligen, att det vore af vigt att i motiveringen för beslutet intaga t. ex. 
något af hvad Herrar Hedlund och Friherre Fock här yttrat, specielt i af
seende på den tekniska undervisningen, äfvensom något af hvad vid sed- 
naste riksdagen i afseende på undervisningsfrågan förekommit.



För öfrigt tror jag att Regeringen icke kan vara okunnig om hvad 
den allmänna meningen fordrar, och jag har den tillförsigten, att hon 
äfven skall visa den loyautéen att i komitéen, i fall någon sådan kommer 
till stånd, insätta åtminstone några personer, hvilkas åsigter i ämnet 
öfverensstämma med denna mening.

I sistnämnda afseende eller i fråga om komitéens sammansättning 
är det emellertid af vigt — hvad jemväl finnes i Utskottets förslag ut
tryckt — att ledamöterne icke uteslutande väljas bland skolmän. Så 
skedde ej heller vid bildandet af den stora uppfostringskomitéen, deraf, om 
jag minnes rätt, endast ungefär femteparten utgjordes af egentliga skol- 
karlar. Fackmän äro i allmänhet gerna benägne för eu viss ensidighet, 
och för yrket främmande personer kunna, ofta nog, bättre angifva de all
männa principer, hvarpå en9 organisation bör grundas, ehuru naturligtvis 
man dervid ingalunda bör sakna stödet äfven af fackmäns insigter och 
erfarenhet.

Det är med den nu i korthet angifna uppfattning af saken, som jag 
trott mig hafva skäl att biträda förslaget om ärendets återförvisande till 
Utskottet.

Då öfverläggningen nu förklarats vara slutad, framställde Herr Tal
mannen, enligt de yrkanden, som derunder blifvit gjorda, propositioner 
dels på bifall till Utskottets hemställan och dels på återförvisning af punk
ten; af dessa propositioner fann Herr Talmannen den sednare hafva blif
vit med öfvervägande ja besvarade; och hade alltså Kammaren återförvi
sat denna punkt till Utskottets förnyade handläggning.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 3 e, m., men sammanträdde åter

*

Kl. 6 e. in.

§ 3.

Fortsattes föredragningen af Stats-Utskottets Utlåtande N:o 39, an
gående regleringen af utgifterna under Riks-statens Åttonde Hufvudtitel.

Vid punkten 6, som nu i ordningen förekom, yttrade

Herr Wilhelm Nilson: l dessa bistra tider får man icke säga 
mycket derom, att Stats-Utskottet så mycket som möjligt söker att hålla 
igen och icke beviljar alla de anslagsfordringar, som framställas.

Hade Utskottet inskränkt sig till åberopande af endast finansiela skäl 
för sitt afstyrkande af min motion skulle jag icke haft någonting att der
emot anmärka; men då Utskottet tillika anfört andra grunder såsom stöd 
för sitt yttrande, har jag icke kunnat afhålla mig från att bemöta dessa 
och att söka visa att det af mig framställda förslag icke saknar skäl för sig.

Utskottet motiverar sitt afstyrkande af min motion dermed, att öf- 
ningslärarnes göromål äro af den trägna beskaffenhet, att de förhindra be
gagnandet af tillfällen till annan verksamhet. För denna upplysning får 
man vara Utskottet tacksam, ehuru den väl icke var särdeles behöflig, då
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det säger sig sjelf, att dessa lärare icke kunna berga sig på en lön af 
125 eller 175 R:dr, utan måste på annan väg söka sin utkomst. Jag 
hörde icke heller Utskottet anföra samma skäl, då det var fråga om
100.000 R:drs anslag till upphjelpande af yngre officerares och under
officerares vid indelta arméen aflöning. Jag tror dock, att äfven dessa icke 
sakna tillfälle och tid till annan verksamhet, och att det rätt ofta inträf
far, att dessa tjenstemän skaffa sig biförtjenster på andra håll såsom 
bränvinskontrollörer med mera. Men det är nu icke fråga om, huruvida 
öfningslärarne dagen i ända äro upptagne af sitt arbete vid läroverket, 
utan frågan gäller deremot, huruvida den lön, de åtnjuta står i billigt 
och rimligt förhållande till det arbete, som är dem ålagdt och huruvida 
de, jemförda med läroverkens öfrige lärare, åtnjuta den rättvisa, de borde 
ega att vänta. — Att så är förhållandet vågar jag bestrida — de äro 
verkligen stjufmoderligt behandlade, dessa öfningslärare. De hafva icke 
säte och stämma inom läroverkskollegiet, de utgöra endast ett bihang der
till. De erhålla för sitt arbete betalning långt under läroverkens öfriga 
lärare, äfven då dessa stå i första lönegraden. Och en ännu betydligare skil
nad eger rum, om man jemför deras aflöning med de lärares, hvilka upp
nått högre lönegrader. Men dessa öfningslärare erhålla aldrig någon löne
förbättring, om de än hafva tjenat i 20 till BO år. De erhålla för en 
tjenstgöring af 6, 8 till 10 timmar i veckan under 9 månader af året 
125 eller 175 R:drs aflöning och dock fordras af läraren i sång att hafva 
genomgått en kurs vid Musikaliska akademien och af den i teckning en 
kurs vid Fria Konsternas akademi. Deras yrkesbröder vid de högre läro
verken börja med en aflöning af 500 R:dr och kunna avancera sig till
1.000 R:drs inkomst, oaktadt de hafva endast en tredjedel mera tjenst
göring än lärarne vid de lägre läroverken. Utskottet erkänner, att sång 
och teckning utgöra vigtiga momenter i den offentliga undervisningen. Med 
detta erkännande står dock icke väl tillsammans att vilja gifva lärarne i 
dessa ämnen en underordnad ställning i förhållande till läroverkens öfriga 
lärare.

Utskottet tillägger vidare såsom skäl för sitt afstyrkande af det be
gärda anslaget, att de nu bestämda arfvodenas ringa belopp icke veter
ligen förorsakat någon allmännare öfverklagad brist på duglige och skick
lige öfningslärare. Jag fruktar likväl, att Utskottet i detta fall icke är 
så väl underrättadt. Möjligen hafva icke några klagomål kommit till Ut
skottets öron; men ett faktum är dock, att stor brist råder på skickliga 
öfningslärare, särdeles på lärare i teckning. Vid det läroverk, jag före
står, har denna lärarebefattning under 10 år varit årligen anslagen ledig, 
utan att någon kompetent sökande dertill anmält sig, och så är förhål
landet äfven vid många andra läroverk. Följden har emellertid blifvit, 
att eforalstyrelsen måst år efter år till undervisningens bestridande för
ordna den första bästa som stått till buds. Jag vill icke yttra mig om 
dessa tillförordnade lärares större eller mindre duglighet och lämplighet; 
men så mycket kan åtminstone sägas, att de icke ega de qvalifikationer, 
som i skolstadgans 76 § bestämmas såsom vilkor för kompetens till nämnde 
befattningar.

Då, vid behandlingen af Andra Hufvudtiteln, det var fråga om fång
predikanters aflöning, tillstyrkte Utskottet den föreslagna aflöningstillök-
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ningen på den grund, att det är af vigt att kunna vid de ifrågavarande 
predikantsbeställningarne anställa och bibehålla lämpliga personer, hvartill 
kom som ytterligare skäl, att den föreslagna tillökningen var mindre be
tydlig. Jag tror, att, om dessa skäl gällde vid förutnämnda tilliälle, de 
måste vara ännu mera talande med afseende på den af mig föreslagna 
anslagsförhöjning.

Jag tror icke, att Utskottet hört talas om fångpredikantsbefattningar, 
som stått obesatta af brist på sökande; tvärtom har, äfven med den hit
tills bestämda mindre aflöningen dessa tjenster varit ganska begärliga; det 
var dessutom då fråga om en löneförhöjning af 200 R:dr för hvar och en 
af de ifrågavarande tjenstemännen, då jag deremot föreslagit en förhöj
ning af endast 25 R:dr åt öfningslärarne vid de treklassiga och 75 R:dr 
vid de femklassiga läroverken. Det skulle till en början icke erfordras 
fullt 4,000 R:dr för att bereda en sådan löneförbättring åt 74 stycken 
öfningslärare.

Jag tror mig nu hafva visat att den fordran jag framställt ingalunda 
är obefogad. Jag hyser dock icke hopp om att nu få detta anslag be- 
viljadt, hvarföre jag inskränker mig till uttalande af den önskan, att frå
gan måtte komma under närmare pröfning af Kongl. Maj:t och föreslår 
derföre, att Riksdagen måtte i underdånig skrifvelse till Kongl. Maj:t an
hålla, det täcktes Kongl. Maj:t i nåder tillse, om och i hvad mån ökadt 
anslag till löneförbättring åt öfningslärarne vid rikets lägre elementarläro
verk kan finnas af behofvet påkalladt, samt, så framt skäl dertill före
finnes, till nästa riksdag aflåta nådig framställning i ämnet.

Herr Lundström: Det är äfven med afseende på motiveringen i
Utskottets förslag, som jag har anmärkningar att göra. Utskottet säger, 
att lärarnes i dessa ämnen göromål icke äro af den trägna beskaffenhet, 
att de förhindra begagnandet af tillfällen till annan verksamhet. Till 
hvad nyss förut i afseende å detta motiv blifvit yttradt, ber jag att få 
påpeka, att just detta såsom motiv åberopade förhållande, att det icke är 
hinder för läraren i dessa ämnen att begagna sig af annan verksamhet, 
gör att dessa lärare icke kunna utvidga sina kunskaper och skicklighet i 
sina ämnen, när nemligen deras öfriga tid måste användas till andra sys
selsättningar. Man kan icke heller begära, att någon skall, för att erhålla 
dessa ringa löner, egna sin tid åt förvärfvandet af kunskaper, skicklighet 
och kompetens för dessa platser; och man har derföre måst använda 
personer, som ofta varit mindre skickliga att undervisa i dessa ämnen. 
Detta har gifvit mig anledning att instämma i den motion som i ämnet 
blifvit väckt,

Man skulle nu kunna invända, att, äfven med den lönetillökning som 
föreslagits, något bättre resultat icke skulle uppnås; men deremot vill jag 
svara att ju bättre lönen är, desto mera vinnlägger läraren sig om att 
göra sig hemmastadd i sitt ämne.

Utskottet har i öfrigt i sin motivering anfört, att det för närvarande 
icke skulle vara någon brist på skickliga öfningslärare. Detta är enligt 
min åsigt en alldeles oriktig uppfattning. De ofta förgäfves gjorda an
slagen till besättande af dessa platser synas visa motsatsen, och icke 
sällan inträffar, att sådana platser i brist på kompetente sökande måste



175

stå lediga flere år. Åtminstone är förhållandet så i Hernösands stift, der
vid de flesta tre- och femklassiga läroverk dessa platser länge stått och 
ännu stå lediga. Undervisningen i dessa ämnen måste lida af sådana för
hållanden, i stället för att just dessa ämnens vigt fordrade, att de sär
skilt uppmärksammades. Hade Utskottet tillräckligt fästat sig vid dessa 
förhållanden, skulle det helt säkert hafva beviljat detta framför en mängd 
sämre använda anslag.

På de grunder, som i öfrigt af den föregående talaren blifvit fram
ställda, får jag instämma i hans yrkande och yrka afslag på Utskottets 
afstyrkande Betänkande.

Herr Leffler: Herr Talman! Mine Herrar! De tvänne föregående 
talarne hafva åt Utskottets argumentation egnat en genomgående kritik och 
derigenom visat att de grunder, hvarpå Utskottet byggt sitt Utlåtande, icke 
ega giltighet. Jag vill icke trötta Herrarne genom ett upprepande af 
hvad som redan blifvit sagdt, men ber att dertill få lägga några ytterli
gare skäl, grundade på fakta och erfarenhet.

Såsom bekant är och motionären uppgifvit hafva lärarne i musik 
och teckning vid femklassiga läroverken icke mera än 175 R:dr i årlig 
lön. Läsåret vid rikets elementarläroverk utgör 36 veckor och då de 
ifrågavarande lärarne i allmänhet hafva 6 timmars undervisningsskyldighet
1 veckan, få de sålunda undervisa 216 timmar under läsåret för dessa 
175 R:dr. Detta gör 81 öre för hvarje timma. Nu kan emellertid en 
sådan lärare utan svårighet förskaffa sig tillfälle att lemna privat under
visning och för denna erhålla vanligen 1 R:dr å 1 R:dr 50 öre i timman. 
Man kan deraf sluta till, huru svårt det skall vara att vid elementar
läroverken erhålla dugliga lärare i dessa ämnen, då de hafva lättare att 
på privat väg än vid läroverken skaffa sig inkomster. Det har också vi
sat sig, såsom den siste talaren anmärkt, att dessa platser måst stå obe
satta i saknad af kompetent sökande, ja det har till och med händt, att 
dylika platser ända till 14 gånger måst anslås lediga. Häraf framgår tyd
ligast, att Utskottet har orätt, då det påstår att det äfven med de nu
varande ringa lönebeloppen icke varit svårt att erhålla dugliga och skick
liga lärare. Äfven här i Stockholm ega dessa svårigheter rum; och huru 
skall man väl kunna begära att i femklassiga skolor med 2 å 300 lär
jungar någon skall vilja åtaga sig att emot en ersättning af 81 öre för 
timman undervisa ett så stort antal lärjungar, äfven om de äro delade på
2 å 3 afdelningar.

Jag tror mig hafva visat, att dessa lärares ställning är behjertans- 
värd, men, hvad som hetyder mer, sjelfva läroverkens ställning är genom 
det öfverklagade missförhållandet i ännu högre grad behjertansvärd. Läro
verkens rektorer önska naturligtvis att på bästa sätt ordna undervisnin
gen i så väl sång som teckning, men mötas vanligen af lärarne i dessa 
ämnen med det svar, att de, för den ringa lön de åtnjuta, icke kunna 
åtaga sig en vidare utsträckt tjenstgöring.

Det bär af den förste talaren blifvit yttradt, att han icke nu vågade 
hoppas något ökadt anslag för det ifrågavarande ändamålet. Jag inser 
detsamma, och vill derför icke heller yrka, att Kammaren nu måtte bifalla
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den motion, som af denne talare blifvit väckt. Medgifvande, att saken nu, 
då den kommit från enskild motionär, icke är så utredd, som Kammaren 
kan fordra, tror jag det dock vara billigt och rättvist, att Kammaren til
låter att den blir utredd, och jag anhåller derför att Kammaren måtte, 
såsom motionären yrkat, bifalla den åt honom föreslagna underdåniga skrif
velse till Kongl. Maj:t.

Herr Hedlund: Det lärer icke kunna förnekas, att ju de vigtiga
läroämnen, hvarom här är fråga, alltid varit och ännu äro mycket stjuf- 
moderligt behandlade inom våra skolor, såväl i afseende på antalet tim
mar, som häråt varit egnad t, som i afseende på sj elfva lärarens ställning. 
Det är eget nog, då man jemför dessa ämnen med de öfriga, att finna 
den skilnad, som råder. Så har man ansett flera timmar i veckan böra 
egnas åt dogmatiska läroböckers läsning, och lärarne hafva hugnats med 
prebendepastorater och andra förmåner; hvaremot det läroämne, jag menar 
musik, som kanske mera än något annat är egnadt att höja själen till Gud 
och fylla den med religiösa känslor, har varit tillbakavisadt till en vrå af 
skolan, för att undervisas af eu svagt aflönad lärare, som ej ens har rätt 
att göra sin röst gällande i lärarekollegiet. Under det latinska språket, 
till följd af dess förstånds bildande kraft, ansetts böra intaga ett hedersrum 
i undervisningen, uppburet af väl aflönade lärare, har ritkonsten, som skärper 
ögat och renar det estetiska sinnet, delat musikens öde. Det är eget nog, 
att se dessa läroämnen, musiken och ritkonsten, som borde utgöra hufvud- 
ämnen i den allmänna bildningen, såsom de, hvilka mest inverka på men- 
niskans harmoniska utveckling, i stället stå sist och vara de mest under
skattade. Det måste likväl tacksamt erkännas, att den nuvarande chefen 
för Ecklesiastik-departementet sökt lyfta ritkonsten från denna tillbakasätta 
ställning; men i afseende på musiken står man ännu blott på de fromma 
önskningarnes område.

Den opinion, jag hyste vid 1867 års riksdag, då jag framställde en 
motion i samma syfte som den nuvarande motionären, är ännu fullkomligt 
oförändrad, och jag kan derföre icke annat än helt och hållet instämma 
med motionären. Jag tror också att, om Riksdagen beslutar nedsättandet 
af eu komité för läroverksfrågan, denna komité äfven bör taga i öfver
vägande vigten af de ämnen, som här föreligga. Ett förslag, sådant som 
det nu väckta, torde dock lämpligast böra komma från Regeringen. Under 
sådana omständigheter vågar jag, med behjertande utom dess af sakernas 
nuvarande trångmål, icke för närvarande hoppas någon förändring af Stats
utskottets förslag,

Herr Gum se Hus: Icke heller jag kan annat än med deltagande
tänka på de ofördelaktiga vilkor för öfningslärarne vid våra elementar
läroverk i en tid, då man är angelägen att just åt dessa sidor af bild
ningen, och deribland särskildt teckning, gifva ett så stort inflytande. Under 
sådana förhållanden är det märkvärdigt, att man fordrar undervisning i 
dessa ämnen för snart sagdt intet.

I likhet med den föregående talaren tror jag dock att, såsom saken 
nu står, den icke har några utsigter till framgång. Men jag hoppas lik

väl
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val, att en sådan skall beredas genom den skrifvelse, motionären föreslagit 
och att man derigenom, oafsedt om någon komité för läroverksfrågan till
sattes, skall hafva att från Regeringen vänta ett förslag till en bättre afpassad 
aflöningsstat för dessa lärare.

Huruvida dessa lärare äfven böra ega säte och stämme i läroverks-kolle- 
gium, derom vill jag icke yttra mig. Denna fråga hörer dessutom mera 
till läroverkens allmänna reglering än till det ämne, som denna motion 
specielt omfattar. Men jag fruktar, att, om man blott och bart hänskjuta- 
hela saken till en komité, de stackars lärarne skola länge nog få vänta på 
löneförhöjning. Jag anser denna fråga om löneförhöjning vara helt och 
hållet fristående. Erkänner man det billiga och rättvisa i lärarnes an
språk på förhöjning af lönerna, kan man icke, förrän dessa anspråk blifvit 
tillgodosedda, göra några anspråk på, att lärarne skola bibringa grunderna 
af denna undervisning på sådant sätt, att de blifva fruktbara äfven för 
det allmänna lifvet. Då man, så länge lönerna äro så små, icke har mycket 
att fordra, tror jag en sådan hushållning icke vara klok. Det händer väl, 
jag tvifla!- icke derpå, att lärare, som hafva knappa vilkor, likväl kunna, 
lifvade af sitt ämne, glömma dessa omständigheter och på ett högst akt- 
ningsvärdt sätt uppfylla sina pligter; men jag vill vända om frågan och 
säga, att det är med billighet öfverensstämmande, att den, som väl sköter 
sina pligter, blir någorlunda ersatt för sin möda.

Jag instämmer i motionärens förslag att i ämnet aflåta en skrifvelse 
till Kongl. Maj:t, hvarigenom saken kan blifva behörigen utredd och ett 
godt resultat åstadkommas.

Herr Magnell: Jag vill inskränka mig till att endast konstaterade 
förhållanden, som af föregående talare uppgifvits, att, genom ringheten af 
de närvarande lönerna för dessa lärare, det är nästan omöjligt i de mindre 
städerna få ordinarie lärare på dessa platser, och såsom exempel härpå 
vill jag nämna, att vid det läroverk, jag förestår, hafva dessa platser mång
faldiga gånger varit anslagna lediga, utan att man lyckats erhålla någon 
ordinarie lärare. Jag tror saken för läroverkens skull vara högst behjer- 
tansvärd, och jag får derföre förena mig uti yrkandet att aflåta en skrif
velse till Kong! Maj:t i ämnet.

Herr Björck: För så vidt jag deltagit i detta Stats-Utskottets Ut
låtande, har jag grundat min åsigt på förhållandena, sådana de nu äro, 
men icke sådana man skulle kunna önska dem vara. Såvidt jag har mig 
bekant, förhåller det sig nemligen så, att dessa öfningslärare icke särdeles 
många timmar i veckan äro upptagna i de offentliga skolorna. Att Staten 
för att erhålla lärare med teknisk färdighet skulle aflöna en personal, som 
endast dermed sysselsatte sig, anser jag för min del såsom ett uppenbart 
slöseri med Statens medel. Staten bör härvid gå till väga på samma sätt 
som den enskilde, hvilken behöfver en lärare: den bör betala honom i för
hållande till hans arbete.

En helt annan sak blir det, om man finner, att teckning är ett ämne, 
hvari bör meddelas undervisning i vida högre mån än hittills, hvilket skulle 
hafva till följd att läraren i detta ämne möjligen blefve lika mycket upp-
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tagen som andra lärare. Staten tager då hela hans verksamhet i anspråk 
och kan äfven fordra, att han använder sin lediga tid på att utveckla sig 
i sitt ämne. Då nu deremot är fråga om den aflöning, som öfningslärarne 
uppbära, svarar emot det arbete, de för närvarande lemna, tror jag mig 
hafva visat, att dessa tvänne olika förhållanden icke tåla någon jem
förelse.

Jag anser dessutom, att Stats-Utskottet icke haft så alldeles orätt, då 
Stats-Utskottet såsom ett af sina skäl åberopat den omständigheten, att 
icke någon allmän klagan försports öfver brist på sökande till dessa plat
ser. Att en sådan klagan från mindre orter låter höra sig, torde väl icke 
vara så underligt, likasom detta icke heller står att hjelpa genom den före
slagna löneförhöjningen. Orsaken till denna brist ligger i svårigheten för 
öfningslärarne på mindre orter att erhålla några biförtjenster. Äfven om 
jag icke vågar bestrida, att en brist på de mindre orterna stundom före
finnes, tror jag det likväl icke för närvarande vara mycket att säga om det 
slut, hvartill Utskottet kommit eller om de motiver, det begagnat.

Under dessa förhållanden föreställer jag mig, att vi icke hafva annat 
att göra än att bifalla Utskottets förslag; men jag biträder på samma 
gång gerna deras åsigt, som anse teckning och kanske äfven musik böra 
beredas ett större rum inom skolans undervisning, än de för närvarande 
ega; likasom jag tror, att, då detta en gång skett,1 det både vore orättvist 
och fåfängt att motsätta sig en löneförhöjning.

Herr Hörnfeldt: Jag kan efter den siste talarens yttrande afstå 
från det af mig begärda ordet och inskränker mig till att endast yrka bifall 
till Stats-Utskottets förslag.

Herr O eklind: Äfven jag kan icke finna Stats-Utskottets Utlåtande 
i denna punkt tillfredsställande, och önskar jag på det varmaste bifall till 
motionärens förslag, såsom i min tanke grundadt på både rättvisa och bil
lighet.

Med anledning af en värd ledamots af Stats-Utskottet yttrande, det 
ingen kunde fordra, att Staten skulle lemna ifrågavarande öfningslärare så 
stor aflöning, att de ensamt derpå kunde uppehålla sig, vill jag anmärka, 
att detta icke varit meningen och icke kan vara det. Motionären och de 
som gilla hans förslag begära icke något annat än, att den lön, Staten 
gifver, skall stå i skäligt förhållande till det arbete, som man enligt gällande 
författningar fordrar af bemälde lärare. Så är dock nu icke fallet. Miss
förhållandet framstår särdeles märkbart, om man till exempel jem- 
för de löneförmåner, som bestås lärarne i teckning och musik vid de tre- 
klassiga läroverken med dem, som deras närmaste kolleger — lärarne i 
gymnastik — vid samma läroverk åtnjuta. De förra hafva en årlig af
löning af 125 R:dr med tre timmars tjenstgöringsskyldighet i veckan, hvare
mot de sednare, utan att deras undervisningsskyldighet kan anses mera be
tungande, uppbära mer än dubbelt så stor aflöning eller 300 R:dr årligen, 
ett förhållande, som uppenbarligen är alldeles obilligt och med snaraste 
tarfvar rättelse.
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Jag yrkar således bifall till deras framställning, som hemställt om eu 
underdånig skrifvelses aflåtande till Kongl. Maj:t.

Öfverläggningen var slutad och på framställd proposition bifölls Ut
skottets hemställan.

Punkten 7.

Herr Otterström: Den anslagsförhöjning, som i denna punkt be- 
gäres, är afsedd för folkskoleväsendets utveckling och förbättring; och den 
elastiska rubrik man gifvit punkten, tillåter ett användande af de ifråga
varande medlen till snart sagdt hvad som helst, så vidt det i någon mån 
kan sägas stå i samband med folkskoleväsendets utveckling och förbättring. 
Det kan väl så vara, att det goda är godt hvar det faller, men det för
håller sig likväl så, att under denna allmänna rubrik döljer sig något som 
kallas småskola och som äfven tagit brorslotten af detta anslag. Så har 
jag äfven uppfattat saken i den af mig väckta motion, som i femte punk
ten af förevarande Betänkande omförmäles, uti hvilken motion jag före
slagit, att anslaget på ordinarie stat, 150,000 R:dr,afsedt hufvudsakligen för 
småskolans behof, må förhöjas med 10,000 K:dr, såsom Kongl. Maj:t äskat, 
till 160,000 R:dr.

Men i sammanhang härmed har jag likväl velat föreslå, att kommu
nerna för hvarje sin småskola af Staten måtte erhålla såsom bidrag för 
lärarens aflöning 50 R:dr, med vilkor: att läraren efter pröfning vore af 
vederbörande folkskoleinspektör godkänd, att han med minst 100 R:dr 
aflönades, att skolan i regeln vore underlag för kommunens egentliga 
folkskola samt att den drefve undervisningen åtta månader af kalen
der-året.

Vid motiveringen af detta förslag har jag i min motion utgått från 
följande grunder: “För småskolan har ingenting varit stadgadt rörande
lärarens kompetens och aflöning. För anspråket på Statens bidrag för 
denna skola finnas inga objektiva grunder gifna. För bestämmandet af 
allmosans belopp har, snart sagdt, oinskränkt magt varit lagd i höga ve- 
derbörandes händer, såsom det varit åt skolstyrelsen öfverlemnadt, att 
snart sagdt på måfå och efter godtycke göra sina uppgifter och kalkyler. 
Den ene tillbakavisas med tomma händer, den ene får många gånger mer 
än den andra, utan bestämda skyldigheter för någon. Våra 3,251 små
skolor göra alla vederbörande ändlöst bråk och hvarföre? Jo, derföre att 
småskolan är ett oändligt begrepp, emedan man icke vet mera om den
samma, än det att dess lärare ej behöfver vara examinerad, att lönen kan 
få variera från vanlig fattigkost till beloppet af den egentliga folkskolelä- 
rarens minimilön och derutöfver' o. s. v. När det nu så är, och jag tror 
jag skall kunna bevisa sanningen af hvad jag här anfört, så synes det 
icke vara rätt och välbetänkt att höja nu ifrågavarande anslag, så vida 
icke dermed sådana bestämmelser gifvas, att man vet hvart medlen taga 
vägen. Man kan visserligen få se detta på anordningarne; men man er
håller likväl utaf dessa anordningar ingen ledning för sitt omdöme, huru
vida den, som får mera, är berättigad till detta mer, eller huruvida den, 
som får mindre, icke är berättigad till mera än så. Det heter väl, att
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det tillhör den expeditionschef, som inom Ecklesiastik-departementet före
står byrån för dessa ärenden, att uppgöra och meddela den statistik, hvari
genom man kunde få en öfversigt öfver detta såsom öfver annat, som vore 
godt att kunna få reda på. Men ännu saknar jag en dylik statistik. Jag 
förmår nemligen icke utaf anordningarne sluta, huruvida en församling, 
som till sina småskolor fått anslag af Staten, verkligen varit dertill berät
tigad. Ehuru jag för min del unnar både folkskolan och småskolan allt 
understöd, som från Statens sida kan gifvas, kan jag således icke yrka 
obetingadt bifall till nu ifrågavarande förslag; utan nödgas jag anhålla 
om återremiss äfven af denna punkt, för att den må ställas i samband 
med hvad som kan åtgöras i afseende å den 5 punkten af Betänkandet, 
i hvilken fråga är om eu reglering af anslaget till småskolan, såsom till 
folkskolan.

Jag är äfven öfvertygad om, att Herr Chefen för Ecklesiastik-depar
tementet skall finna sig hågad att komma ifrån den tryckande börda han 
nu i detta afseende bär af det förhållandet, att detta anslag, såvidt det 
afser småskolan, på långt när icke motsvarar hvad som erfordras och hvad 
som, enligt Riksdagens beslut, borde komma densamma till del. Ty ännu 
har icke småskolan af Staten fått den der tredjedelen af hela dess kostnad, 
hvarom den af Riksdagen erhållit åtminstone löfte. Den har tyvärr icke 
fått detta löfte honoreradt, alltsedan den nuvarande Ecklesiastikministern 
tillträdde sitt embete. För den föregående Ecklesiastikministern var det 
möjligt att honorera löftet, emedan småskolorna icke den tiden voro så 
många i förhållande till anslagets belopp, och emedan anslagen icke voro 
uppförda på ordinarie stat, så att man kunde taga der det fanns och 
lägga till der det fattades. Numera är man bunden inom anslagets be
lopp och detta räcker ej till för ändamålet. Det måste, säger jag, kän
nas såsom en tung börda och ett tungt ansvar att nödgas gifva den ene 
mer och den andre mindre, utan att kunna stödja sig på någon fastställd 
objektiv grund. Ty, mine Herrar, Ecklesiastikministern har vid utdelnin- 
ningen af detta anslag föga annat än sin egen subjektiva uppfattning af 
en kommuns rätt och behof att stödja sig på. Missnöjet, som häröfver 
råder —- och det är ganska allmänt — vänder sig derföre mot Eckle
siastikministern måhända; men om han egde någon objektiv grund att gå 
efter, skulle icke missnöjet vända sig mot honom, utan mot dem som 
hafva pungen.

Jag upprepar mitt yrkande om återremiss af denna punkt, för att 
Utskottet må kunna taga den i förnyadt öfvervägande i sammanhang med 
5 punkten.

Herr Statsrådet Carlson: Med anledning af den siste värde tala
rens anförande, må det tillåtas mig att yttra några få ord.

Om jag skulle röna en så synnerlig lättnad deraf, att en annan be
stämmelse infördes i det hänseende den aktade talaren påpekat, kan jag 
icke rätt bedöma; men i ganska ringa mån skulle jag känna mig tillfreds
ställd, om det nu ifrågavarande anslaget antingen afsloges eller ock punk
ten återremitterades; ty detta anslag är ett af de behöfligaste, som kunna 
ifrågasättas, och måhända derjemte inom Hufvudtiteln, hvilken blifvit upp
gjord med iakttagande af den största sparsamhet, det aldra oundgängli
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gaste, emedan eu mängd ansökningar om understöd till småskolan för när
varande äro inkomna, men hvilka med nu befintligt anslag icke kunna 
vinna framgång.

Hvad det yttrandet beträffar, att det i afseende å anslagen till små
skolan skulle stå föredraganden fritt att sätta sitt subjektiva godtycke i 
stället för objektiva stadgande!!, får jag upplysa, att en sådan åsigt helt 
och hållet grundar sig på ett misstag; vilkoren för erhållande af del i 
dessa anslag äro nemligen så bestämdt utstakade, att det ej finnes rum 
för något subjektivt godtycke. Orsaken till att dessa anslag komma för- 
samlingarne så ojemnt till godo och derföre äro hvarandra så skenbart 
olika, ligger icke i föredragandens tycke eller i något subjektivt omdöme, 
utan helt enkelt i anslagens olika förhållande till skyddsafgiftens belopp, 
till följd af det genom Riksdagens beslut föreskrifna vilkor, att församlin- 
garne skola gifva till folkskolan ett lika stort belopp med hvad de af 
skyddsafgiften erhållit, innan de få del af småskoleanslagen.

Att jag för min del icke hyser någon förkärlek för omfönnälda vil
kor, torde tydligt framgå af det vid den Kongl. Propositionen fogade pro
tokoll, der jag uttalat den öfvertygelsen att detta vilkor bör bortfalla. 
Bifalles således den Kongl. Propositionen, så blir det ock, såsom man här 
yrkat, en fix summa som tillfaller hvarje småskola, och följaktligen be- 
höfver man icke vidare räkna med församlingarne om hvad de gjort eller 
icke gjort för sitt skolväsende, utan hvarje församling erhåller ett visst 
belopp, endast den kan visa att skolan är i gång.

Jag tillåter mig tillstyrka bifall till Stats-Utskottets hemställan i 
denna punkt.

Vidare anfördes ej och punkten bifölls.

Punkterna 8—10.

Biföllos.

Punkten 11.

Herr Gumse Hus: Det plägar vara vanligt att, när någon motion
är väckt och den icke haft framgång, motionären träder upp och säger 
några ord såsom ett åminnelsetal öfver honom.

Jag hade verkligen icke trott, att min motion skulle af Stats-Utskot- 
tet möta så starkt motstånd, att den direkte afstyrktes; och det har vis
serligen varit rätt påkostande att förnimma något sådant, helst jag under 
min långa riksdagsmannabana aldrig besvärat Representationen med några 
öfverdrifna anspråk i motionsväg. Under alla de 12 riksdagar jag be
vistat har jag icke väckt så många motioner som en och annan ledamot 
vid eu enda riksdag; och har orsaken dertill varit den, att jag varit för
vissad om att de behof, som voro af en större vigt och betydelse, skulle 
antingen af Regeringen eller af andre representanter bringas på tal. Sjelf 
har jag derföre icke i detta fall ansett mig böra mellankomma vid an
dra tillfällen än då det gällt en sak, om hvars önskvärdhet och nödvän
dighet jag varit innerligt öfvertygad. Måhända har jag stundom misstagit
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mig härutinnan; ett är dock säkert, att alla mina åtgöranden skett i den 
ärliga meningen att gagna fäderneslandet.

Stats-Utskottet säger i sitt afstyrkande utlåtande öfver min motion, 
att det. visserligen icke förbiser motionens vigt. Utskottet har här användt 
ett skäl, som äfven på den tid jag var ledamot i detta Utskott ofta an
vändes, då det var fråga om att afslå något anspråk; det var visserligen 
nödvändigt att variera med uttrycken något litet, den ena gången så, den 
andra, så, men slutet var dock alltid sig likt: det var ett nej, trots alla 
variationer. På samma sätt är det nu också här med det skäl Utskottet 
hemtat från den omständigheten, att Kongl. Maj:t icke framkommit med 
detta förslag, och att inga auktoriteter blifvit i saken hörda. Hvad det 
beträffar att Kongl. Maj:t icke framställt förslaget, får jag säga att äfven 
jag i allmänhet anser nödigt, att Regeringen inkommer med framställnin
gar sådana som denna; men jag vädjar till Kammarens ärade ledamöter, 
om detta förhållande, så vida man föreslår en sak, som är förtjent af 
framgång, bör lägga absolut hinder i vägen för sakens framgång. Och, 
mine Herrar, om Kongl. Maj:t framställer ett förslag, icke får man väl 
derföre räkna på dess godkännande, äfven om det är godt och riktigt; 
på motsatsen ha vi alltför ofta sett exempel och kunna således icke un
der några förhållanden vara säkra om framgång för våra framställningar.

Med afseende å det ämne, hvarom jag gjort framställning, tager jag 
mig nu friheten yttra några få ord, visserligen icke i den förhoppning 
att .dermed kunna utverka någon ändring i Utskottets hemställan, utan 
derföre att frågan nyligen inträdt i ett nytt skede, så att en öfverhän- 
gande fara står för dörren; och just derföre har jag ansett mig ålagd 
framställa saken, sådan den i verkligheten företer sig, till det behjertande 
den kan ådraga sig inom Kammaren.

I( örst torde då vara lämpligt att i korthet relatera innehållet af min 
motion, emedan de fleste möjligen icke tagit del af densamma, anseende 
måhända att saken i fråga var af alltför ringa betydelse för att förtjena 
ett närmare skärskådande.

Musikaliska Akademien har under några år haft en lokal, som varit 
för sitt ändamål temligen hjelplig och som till och med var någorlunda 
god, så länge läroverket icke var så stort som det nu är. Hvar och en 
vet dock, hurusom läroverket på senare tiden tagit stor fart och blifvit 
så betydande, att det för närvarande räknar icke mindre än omkring 
250 lärjungar; ju mera undervisningen utvecklat sig och lärarekrafterna 
ökats, desto mera har lärjungeskaran tilltagit, och är den nu så stor, att 
den är större än den under närvarande förhållanden med full framgång 
i. alla rigtningar borde vara. Detta sagdt, för att visa det akademien 
gjort sig väl förtjent af hvad Representationen gjort för dess förkofran 
och lyftning.

Nu är emellertid ställningen sådan, att den tid, för hvilken lokalen 
har varit förhyrd,, snart är tilländalupen; egaren till densamma, som varit 
omyndig, uppnår inom kort myndig ålder och öfvertager då sjelf förvalt
ningen af egendomen. Derigenom hafva förhållandena ändrat sig. Aka
demien hade trott, att den skulle kunna, utan att Staten med alltför stora 
anslag betungades —. det gäller endast ett årligt anslag af tre fjerdedelar 
af hyresbeloppet -— inom en icke alltför aflägsen framtid till fullo hafva
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betalt den egendom, som är i fråga att anskaffa, och således inbespara 
hyran för framtiden på samma gång som amorteringen får ställas på det 
billigaste sätt. Naturligt är, att, om Staten lemnade garanti för de ifrå
gasatta medlens årliga utgående, egendomen skulle blifva Statens tillhörig
het; likasom å andra sidan det är klart, att, om Staten på annat sätt 
skulle förse akademien med passande bostad, kostnaderna derför skulle 
uppgå till vida högre belopp än hvad här är i fråga. Nu ha,r, som jag 
redan sagt, en stor förändring i förhållandet inträffat. Akademien är upp
sagd att lemna sin nuvarande lokal till hösten, endast med förhoppning 
att mot förökad hyra få behålla den ännu ett enda är, men icke längre. 
En hvar kan dock lätteligen föreställa sig, att denna institution med sin 
stora undervisningsmateriel och bibliothek m. m. har mycket svårt att få 
en passande lokal, ty det är ej nog med att den skall bereda tillräckligt 
utrymme för läroverkets alla klasser och för akademiens samling af instru
menter, böcker, musikalier in. in., den måste äfven — och detta är ett 
hufvudvilkor -— vara lämplig för ändamålet i akustiskt hänseende, något 
som man nu för tiden vid enskilda byggnaders uppförande sällan fäster 
något afseende vid. Äfven för hufvudstaden vore det en särdeles stor för
del att erhålla, hvad den nu saknar, en ständig, tillgänglig lokal, lämplig 
för större musikalika tillställningar.

Nu har akademien varit nog lycklig att få sig på billiga vilkor er
bjuden en lokal, som — hvilket äfven är af stor vigt — ligger sa centralt 
som möjligt inom Stockholm. Den är nemligen belägen straxt i början af 
Blasieholmen vid Arsenalsgatan, således nära nog midt i hufvudstaden, och 
måste följaktligen anses som ett riktigt fynd; helst som, på sätt här öf
verallt bygges, en dylik lokal för akademien, med de ringa tillgångar den 
förfogar öfver, vore omöjlig att anskaffa och äfven af en rikare institution 
icke skule kunna köpas utan öfverdrifna uppoffringar. Såsom jag redan 
nämnt, behöfver dels akademien en bättre lokal än sin nuvarande. . Dess
utom är den uppsagd till afflyttning i höst med utsigt att möjligen få 
hyreskontraktet förlängdt på ännu ett år. Jag håller här i min hand 
uppsägsningshandlingen, af hvilken hvar och eu kan öfvertyga sig, om att 
en verklig fara hotar detta läroverk, som visat sig ega sa starka lifski af
ter, att det väl förtjena!' allt understöd för anskaffande af en egen lokal, 
hvilken är nödvändig, om läroverket skall erhålla full stadga och alltmer 
utveckla sig i den riktning, som så lyckligen börjat. Sannolikt är det ock, 
att man aldrig på så lindriga vilkor, som här äro i fråga, skall kunna få 
en lokal, som så väl i afseende på utrymmet som i alla öfriga hänseenden 
så fullständigt motsvarar sitt ändamål, något hvarom _ Herrarne litet hvar 
kunnat öfvertyga sig genom ett besök en trappa ned i klubbrummen, der 
den enkla, men vackra ritningen varit exponerad..

Jag vet icke om jag i denna ärade församling, som representerar ett 
folk, kändt för sina musikaliska anlag, särskild! i sången, för hvilken vårt 
herrliga språk med sina rena vokaler är ett så lämpligt organ, och då det 
gäller en konstanstalt, som har till sin uppgift att bilda ledare för sången 
i våra kyrkor och skolor och för instrumentalmusiken vid vår armé; jag 
vet icke, säger jag, om jag här kan påräkna så mycket sympatier för det 
förslag jag tillåtit mig framlägga, att Kammaren skulle vilja medgifva en 
återremiss af frågan till Ståts-Utskottet, för att få den belyst i det nya
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skede den nu kommit och förekomma, att den helt och hållet lemnades å 
sido. Jag vågar således, ehuru med tvekan, anhålla om Herr Talmannens 
proposition på återremiss al Utskottets hemställan i denna punkt.

Herr Siljeström : Ehuru jag hade önskat, att denna fråga fått en 
annan, bättre förberedelse, innan den kom under Riksdagens handläggning, 
än den som nu kommit den till del, och ehuru jag inser att denna om
ständighet skall hos många förorsaka obenägenhet emot framställda för
slaget, kan jag likväl ej underlåta att lägga några ord till den föregående 
ärade talarens vältaliga framställning i ämnet. Jag gör detta af kärlek 
till den konst, som Musikaliska Akademien har till sin uppgift att skydda 
och befordra, denna konst, som mest af alla går hem till hvarje menniskas 
hus och härd och hjerta, som ger tröst under lifvets bekymmer och spri
der glädje till palats och hydda. Man känner dessutom väl, att akade
mien lör befrämjandet af denna konst gjort så allvarliga och så lyckade 
bemödanden, att hon gjort sig väl förtjent af Representationens välvilja.

De svårigheter akademien haft att kämpa med, för att komma i be
sittning al en bättre, ändamålsenligare lokal än sin nuvarande, hafva redan 
blifvit här så fullständigt framhållna, att jag ej behöfver deröfver yttra 
mig; men då jag tror, att det förr eller sednare blir Riksdagen omöjligt 
att helt och hållet undandraga sig att i sådant hänseende förhjelpa detta 
läroverk till en bättre ställning, förefaller det mig icke obilligt, att, efter 
de upplysningar Herr Gumselius nu meddelat, frågan tages i förnyadt öf
vervägande af Stats-Utskottet, och får jag derföre förena mig med honom 
i det yrkande om återremiss han framställt.

Herr H i er ta: Det är icke utan obehag man uppträder emot en så 
vördnadsvärd ledamot af Kammaren som motionären i denna fråga, men 
jag kan icke underlåta att till ämnets belysning yttra några få ord.

Jag vill börja med den förklaring, att jag och, som jag tror, äfven 
Kammarens öfrige ledamöter visserligen aldrig ett ögonblick ansett det på 
något sätt olofligt, att denna motion blifvit väckt, men jag vågar tro, att 
Stats-Utskottet å sin sida gifvit tillräckliga skäl för afstyrkande af mo
tionen, då det påpekat, dels att icke Musikaliska akademien sjelf ansett 
sig höra göra framställning hos Kongl. Maj:t i förevarande syfte, dels att 
ingå auktoriteter blifvit i ämnet hörda.

Den ärade motionären nämnde, att akademien nu stod i begrepp att 
förskaffa sig en ny lokal, och att den erhållit anbud, hvarigenom den 
kunde komma i besittning af en lämplig sådan för 136,000 R:dr. Detta 
är en rätt artig summa, och om, såsom talaren uppgaf, det vore meningen 
att det årliga anslag af 6,000 Rall-, hvarom nu är fråga, tillsammans med
2,000 Rall’, som på annat sätt kunde vara för ändamålet disponibla, sum
ma 8,000 R:dr, skulle användas till ränta och amortering å detta kapital 
på 136,000 R:dr, är det lätt uträknadt att ganska många år skulle åtgå 
för verkställigheten af denna amortering. Det är icke heller så många år 
sedan akademien icke både mer än 1,700 R:dr i årligt anslag, och äfven 
på den tiden var akademien i stånd att bilda organistämnen, om ock in- 
stitutionen i öfrigt företedde åtskilliga brister. Detta läroverk har äfven 
blifvit af Riksdagen flera gånger frikostigt begåfvadt, och om äfven mo
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tionären icke eger tillfredsställelsen att denna gång hafva haft framgång i 
Stats-Utskottet, så bör han dock kunna känna sig tillfredsställd att hafva 
i väsendtlig mån bidragit till de anslags beviljande, hvilka förut kommit 
akademien till godo. Då sista gången fråga härom förevar, erinrar jag 
mig val, att flera ledamöter förklarade, att då hade Musikaliska Akademien 
fått hvad den kunde behöfva för framtiden. Man måste äfven taga i be
traktande, att denna akademi icke kan sättas i samma kategori som andra 
läroverk, utan är närmast jemförlig med utlandets konservatorier. Dessas 
uppgift är ingalunda att, i likhet med allmänna skolor, lemna undervis
ning åt allmänheten, utan åt sådana personer, som gjort eller vilja göra 
musiken till sitt lefnadsyrke, och med hänsyn härtill tror jag, att Musi
kaliska Akademien, med den utveckling den nu fått, skulle vara i tillfälle 
att fylla de behof, som i sådant afseende hos oss förefinnas. Ja, jag anser 
till och med att det gått något för frikostigt till vid intagandet af elever 
vid akademien, och jag har hört ett sådant omdöme af några akademiens 
egna ledamöter, bland dem en med mycket anseende i denna väg, nemli
gen den numera aflidne kompositören Franz Berwald. Han beklagade 
nästan, att akademien blifvit så utbildad, under yttrande: “Nog går det 
an att skaffa musici; men att skaffa föda åt dem alla, är icke så lätt11. 
Vi veta också litet hvar, att här finnes god tillgång på personer, som göra 
musiken till sitt yrke, men att å andra sidan många af dem hafva svårt 
att derpå finna sin utkomst, och jag tror, att, om genom ett stadgande 
från akademiens sida af ett någorlunda strängt inträdesprof elevernas 
antal icke uppgått till sin nuvarande höga siffra, akademien mycket väl 
skulle kunna fullgöra sina åligganden, af hvilka man måste anse såsom 
det förnämsta det att anskaffa organister åt församlingarne på landet. 
Visserligen är det sannt att många socknar ännu finnas, der organister 
icke äro anställda, men detta kommer sig deraf, att dessa församlingar 
icke ansett sig ha råd att aflöna sådana tjenstemän, men ingalunda har 
det skett af brist på lämpliga subjekter till dessa platser. Här i hufvud- 
staden finnes en sådan mängd personer, som på grund af erhållen under
visning vid akademien, sjelfva egnat sig åt att undervisa allmänheten, att 
man lärer påträffa dem, som lemna undervisning åt nybegynnare i piano- 
spelning till och med för 25 öre i timmen — och det är val det billigaste 
pris man gerna kan önska. Man är val då ett godt stycke på väg till 
målet att lemna allmänheten tillfälle till en så billig musikalisk undervis
ning som kan önskas.

Hvad beträffar frågan om ny lokal för akademien, är jag visserligen 
öfvertygad om sanningen af motionärens påstående, att akademien blifvit 
uppsagd från sin nuvarande lokal, men tvänne professorer vid akademien 
hafva dock sagt mig, att det icke skulle möta någon synnerlig svårighet 
att få hyreskontraktet förnyadt på åtskilliga år. Den nuvarande lokalen 
är icke stor, den består blott af en sal, men denna är särdeles fördelaktig 
i akustiskt hänseende. Jag tror således icke, att vi denna gång behöfva 
bifalla motionen. Det ser visserligen ut som om den skulle återkomma, 
emedan man på sednare tider sett, att det blifvit nästan en “honette am
bition11 att söka göra ett stort konservatorium af Musikaliska akademien; 
men jag tror, att man icke bör så fort gå fram i denna riktning, helst
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det icke är säkert, att de, som erhålla undervisning vid akademien, deraf 
kunna så profitera, att de få sin nödtorftiga utkomst.

Jag vågar anhålla, att Stats-Utskottets hemställan måtte af Kamma
ren bifallas.

Herr Björck: Jag vill endast tillkännagifva, att jag afstår ifrån ordet 
och förenar mig med Herr Hierta.

Öfverläggningen var slutad och Utskottets hemställan bifölls.

Punkterna 12—14.

Alla de af Utskottet i dessa punkter gjorda hemställanden biföllos.

Punkten 15,

Herr Jöns Pehrsson: Med afseende på utgången af Betänkandets 
femte punkt, som återremitterades till Utskottet, torde det vara skäl att 
återremittera äfven denna punkt. I händelse Utskottet nu skulle komma 
till annat resultat i afseende på elementarläroverken, så torde möjligen 
äfven en nedsättning kunna komma i fråga i denna punkt åt Hufvudtiteln. 
Om ock ej så skulle ske, har jag likväl velat erinra litet vid punkten. 
Utskottet säger sig efter granskning af samtliga å denna Hufvudtitel upp
förda anslag icke hafva funnit skäl att deri tillstyrka någon nedsättning. 
Jag har deremot funnit på denna Hufvudtitel ett reservationsanslag, stort
15,000 R:dr. Detta är väl icke att jemföra med ett dylikt anslag på en 
föregående Hufvudtitel om 46,500 R:dr. Men om detta sednare har jag 
hört, att det skulle hufvudsakligen användas till gratifikationer. Om för
hållandet är likadant med detta anslag, det vet jag likväl icke. Vidare 
förekommer här ett anslag till resestipendier. Om detta kan vara så sär
deles nödvändigt, känner jag ej, men tror likväl, att det bör kunna ned
sättas. Jag hemställer således, om ej detta anslag utan skada kan ned
sättas till 10,000 R:dr, det jag yrkar.

Herr Grefve Posse: Herr Jöns Pehrssons yrkande om nedsättning
har här varit af alldeles enahanda beskaffenhet som vid öfriga hufvud- 
titlar, nemligen utan att han sjelf framställt något förslag, å hvilket an
slag nedsättningen borde ske, och utan att han framlagt någon slags be
räkning, hvarefter den borde vidtagas. Stats-Utskottet har det oaktadt 
granskat de särskilda anslagen, och resultatet häraf har blifvit det, som 
Betänkandet utvisar.

Nu har motionären fästat sig vid ett anslag af 15,000 R:dr. Jag 
vet väl ej närmare, hvilket han menar, men tror, att det är anslaget till 
extra utgifter. Likaså har han talat om anslaget till resestipendier. Jag 
vet ej, att någon anledning till nedsättning i dessa anslag förekommit. 
En sådan skulle vara den omständighet, att medlen möjligen blifvit illa 
använda, hvilket Stats-Utskottet likväl icke haft något skäl att antaga, 
och den andra, att några större reservationer funnits qvar, hvilka ej kun
nat användas; men icke heller detta har varit förhållandet.
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Jag vill derföre ej närmare inlåta mig på vederläggande af yrkandet 
om återremiss, hvilket motionären temligen lösligt och utan skäl fram
kastat, utan inskränker mig endast till att bestrida detsamma.

Vidare anfördes ej och Utskottets hemställan blef af Kammaren bi
fallen.

Den. vid Utlåtandet fogade Tabellen Litt. A, till hvilken Utskottet 
hänvisat i det yttrande som förekom näst efter 15:de punkten, blef af 
Kammaren godkänd med de ändringar deri, som blefve eu följd af Kam
marens här ofvan omförmälda beslut.

Punkten 16.

Herr Jöns Pehr sson: Det är icke egentligen för att yrka detta 
anslags borttagande för denna gång, som jag nu ber att få besvära 
Kammaren med några ord. Af den Kongl. Propositionen har jag väl sett, 
att endast 27 hithörande ärenden vid detta års början funnos inne i 
Ecklesiastik-departementet, och jag tror derföre, att det ifrågavarande an
slaget icke är så nödvändigt, så mycket mer som jag äfven gjort ett be
sök i departementet och der ej funnit särdeles brådska. Det är dock ej 
så mycket härför, som jag finner saken anmärkningsvärd, utan till följd 
af ett annat förhållande utaf större vigt, Vi veta nemligen, att äfven 
biskopslönerna eu. gång .skulle regleras. Så skulle äfven hafva varit för
hållandet med lönen till biskopen i Lund. Men ännu har likväl icke 
någon, förändring i dennes aflöning kommit någon annan person till godo, 
lika litet statsverket. Ecklesiastik-departementet torde ej hafva så lätt 
att hjelpa saken, emedan handlingarne ligga hos Kammarkollegium, 
der jag tror att de hafva hvilat nästan för länge. Jag vet visserligen 
icke, om denna min framställning kan något påskynda sakens afgörande, 
men jag tror, att det är behöfligt att snart se till, om ej denna lön kan 
regleras, då ombyte af innehafvare skett.

. Såsom jag sagt, tror jag väl det ifrågavarande anslaget icke vara be
höfligt, men vill dock ej yrka dess borttagande för denna gång. Jag tror 
nemligen, att, sedan Kammar-kollegium utarbetat ärendena, det för Eckle
siastikdepartementet icke återstår vidare än att godkänna Kammar-kollegii 
beslut, och att således icke mycket kan vara att göra dervid. Jag vill 
endast hemställa till Chefen för Ecklesiastik-departementet, att han måtte 
hafva biskopen i Lund i åtanka. Denne har nu mycket större inkomster 
än de 15,000 K:dr, han enligt den nya löneregleringen rätteligen skulle 
hafva.

Herr Statsrådet Carlson: Ehuru den föregående talaren hade den 
godheten att ej yrka afslag å Betänkandet i denna punkt, anser jag mig 
böra upplysa, huru med de nu omnämnda 27 mål i verkligheten sig för
håller. Dessa 27 mål utgöra den balans till nästföljande år, som vid 
sistlidna års slut förefanns å den för dessa regleringars handläggning inom 
Departementet inrättade afdelning. Att denna balans är liten, plägar icke 
räknas ett embetsverk till last. Men den utgör blott en ringa del af hela
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det materiel, som man för det kommande året har att bearbeta. För till
ökningen deri sörjer detta kommande år under hela sin fortgång och vid 
dess slut hafva vanligen inkommit 200 å 300 nya ärenden. Detta är 
närmast att likna vid en rinnande ström; i hvart ögonblick är vattenmas
san icke så stor, men nya vågor tillkomma oupphörligen och derigenom 
blifver strömningen stark.

Beträffande åter lönen för biskopen i Lund, hoppas jag snart vara 
i tillfälle att lugna talarens farhågor i detta hänseende. Talarens anmo
dan till mig om vidtagande af åtgärder för sakens påskyndande beklagar 
jag likväl att jag ej kan efterkomma, emedan alla de åtgärder för detta 
ändamål, som på mig kunnat ankomma, redan blifvit vidtagna.

Hem Jöns Pehrsson: Det gläder mig att höra det saken en gång 
blir slut; och då har jag ej vidare att önska.

Öfverläggningen var slutad och Utskottets hemställan bifölls.

Punltten 11.

Herr Rundbäck: Under behandlingen af Hufvudtitlarne hafva flera, 
mer eller mindre starka, anfall blifvit gjorda emot Stats-Utskottet; och de 
skäl det framställt för sina förslag, har man ej i allo funnit rätt lyckliga. 
Jag har hittills icke gjort någon anmärkning, men nu har jag en 
sådan att göra. I denna punkt föreslår nemligen Stats-Utskottet, att de 
och de beloppen skola till förstärkande af en del komministrars och an
dra prestmäns aflöning anvisas samt dem emellan fördelas så och så, men 
med iakttagande deraf, att löneförbättring icke kommer någon till godo, 
hvars tjenst ansetts böra efter innehafvarens afgång indragas. Jag kän
ner i närheten af min bostad inom Göteborgs stift vissa komministrar, 
och särskildt en ganska nära mig, hvilkas fenster äro föreslagna till in
dragning efter innehafvarnes afgång. Denna sistnämnda kommistratur, en 
af de klenaste och svagast aflöuade inom stiftet, förestås af en gammal 
man, som troligen aldrig får någon annan plats. Den ifrågavarande sock
nen är belägen i skärgården på en ö; och tjenstgöringen der är ganska 
ansträngande. Denne gamle fattige komminister kan nu ej få något med 
af anslaget, derför att hans tjenst är föreslagen till indragning. Jag an
ser för min del det vara orätt, att, om han annars kan vara berättigad 
till något understöd, han ej skall få det, derför att, när han en gång dör, 
hans tjenst skall indragas. Jag är likväl, med den kännedom jag har om 
hans förhållanden, öfvertygad, att han är i större behof af ett sådant un
derstöd än mången annan.

På denna grund, och då det ej kan vara skäl att stadga ett förhin
der för de kanske bäst behöfvande att erhålla del af anslaget, yrkar jag 
således, att ifrågavarande vilkor måtte utgå, men punkten i öfrigt lemnas 
oförändrad, endast med uteslutande af orden: “med iakttagande såsom 
hittills, att löneförbättring icke kommer någon till godo, hvars tjenst ve
derbörande löneregleringsnämnd ansett böra vid innehafvarens afgång in
dragas “, på det äfven sådana tjensters innehafvare måtte, i händelse åt 
behof, kunna få del af anslaget.
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Herr Otterström: Jag anhåller endast att få instämma med Herr 
Rundbäck. Jag gjorde vid förra riksdagen alldeles samma anmärkning, 
som han nu, och anser obilligt, att den gamle komministern, som sitter 
vid en af de svagast aflönade komministraturerna, icke skulle få någon 
del af anslaget derföre, att hans tjenst är föreslagen till indragning efter 
innekafvarens afgång.

Herr Björck: Jag kan ej neka, att jag finner det fall, som af 
Herr Rundbäck omnämnts, värdt all uppmärksamhet.

Detta anslag har från början tillkommit för att i allmänhet afhjelpa 
behofven för de sämst aflönade komministrarne. Man visste vid beviljandet 
deraf, att presterskapets inkomster voro fullt tillräckliga för en reglering 
af lönerna emellan dem, och att således Statens mellankomst vore obehöflig, 
men emedan man trodde, att det kornme att fordra en lång tid innan 
denna reglering hunne genomföras, ansåg man behöflig! att under denna 
tid ställa medel till Ivongl. Maj:ts disposition, för att afhjelpa de minst 
aflönade presternas behof. Jag kan väl ej se, huru man härvid kunnat 
taga sig anledning till uppställande af ett sådant vilkor för anslagets an
vändande som det ifrågavarande, ty för de fattiga och illa aflönade bland 
komministrarne kan det ej gerna vara någon fördel, att deras tjenster 
komma att indragas efter deras afgång derifrån. De hafva ej sökt tjen- 
sterna med beräknande, att ett sådant öde skulle vänta dem, eller ens 
dervid befarat något sådant, sednare tillkommet, förhållande.

Jag vet för min del, icke när detta vilkor tillkommit, och känner ej 
heller anledningen till detsamma, hvarföre jag icke kan yttra mig härom, 
men det synes verkligen såsom om ifrågavarande vilkor utan olägenhet 
kunnat utelemnas, oaktadt man å andra sidan bör besinna, att detta an
slag är al beskaffenhet, att, då regleringen af presterskapets löner blir 
fullständigt genomförd, det kommer att af sig sjelft upphöra.

Den enda utväg man har synes emellertid för närvarande vara den 
att^ låta saken gå sin jemna gång. Kongl. Maj:t torde nemligen ändock 
hafva medel, hvarmed Han i ett sådant utomordentligt fall som det 
nämnda kan träda emellan på det sätt Han finner lämpligast.

Sedan detta vilkor redan för längre tid tillbaka blifvit fästadt vid 
anslaget, tror jag för min del det icke för närvarande vara annat att 
göra härvid än att godkänna Utskottets förslag och, såsom jag redan 
nämnt, lemna åt Kongl. Maj:t att vidtaga de åtgärder, Han uti ifrågava
rande hänseende kan finna erforderliga.

Herr Statsrådet Carlson: Jag torde i anledning af tvenne före
gående talares yttranden böra nämna, att orsaken hvarföre vilkoret blif
vit bibehållet är densamma som föranledt Riksdagen till dess införande, 
nemligen att derigenom påskyndas innehafvarnes afgång från så svaga 
lägenheter och följaktligen äfven löneregleringens verkställande. Om åter 
Kammaren skulle dela den åsigten att denna restriktion borde bortfalla, 
så blefve derigenom otvifvelaktigt eu lättnad beredd i dessa betryckta 
mäns vilkor, utan att, som jag tror, någon synnerlig förändring i ansla
gens belopp deraf torde behöfva följa.
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Herr Rosenberg: Mig synes skälet hvarföre man velat bibehålla 
detta vilkor temligen tydligt: man vill nemligen derigenom påskynda in
dragningen af de ifrågavarande tjensterna. Men nu kan man tänka sig 
huru förhållandet måste blifva genom denna inskränkning i användandet 
af detta anslag.

Om t. ex. en fattig komminister sitter på en lägenhet, som är dömd att 
vid hans afgång indragas och han följaktligen icke är berättigad åtnjuta 
något understöd af det ifrågavarande anslaget, så synes detta mig alltför 
Lärdt, ja orättvist. Mannen är möjligen för gammal att söka sig derifrån 
och saknar kanske alla utsigter att vinna någon bättre anställning. Under 
sådana förhållanden tyckes billigheten fordra att äfven han skulle få till
godonjuta någon del af detta understöd. För min del skulle jag således 
helst önska, att man vid beviljandet af detta anslag borttoge det dervid 
fastade vilkor, att löneförbättringen icke kommer den till godo, hvars 
tjenst vid hans afgång ansetts böra indragas.

Herr Carl Anders Larsson: Jag får fästa uppmärksamhet derå att 
icke Utskottet utan Kongl. Makt vidfogat detta vilkor vid förevarande anslag. 
Då man känner att hela anslaget är ett arf från Ståndsriksdagarne, kan man 
ej gerna hafva benägenhet att utsträcka detsamma längre än hvad som 
är en följd af redan förut fattade beslut. Skulle man deremot vilja 
tilldela denna löneförbättring äfven åt de prester, hvilkas tjenst vid deras 
afgång skola indragas, så finge man väl fortfara dermed ännu ett tiotal 
af år. Det hade måhända icke varit för mycket begärdt, om man redan 
nu genom de föregående löneregleringarne beredt ett surrogat för dessa
10,000 R:dr, ty på flera ställen, der lönereglering blifvit verkställd, hafva 
folkets utgifter till presterskapet icke blifvit nedsatta utan tvärtom förhöjda. 
I de flesta fall torde äfven dessa komministrars tillgångar, om de förnuf
tigt användas, vara tillräckligt stora, och jag tror att Statens mellankomst 
med tillskott blott i högsta nödfall bör ega rum. I Utskottets afdelning 
motsatte jag mig i början hela anslaget, men lät sedan vid beslutet bero, 
under förhoppning att hela detta understöd i en snar framtid skall blifva 
öfverflödigt. Jag tillstyrker således bifall till Utskottets förslag i oför- 
ändradt skick, på det att icke detta anslag ännu i flera år må fortfarande 
komma att utgå.

Vidare anfördes icke och Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 18.

Herr Grape: Utskottet har såsom skäl för afslag af den nu före
dragna punkten anfört att Kongl. Maj:t icke ansett sig böra äska förhöj
ning i det anslag, som hittills utgått till medellösa församlingar; men om 
man genomläser det den Kongl. Propositionen bifogade Statsråds-proto- 
kollet, så framgår likväl obestridligt behofvet af en förhöjning i detta 
belopp. Det heter nemligen derstädes: “de sednare årens stegrade for
dringar på folkundervisningen hafva medfört större omkostnader för för- 
samlingarne, och de fattigare bland dem, som länge behöft särskild! un
derstöd för det ifrågavarande ändamålet kunna nu än mindre hjelpa sig
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med egna ringa tillgångar.11 Häraf synes att Kongl. Maj:t har erkänt be- 
liofvet och nyttan af ett särskildt anslag för dessa medellösa församlingar 
nu vara större än förut. Det torde också vara klart att i mån af folk
skoleväsendets utveckling församlingens tillgångar allt mer och mer tagas 
i anspråk, så att behofvet af särskildt understöd från Statens sida äfven 
i samma mån blir större.

Detta anslag har under en lång följd af år utgått med oförändradt 
belopp fastän skolornas antal i församligarne betydligt tilltagit; under de 
tre åren 1864—1866 har det utgått till 336 medellösa församlingar, men 
under det sistförflutna året hafva ända till 430 församlingar fått sins
emellan dela detsamma. Till följd häraf tillfaller ett allt mindre belopp 
hvarje församling, och det har gått så långt att eu hel mängd församlin
gar finnas, som blott åtnjuta 15—20 R:dr af detta understöd. Ett så 
ringa belopp är påtagligen af föga nytta, hvarföre ock församlingarne 
sjelfva nödgas tillskjuta hvad som fattas. Det är tydligt att denna om
ständighet måste åstadkomma missbelåtenhet å församlingarnes sida, och 
jag anser det vara af vigt, att anslaget till folkskolelärarnes aflöning så 
vidt möjligt är utgår till bestämdt belopp, så att årliga tillskott från för
samlingarnes sida må kunna undvikas. Huru än folkskolorna komma 
att organiseras, blir det utan tvifvel nödvändigt att ett särskildt anslag 
för medellösa församlingar kommer att utgå, och att det nuvarande anslaget,
20,000 R:dr, icke är för ändamålet fullt tillräckligt har åtminstone de 
sednare årens erfarenhet visat. Då nu den summa, som i motionen be- 
gäres, är jemförelsevis ringa, men den nytta, som denna förhöjning af an
slaget skulle hafva med sig, deremot är ganska stor, enär missbelåtenhet 
derigenom på många ställen skulle undanrödjas, tager jag mig friheten 
föreslå, att min ifrågavarande motion måtte af Kammaren bifallas samt 
Stats-Utskottets hemställan i denna punkt afslås.

Herr Per Nilsson från Malmöhus län: Jag vill icke förlänga di
skussionen i detta ämne utan yrkar helt enkelt bifall till Stats-Utskottets 
Utlåtande i denna punkt.

Herr Carl.Anders Larsson: Motionären har ansett att Stats-Ut- 
skottet godtyckligt behandlat hans motion, emedan det icke föreslagit en till
ökning i det af Kongl. Maj:t äskade anslag, men om han slår upp den sed- 
naste Rikshufvudboken skall han finna att betydliga reservationer finnas 
å detta anslag; så t. ex. utgjorde denna behållning för 1866 en summa 
af 33,160 R:dr och för år 1867 steg samma reservation till 28,140 R:dr. 
Då således ingen anledning finnes att befara, det denna reservation så 
snart skall försvinna utan snarare balanseras från det ena året till det 
andra, tror jag icke skäl vara att öka det ifrågavarande anslaget utan 
bibehålla det vid det belopp Kongl. Maj:t föreslagit. Då jag dessutom an
ser att man så vidt möjligt är bör söka undvika nya anslag, hemställer 
jag om bifall till Utskottets Utlåtande.

Herr Statsrådet Carlson: Jag vill icke hemställa om någon för
ändring i Utskottets förslag, men anser mig böra upplysa att den reser
vation, som af den föregående talaren nämndes, är endast skenbar; den 
finnes nemligen upptagen i 1865 års Rikshufvudbok, men är försvunnen i
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den för år 1866, som är den sednast utkomna. Förhållandet med det 
ifrågavarande anslaget är, att det hittills utgått med alldeles enahanda 
belopp som det anvisats eller jemnt 20,000 R:dr; hade 20,100 R:dr blifvit 
anvisade så är jag viss, att äfven detta belopp skulle hafva till fullo utgått. 
Men anslaget lyftes icke genast i Riksgälds-kontoret utan det går en stor 
omväg genom Konungens Befallningshafvande och sedermera genom Stats
kontoret, samt först derifrån till Riksgälds-kontoret.

Detta är orsaken hvarföre uppgifterna i Rikshufvudboken synas icke 
slå in med de anvisade anslagens belopp. Om man efter någon tids förlopp 
undersöker förhållandet, finner man, att detta helt och hållet förändrats 
och att anslagen till fullo utgått.

Öfverläggningen var slutad. Kammaren biföll hvad Utskottet före
slagit.

Punkten 19.

Herr Meijerberg:

Herr Per Nilsson från Malmöhus län: Undervisningen i trädgårds
skötsel sker således, efter den föregående talarens uppgift, vår och höst. 
Men dessa årstider äro ju också de lämpligaste för denna undervisning. Om 
våren sysselsättas väl då eleverna med ympning och plantering af träd, och 
om hösten lära de sig huru det går till att inberga hvad som växt på fältet. 
Att under sådana förhållanden någon särskild undervisning i detta ämne 
under sommarmånaderna icke torde vara så synnerligt nödvändig, tyckes 
ligga inom det sunda förnuftets område att afgöra. Jag yrkar förden
skull bifall till Stats-Utskottets hemställan.

Vidare yttrades icke. Utskottets hemställan bifölls.

Punkterna 20—22.

Biföllos.

Punkten 23.

Herr Ro ut er er o na: Den omständighet, att jag såsom domhaf
vande under 8 å 9 år vistats i den landsdel, ^Vestra Helsingland, der den 
hemska sjukdomen spetälska herrskar i Ljusnans floddal, torde få ut
göra eu gällande ursäkt för mitt uppträdande i denna sak, hvilken ej kan 
annat än lifligt intressera mig, då jag varit i tillfälle att på stället vinna 
närmare kännedom om den ifrågavarande sjukdomens förskräckliga be
skaffenhet och haft för mina ögon dess olyckliga offer, som måste väcka 
det djupaste deltagande. I afseende härå hänvisar jag till en sann skil
dring i Herr Bruns motion i ämnöt, så lydande: “Af den menskliga forsk
ningen ännu ej tillförlitligt känd till sitt frö eller upphof, infinner sig

spetälska!!
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spetälska obemärkt, oftast utan alla förnimbara tecken hos sina offer, 
ung och gammal; förstör innan kort den kroppsliga fägringen och van
ställer efter hand på det förfärligaste sätt de olycklige, hvilka ofta i tio
tal af år fortlefva i sin sjukdom, hvars sista stadium merendels utgör en 
kroppslig förruttnelse, medan lifvet ännu varar, så fasaväckande, att den 
knappast kan beskrifvas, och sådan, att menniskor i allmänhet icke kunna 
uthärda blotta åskådandet af eu sådan sjuk, eller blott för en stund 
fördraga den förpestade atmosfer, som bildas kring en sådan spetälsk. 
Den, som sett dessa olycklige i deras högsta grad af lidande och elände, 
kan icke undgå att röras af deras djupa nöd, och han kan icke heller 
gerna uraktlåta att, i hvad på honom beror, söka förebygga en så för
skräcklig sjukdoms spridning. “

I sistnämnda ändamål och för att bereda de beklagansvärda sjuklin- 
garne lämplig vård samt förmildra deras elände, har sjukhemmet eller 
vårdanstalten för spetälske vid Jerfsö provincialläkarestation kommit till 
utförande genom bidrag från Gefieborgs läns landsting och årligt anslag 
af statsmedel med 3,000 R:dr från år 1864. Det lärer väl få anses utom 
allt tvifvel, att vårdanstalten fortfarande får åtnjuta detta understöd från 
Statens sida, likasom jag vågar antaga, att Kammaren välvilligt är sinnad 
bevilja det belopp derutöfver af 2,800 R:dr med tillhopa 5,800 R:dr för år 
1870 Stats-Utskottet föreslagit. Men kostnaden för vårdanstaltens fullbor
dande och de sjukas skötsel under nästa år öfverstiger vida det föreslagna 
beloppet såsom uppgående till 11,500 R:dr, hvaraf endast 3,000 Rall’ kunna 
påräknas från landstinget, i anledning hvaraf jag tager jag mig friheten 
vördsamt förorda att Kammaren behagade, med afslag å Kongl. Majds Pro
position och Stats-Utskottets hemställan, i så måtto bifalla Herr Bruns 
motion, att i omförmälda hänseende anvisas för nästkommande år 1870 ett 
extra anslag af 8,500 R:dr, under vilkor, att Gefieborgs läns landsting till 
samma ändamål bidrager med 3,000 R:dr, derpå jag anhåller om Herr 
Talmannens proposition, åberopande till stöd härför den stora obilligheten 
af att den landsort eller det län, hvarest den egendomliga sjukdomen olyck
ligtvis slagit sig ner, anses böra betungas med större kostnad, än hittills, 
för hämmande af en sjukdom, hvars ovanliga art rättvisligen krafvel' 
Statens kraftigare deltagande, när det gäller att rädda landets öfriga 
delar från att jemväl hemsökas af den svåra sjukdomen. Ett godt före
döme härutinnan har Riksdagen från Norge, hvarest all utgift för spetälskan 
lärer bekostas af Staten med det höga belopp årligen af 160,000 Rall', 
i följd af den spridning sjukdomen numera erhållit i Norge.

Herr Staaff: Jag ber om Kammarens godhetsfulla ursägt för att
jag tillägger några ord till hvad som redan är anfördt i detta ämne. Dock, 
att närmare beskrifva den förfärliga sjukdom, till hvars hämmande och 
botande ifrågavarande vårdanstalt är afsedd och inrättad, torde icke 
vara behörigt, ty det kan icke slå felt att Herrarne hvar i sin ort sett 
exempel på de rysligheter, hvartill denna sjukdom leder, i synnerhet i 
de sista stadierna. Men hvad jag särskilt vill fästa uppmärksamheten 
vid är, att sjukdomen är en landsplåga, och att det således med skäl 
kan anses obilligt, att ett enda läns landsting skall bekosta icke endast
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sjukhemmet utan äfven vården för de sjuke, — låt vara att sjukdomen 
för närvarande har sitt uteslutande tillhåll inom några få socknar af detta 
län, ty det finnes intet hinder för att äfven andra landsdelar kunna dit 
afsända sådana- sjuke.

Beträffande antalet patienter ber jag få nämna, att å sjukhemmet 
vårdas för närvarande 10, och 60 nya äro inrapporterade; men sjukdomen 
har äfven det med sig, att hvar och en, som dermed är behäftad, så 
länge som möjligt undviker att yppa sitt lidande, och sålunda är det an
tagligt att det verkliga antalet sjuke är ännu större. Då dertill kommer 
att, sedan sjukdomen en gång infunnit sig, det går mycket fort ifrån det 
ena stället till det andra, så finner man att vårdanstalten inom kort kan 
blifva ganska starkt anlitad.

Nu har Första Kammaren, för att få till stånd en vårdanstalt, hvarest 
sjukdomens uppkomst och fortgång kunde iakttagas och såmedelst äfven 
sättet för dess botande studeras, stadnat i det beslut, att Riksdagen må 
såsom bidrag till nu ifrågavarande sjukhems fullbordande å extra stat an
visa ett belopp af 8,500 R:dr för år 1870, med vilkor att Gefieborgs läns 
landsting till samma ändamål bidrager med 3,000 Rall’, eller lika stort 
belopp som landstinget allt sedan 1864, då sjukdomen först började visa 
sig, årligen lemna!. Utskottet har deremot föreslagit ett anslagsbelopp 
af endast 5,800 R:dr. Med detta sednare skulle anstalten icke utan en 
alltför kännbar uppoffring från landstingets sida kunna fullbordas, och 
följden skulle sannolikt blifva att den stadnade på samma punkt som för 
närvarande, i det att anslaget endast användes till de sjukas nödtorftiga 
vård på samma sätt som hittills. Sålunda skulle anslaget så godt som 
utan spår och ändamål försvinna.

Derföre vågar jag med afseende fästadt på den högst svåra sjukdom, 
som denna inrättning är afsedd att bota och hämma, anhålla om Kam
marens välvilliga bemedling för att komma till ett önskvärd! resultat, och 
hemställer jag för detta ändamål att Kammaren på nyss nämnda vilkor bi
faller det af Första Kammaren redan antagna beloppet 8,500 R:dr, hvil- 
ket med icke mer än 2,700 R:dr ökar den uppoffring Stats-Utskottet fun
nit skäl att tillstyrka.

Herr Per Eriksson: Då Första Kammaren för sin del beslutat ett 
anslag af 8,500 R:dr såsom bidrag till sjukhemmets fullbordande, så ber 
jag att få instämma med den föregående värde talaren i hans anhållan om 
äfven denna Kammares bifall till samma summa.

Herr Norén: Äfven jag ber att få instämma i Herr Staaffs anhål
lan om Kammarens bifall till ett extra anslag af 8,500 R:dr för nu ifråga
varande ändamål.

Herr Carl Anders Larsson: Jag vill fästa uppmärksamheten vid, 
att i Kongl. Maj:ts nådiga Proposition finnes upptagen en besparing af 
1,250 R:dr från innevarande års anslag, hvilken Herr Reutercrona icke 
tagit i beräkning. Då kostnaden för byggnadens fullbordande utgör 6,750 
R:dr och vården och underhållet år 1870 af de 10 sjuke upptages till 
4,750 R:dr, hvilket ger en summa af 11,500 Rall', så skulle visserligen,
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efter afdrag af de 3,000 R:dr landstinget bör lemna, återstå 8,500 R:dr, 
såsom för ändamålet erforderliga; men från detta belopp har man nu att 
ytterligare afdraga nämnda besparing af 1,250 R:dr, så att i sjelfva ver
ket endast 7,250 R:dr återstå för Staten att fylla. Är det meningen att 
höja den af Stats-Utskottet föreslagna siffran, så må man åtminstone icke 
höja den med mer än hvad som behöfves.

Inom Utskottet behjertade man nog behofvet af denna inrättning, 
men man ansåg att landstinget skulle vara så angeläget att söka hämma 
en sjukdom sådan som den ifrågavarande, att det skulle tillse det provin
sen gjorde lika mycket som Staten. Det finnes äfven andra provinser, som 
kunna vara i behof af understöd för sin sjukvård, och man bör härvid
lag så mycket som möjligt hushålla så, att icke dessa öfriga provinser 
blifva utan, om de komma med en likadan begäran. Utskottet ansåg sig 
derföre såsom sagdt icke kunna gå till mötes med mer än halfva be
loppet.

Vill Kammaren emellertid bifalla Herr Reutercronas förslag i öfrigt, 
så må man — jag upprepar det ännu eu gång —.taga i betraktande 
dessa 1,250 R:dr, som finnas reserverade från föregående år och draga 
dem ifrån det af honom föreslagna beloppet.

Herr Staaff: Med anledning af detta Herr Carl Anders Larssons 
yttrande vill jag endast upplysa, att den besparing, som han talar om, 
redan är beräknad bland de befintliga tillgångar^, men att behofvet der
utöfver utgör just den af honom nämnda summan 11,500 R:dr. Detta 
har jag af fullt tillförlitlig person. Det är också temligen klart, att så 
måste vara fallet, då ett behof sådant som detta skall bestämmas, att 
de befintliga tillgångarne tagas med i beräkningen, enär det ju icke kan 
vara meningen att dessa skola finnas såsom en tillgång på sidan om 
saken.

För öfrigt erkänner jag visserligen att landstinget bör i möjligaste 
mån bidraga till ändamålet; men då nu landstinget, för denna sjukdom, som 
är spridd i endast några få socknar, redan i flera år bidragit med 3,000 
R:dr årligen, och det dessutom måste medgifvas att hela landet har för
del af denna vårdanstalt för en sjukdom, som med förfärlig hast kan 
sprida sig, så är det icke billigt att härvidlag på landstinget kasta en lika 
stor andel som på Staten i dess helhet. Det råder ett undantagsförhål- 
lande med denna sjukdom; den hemsöker icke alla orter; och de, som 
hafva den lyckliga lotten att icke blifva hemsökta deraf, böra derföre äfven 
bidraga till det allmänna ändamålet att hämma dess framfart. Man bör 
äfven besinna, att Uefleborgs län härförutom bidrager så väl till den all
männa sjukvården som till en mängd andra allmänna ändamål; och jag 
ber Herrarne derföre att icke genom ett alltför härd! beslut sätta sakerna 
på deras spets och låta hvad som redan är gjordt blifva utan gagn af 
brist på fullbordan. .

Och således anhåller jag ännu en gång, att Andra Kammaren till 
följd af det särskildt ömmande behofvet måtte äfven för sin del bifalla 
hvad Första Kammaren redan beslutat.
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Herr Sjöberg: Ehuru jag icke allenast i orden, utan äfven i verk
ligheten, är en afgjord vän af sparsamhet, och ehuru jag af principiela skäl 
i allmänhet icke vill med min röst bidraga till höjande af ett anslag ut
öfver hvad Kongl. Maj:t i sådant afseende funnit skäligt och lämpligt före
slå, så anser jag likväl omständigheterna i förevarande fall vara till den 
grad ömmande, att jag icke hyser någon betänklighet vid att nu frångå 
denna grundsats. Tvänne föregående talare hafva redan tillräckligt visat 
både behofvet och rättmätigheten af en förhöjning utaf det af Kongl. 
Maj:t äskade anslag; och de flesta af denna Kammares ledamöter, som 
riksdag efter riksdag hört anslag begäras för detta sorgliga ändamål, samt 
hvar och en i öfrigt, som genom egen eller andras erfarenhet har någon 
kännedom af saken, veta alla, att frågan är af så ömmande beskaffenhet, 
att hon väl förtjenar Representationens synnerliga uppmärksamhet och 
deltagande.

Den senaste värde talaren omnämnde de särskilda uppoffringar, som 
Gefieborgs läns Landsting gjort för ifrågavarande ändamål, och han ytt
rade tillika, att han ansåg det icke vara billigt att i detta afseende ställa 
ännu högre fordringar på provinsen. Men jag vill gå ännu längre: arten 
och beskaffenheten af denna sjukdom, äro sådana, att man på goda grunder 
synes kunna uppställa den satsen, att den provins, inom hvilken den yppar 
sig, icke skall vara skyldig att vidkännas några särskilda kostnader för dess 
motarbetande eller lindrande.

Då nu emellertid Gefieborgs läns landsting redan gjort så mycket för 
saken, så tror jag alla skäl tala för att Andra Kammaren måtte bifalla 
hvad den Första Kammaren för sin del redan beslutat samt sålunda med
gifva den af Herrar Staaff och Reutercrona nu gjorda framställning.

Herr Per Persson från Gefieborgs län: Med anledning af den
kännedom jag har om den ifrågavarande beklagliga sjukdomen spetälska, 
som för närvarande hemsöker Ljusnans floddal i Helsingland, kan jag icke 
underlåta att be till alla delar få instämma i Herr Staaffs yrkande.

Herr Hörnfeldt: Inom Utskottet biträdde jag dem, som ville bi
falla en större summa än som i Utlåtandet är tillstyrkt, men då jag var 
i minoriteten, kunde jag intet vidare uträtta. Dock ämnar jag icke nu 
något vidlyftigare utlägga behöfligheten af detta anslags höjande till 8,500 
R:dr, enär den redan af föregående talare blifvit tillräckligt visad, utan har 
jag egentligen begärt ordet för att bemöta Herr Carl Anders Larssons på
stående om besparingen å 1,250 R:dr. Denna besparing är nemligen redan 
afdragen från den summa, som eljest skulle erfordras för byggnadens full
bordande, så att dertill nu återstår endast 6,750 R:dr, hvilka jemte de 
till vården och underhållet af de sjuke beräknade 4,750 R:dr utgöra hela 
den angifna slutsumman 11,500 R:dr. Då man från sistnämnda summa 
afräknar de 8,500 R:dr, som Första Kammaren redan beslutat sig för’, så 
återstår just nätt och jemt de 3,000 R:dr, som man antager att Gefieborgs 
läns Landsting nu som förut skall befinnas villigt att tillskjuta.

För min del vill jag äfven rösta för bifall till denna summa, som af den 
förste värde talaren föreslogs och Första Kammaren redan beviljat, allden
stund frågan är så vigtig att vi för den böra göra allt hvad vi kunna.
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Herr Garl Anders Larsson: Jag ser med afseende på Herr
Reutercronas förslag att han verkligen gjort en nedsättning i Herr Bruns, 
hvilken fordrat icke mindre än 9,400 R:dr, under det att den förre yrkat 
endast 8,500 R:dr, och således finner jag att man icke vidare bör taga 
med i beräkningen den af mig förut omnämnda* besparingen å 1,250 R:dr.

Herr Vougt: Jag anser, att både med afseende å det gagn för
landet i allmänhet, som detta anslag kan medföra, om det nemligen lyckas 
cernera denna vederstyggliga sjukdom inom den ort den nu hemsöker, och 
äfven med afseende å summans ringa belopp, man utan betänklighet kan 
bifalla Herr Staafts förslag om biträdande af Första Kammarens redan 
fattade beslut.

Öfverläggningen förklarades vara slutad. På derom framställd pro
position bifölls punkten med den af Herr Staaff deri föreslagna ändring 
och hade Kammaren alltså för sin del beslutat, att Riksdagen skulle såsom 
bidrag till fullbordande af ett sjukhem för personer, behäftade med sjuk
domen spetälska, samt deras skötsel och vård, anvisa för år 1870 ett extra 
anslag af 8,500 R:dr, med vilkor att Gefleborgs läns landsting till samma 
ändamål bidrager med 8,000 R:dr.

Punkten M.

Båda momenten biföllos.

Punkten 35.

Herr Grenander: Stats-Utskottet har motiverat sin hemställan, om 
förevarande framställnings lemnande utan Riksdagens afseende, sålunda: att 
“den väckta frågan synes Utskottet visserligen vara i hög grad behjertans- 
värd, men företrädesvis tillhöra sådana angelägenheter, i Indika landstingen, 
om den enskilda välgörenheten skulle visa sig otillräcklig, böra träda emel
lan; hvadan Utskottet, som äfven är i saknad af närmare utredning, på 
hvad sätt det ifrågavarande anslaget skulle användas, hemställer etc.“ Jag 
ber att med några ord få bemöta denna motivering, som jag icke kan finna 
tillfredsställande.

Såsom skäl deremot att frågan skulle tillhöra något särskildt landstings 
åtgöranden, anhåller jag att få meddela innehållet af en skrifvelse från en 
af ledamöterna i styrelsen för ifrågavarande asyl för idiotbarn, hvaraf in- 
hemtas, att der vårdas för närvarande 11 barn från olika landsdelar, nem
ligen från Göteborg 2, Stockholm 1, Linköping 1, Elfsborgs län 2, Skara
borgs län 4 och Örebro 1 samt att dels bemedlade dels obemedlade barn, 
nemligen från Stockholm 1, Göteborg 2, Skåne 2, Bohus län 1, Halland 1, 
Jönköpings län 1, Kronobergs län 1, Wenersborg 1 och Skaraborgs län 1 
ytterligare äro till intagning derstädes anmälde. Häraf synes val obe
stridligen framgå, att icke det landsting, inom hvilkets område den ifråga
varande välgörenhetsanstalten är förlagd, kan skäligen anses skyldigt fram
för andra bidraga till dess uppehållande, och att den kommun, der idiot
hemmet för närvarande är förlagdt, och af hvars barn dess bättre icke
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något är nog olyckligt att vara i behof af densammas begagnande, deraf 
icke har några fördelar utan motsatsen, och helst skulle önska sig från 
densamma befriad, bör väl för hvar och en vara uppenbart.

Beträffande det sätt hvarpå medlen, i händelse de beviljades, skulle 
komma att användas, har jag här i min hand en till Stats-Utskottet ställd 
skrifvelse från föreståndarinnan, deruti hon erbjuder sig att lemna en hel 
eller tvänne halfva friplatser och ställa inrättningen under den statskontroll 
som föreskrifves under de år anslaget kan komma att utgå.

Så står frågan för närvarande. För mig, som är fullt öfvertygad, att 
denna välgörenhetsanstalt är lika förtjent utaf understöd af Statens medel, 
som åtskilliga andra dermed försedde sådane, skulle det derföre vara 
enklast att yrka afslag på Utskottets hemställan och bifall till motionen; 
men då jag likväl icke anser frågan så utredd, som sig bör, så vill jag i 
stället förorda det beslut, hvarvid Första Kammaren redan stadnat, nem
ligen om dess återremiss till Stats-Utskottet, hvarigenom tillfälle blifver att 
närmare få utrönt, om icke äfven denna institution är en ibland dem, som 
må blifva föremål för Statens omsorg; hvilket ändamål dock kanske bäst 
torde ernås derigenom att Riksdagen öfverlemnar ärendet till Kongl. Maj:t, 
på det att. utredning af denna fråga i sammanhang med den allmänna 
sjukvården i öfrigt må blifva föremål för Kongl. Majds uppmärksamhet. 
Jag har här en mängd mig tillhandakomna upplysningar, som möjligen 
skulle kunna inverka på ett kommande beslut, men jag vill spara Kam
maren besväret att taga del af dem tills jag får se om det, till följd af 
motstånd till mitt yrkande, blir behöflig!, och inskränker mig, som är bo
satt i den stad, dit idiothemmet nu är förflyttadt, till att vitsorda den 
snart ^ sagd t exempellösa sjelfuppoffring, hvarpå föreståndarinnan visar prof 
i utöfningen af sin kärleksfulla verksamhet till förbättring af dessa till 
kropp och själ vanlottade olycksbarn. Denna qvinna besitter sådana egen
skaper för uppnåendet af sitt menniskovänliga, svårbeskaffade sträfvande, 
att jag tror det vara angeläget för samhället att taga vara på och upp
muntra dem.

Jag vågar derföre, såsom jag redan förut angifvit, vördsamt anhålla 
om Betänkandets återremiss till Stats-Utskottet.

Herr Wedberg: Jag vill visst-icke klandra Stats-Utskottet utan
förmodar att Utskottet haft skäl för sitt afslag, men jag kan inte neka att 
det förefaller mig underligt, sedan Utskottet i 22:dra punkten tillstyrkt ett 
extra anslag af 2,000 R:dr till den s. k. “Sandahls klocka“, — hvilket nu 
äfven af Kammaren blifvit bifallet, —- att Utskottet då i nu förevarande 
punkt afstyrkt detta anslag på 500 R:dr, hvilket blifvit begärdt endast 
för tre år. Jag betviflar icke att Sandahls klocka i allo uppfyller sitt 
ändamål och att föreståndaren lemnar fattige eller mindre bemedlade sjuke 
tillfälle att kostnadsfritt begagna den; men jag vågar påstå att nu ifråga
varande inrättning är minst lika b ehj er tans värd.

Mycket kunde vara att säga i denna fråga; men då den föregående 
talaren, som har bättre reda på huru sig dermed förhåller, icke yrkat annat 
än återremiss, så inskränker jag mig till att endast instämma med 
honom.
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Herr Carl Anders Larsson: Ja, det kan se besynnerligt ut, att
Stats-Utskottet här varit så knussligt och afslagit en så liten summa som 
denna. Jag vill derföre nämna, att man härigenom ville statuera ett exem
pel, emedan man fruktade att eljest blifva öfverhopad af allt för många 
dylika ansökningar. Ty man vet att det finnes äfven många andra fall 
der personer kunna utmärka sig på ett eller annat sätt, och skulle man 
då upptaga och bevilja alla motioner om anslag, som till följd deraf kunde 
komma att väckas, så skulle icke Riksdagen sluta på fyra månader. Ut
skottet ansåg sig derföre böra afstyrka bifall till denna motion, på det 
icke Kamrarne skulle kunna säga att man inledt dem på en sådan väg.

Det är mig för öfrigt likgiltigt om motionen bifalles eller icke och 
jag vill icke alls motsätta mig den, enär summan är alltför liten att man 
för den skulle uttänja d'«kussionen.

Herr Otterström: Ehuru den föregående värde talaren fruktår följ
derna af att här statuera ett exempel, så tror jag likväl för min del att Stats- 
Utskottet vid riksdagarne förut statuerat ett exempel - och ett ganska vac
kert exempel — då det tillstyrkt Riksdagen att gifva understöd för de s. k. 
tysta skolorna eller för de döfstummas uppfostran. Här är deremot fråga 
om uppfostran, såvidt den är möjlig, för en del menniskor, som äro i myc
ket olyckligare ställning än dessa döfstumma, försåvidt dessa sednare hafva 
själskrafterna friska. Jag vill fästa uppmärksamheten vid att dessa tysta 
skolor hafva såsom understöd för de döfstummas uppfostran af Staten er
hållit ett anslag af omkring 100 riksdaler för hvarje elev, så att hvarje så
dan skola bekommit tusen riksdaler och deröfver. I den skola, hvarom nu 
är fråga, torde elevernas antal komma att gå till ett tjugutal om den 
uppmuntras, och anslaget skulle således belöpa sig till ganska litet på

Sålunda tror jag att det vore skäl att följa det statueiade exemplet, 
i hvilket syfte jag yrkar på återremiss.

Herr Per Nilsson från Malmöhus län: Då erfarenheten visat, hu
rusom anslag till någon inrättning, vanligen sedermera åberopas såsom preju
dikat för aftvinna statsbidrag till någon annan inrättning, så torde man nå
got betänka sig innan man bifaller punkten. För min del biträder jag den 
åsigt Stats-Utskottet uttalat, att inrättandet af ett Idiot-barnhem sådant har 
nu afses, bör vara en landstingets angelägenhet, helst idioter val lärer finnas 
i alla delar utlandet och således hvart landsting bör draga försorg om de 
sina. Derest vi nu bevilja anslag för det ifrågasatta idiot-barnhemmet i 
Sköfde, torde väl närmaste följden blifva den, att vid kommande riksdagen 
jemväl de andra landstingen göra anspråk.på statsbidrag för sådana än
damål. Då vi lyckligtvis ännu icke kommit derhän, att antalet idioter i 
landet är större än att omsorgen om dem fortfarande må kunna kastas 
på landstingen, yrkar jag, för min del, bifall till Utskottets hemställan i 
denna punkt.

Herr Magnus Svensson: Då jag, för min del, anser det med före
varande anslag afsedda ändamål vara särdeles nyttigt och gagneligt, yrkar 
jag, att punkten måtte varda till Utskottet återremitterad.
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Herr Kolm od in: 'I enlighet med hvad Utskottet uttryckt och äfven 
här under diskussionen blifvit uttaladt, anser jag den sak, hvarom nu är 
fråga, vara ganska behjertansvärd. Derest yrkande blifvit framstäldt om 
bifall till motionen, skulle jag hafva motsatt mig sådant, emedan jag anser 
vådligt att på stående fot här i Kammaren besluta om anslag, men då 
man nu inskränkt sin begäran dertill, att punkten måtte varda till Ut
skottet återremitterad, så, och då under diskussionen tillika blifvit ådaga- 
lagdt, att den sak, hvarom fråga är, omöjligen kan anses vara en lands
tingets eller kommunens angelägenhet, inser jag icke något skäl hvarför 
man skulle motsätta sig en återremiss, helst jag hyser det fulla förtroende 
till Utskottet att, derest punkten återremitteras, Utskottet skall med lika 
samvetsgrannhet behandla frågan andra gången, som det gjort den första, 
hvarjemte tillfälle beredes Utskottet, att genom nu meddelade upplysnin
gar se saken från flera synpunkter och till följd deraf låta den sednare 
granskningen blifva mera omfattande, än den förra. Då det civiliserade 
samhället tager vara på och söker att utbilda hvarje kraft, så är detta 
i_ och för sig icke annat än sjelfuppehållelsedrift, ty det vet att det för 
sina ändamål tager i anspråk och förbrukar en utomordentligt stor mängd 
jc krafter.’ men. ^ detsamma vårdar sig om det svaga, fattiga* och eländigå, 
cm framträder civilisationen i sin fagraste skepnad, ty då har* den ingått i 
kristendomens tjenst. Jag yrkar alltså, att förevarande punkt måtte till 
Utskottet återremitteras.

Herr Vougt: Jag är hufvudsakligen förekommen af Herr Kolmodin 
och instämmer med honom; men vill tillika erinra den ledamot af Kam
maren, som antydde att underhållandet af ifrågararande idiot-barnhem 
boide vara en landstingets angelägenhet, derom att, såvidt jag har mig 
bekant,, patienter äfven från andra delar af riket emottagas till vård å

man’ följd deraf, ej bör ifrågasätta, att un
genhet'^ ^ inra^mn£en uteslutande skulle vara en landstingets angelä-

. ®fter sålunda slutad öfverläggning blef denna punkt af Kammaren 
återförvisad till Utskottet.

Punkterna 26—30.

Biföllos.

Den 11 Mars, e. ra.

Punkten 31.

Bifölls likaledes, hvaremot i fråga om härefter föredragna vid Utlå
tandet fogade tabellen litt. B. öfverläggning uppstod, hvarunder yttrade:

Herr A strand: De Hufvudtiteln vidfogade tabeller gifva mig anled- 
nmg att framställa, om icke en anmärkning emot, så åtminstone en erin
ran till Herr Ecklesiastikministern. Ibland de i tabellerna upptagna ut- 
giitsposter ingå äfven arfvoden och resekostnadsersättning till folkskole
inspektörerna. Med kännedom om det stift jag tillhör, tror jag mig kunna
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saga, att inspektörernes distrikter icke äro särdeles val lämpade efter in- 
spektörernes hemvist, derifrån resekostnaden beräknas. I Linköpings stift 
hafva vi tre folkskoleinspektörer. Den af dessa, som bor närmast intill 
Strengnäs stift, har sitt distrikt i sydliga delen af Linköpings stift, hvare
mot de, som bo nordligare eller mera i midten af stiftet, hafva sina di
strikter på annat håll. Inspektörerne nämnas visserligen af Kong! Maj:t, 
men jag tror likväl, att det nu anmärkta förfärandet tillkommit genom 
förbiseende i Ecklesiastik-departementet, helst utnämningen af dessa inspek
törer antagligen sker på förslag af vederbörande konsistorium. Jag anser 
det dock vara vederbörandes pligt att tillse, att inspektörernes distrikter 
lämpas efter deras bostäder, så att icke Statsverket betungas med onödiga 
utgifter, och är jag förvissad, att den erinran jag nu gjort, skall vara till
räcklig för att förekomma dylika missbruk för framtiden. I öfrigt får jag 
tillägga, det jag icke har mig bekant om ett dylikt förhållande, som jag 
nu påpekat, eger rum i andra än Linköpings stift.

Herr Statsrådet Carlson: Den nu ifrågavarande inspektören bor 
icke utom sitt distrikt, men väl i dess nordligaste del. Detta distrikt 
sträcker sig nemligen från norr till söder, enligt den indelning som är 
gällande. Jag erinrar mig nu icke den siffra, hvartill resekostnaden för 
samme inspektör uppgår, men jag är viss, att den icke är högre än hvad 
vanligt är och hvad man skäligen vid så stort distrikt kan vänta.

För att så mycket som möjligt åstadkomma inskränkning af dessa 
utgifter, hafva för öfrigt inspektörerne genom sin instruktion sig ålagdt 
att ordna resorna på sådant sätt, att så många skolor som möjligt i sam
manhang med hvarandra besökas.

o

Herr Astrand: Hvad angår utgifterna för dessa folkskoleinspek
törers resor, så är det otvifvelaktigt att de äro större än de borde vara, 
då den som är inspektör för sydliga delen af stiftet bor nära Söderman
lands gräns, under det inspektören för den nordliga delen af stiftet bor 
mera centralt. Jag kan derföre icke frångå riktigheten af den utaf mig 
framställda anmärkning, ehuru jag, på sätt jag redan haft äran nämna, är 
fullt öfvertygad derom, att anmärkta förhållandet tillkommit endast i 
följd af förbiseende inom departementet.

Herr Lönnberg: Jag tror, att det af Herr Åstrand påpekade för
hållande kan förklaras deraf, att den inspektör, om hvilken nu är 
fråga, förut var pastor inom sydliga delen af stiftet, men sedan erhållit 
pastorat i mitt grannskap inom norra delen af stiftet och fortfarande fun
gerar såsom inspektör. Det förvånar mig icke att vederbörande bibehållit 
honom vid denna befattning, ty det torde väl vara lämpligt att en inspek
tör, som är bekant med förhållandena inom sitt distrikt, icke förflyttas 
till ett annat distrikt blott derföre att han ändrar bostad.

Herr S vensén: Då jag är något bekant med denne inspektörs 
verksamhet under de sednare åren, så tror jag mig deraf kunna sluta, att 
hans resor icke torde vara så dyra som Herr Åstrand tyckes hafva före
ställt sig. Förhållandet' är nemligen att han inom södra Aspelands härad
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icke verkställde någon inspektion från år 1864 till 1868, och torde såle
des resekostnaderna för denna tid vara besparade. Jag har blott velat 
nämna detta förhållande, då frågan kommit på tal, öfverlemnande till en 
hvar att bedöma lämpligheten deraf att en folkskoleinspektör är boende 
så långt från sitt distrikt.

I anledning af hittills afgifna yttranden erinrade Herr Talmannen, att 
det reservationsanslag, som blifvit uppfördt till arfvoden och resekostnads- 
ersättning för folkskoleinspektörer, vore upptaget icke i den till föredragning 
nu anmälda Tabellen Litt. B., utan i den näst efter 15:de punkten af 
Kammaren redan godkända Tabellen Litt. A.

Ordet lemnades åt Herr Åstrand: Jag medgifver att det är ett 
ömmande förhållande, att denna inspektör är Herr Lönnbergs granne. Om 
han också icke, såsom Herr Svensén upplyst, verkställt några inspektioner 
inom Aspelands härad, så har han dock gjort det i sydliga delen af Öster
götland. Jag vet icke om enahanda förhållande, som det nu påpekade, 
eger rum å andra ställen, men jag har ansett det vara min skyldighet 
såsom representant att påpeka ett missförhållande, då ett sådant eger rum.

Efter dessa yttranden blef tabellen Litt. B. godkänd, med förbehåll 
om de ändringar deri, som påkallades af Kammarens här ofvan anteck
nade beslut.

Ledighet beviljades:
Herr Grefve Posse från den 15 Mars,

99 Per Nilsson från Örebro län )> 16 99

99 Tranchell 99 17 99

99 Anders Nilsson 99 18 99

99 Jöns Pehr sson 99 18 99

99 Lars Persson 99 19 99

99 Carl Isak Bengtsson 99 19 „ och
99 Gustaf von Proscliivits 99 20 99

hvardera under fjorton dagar, samt
Herr Medin från den 22 Mars under 12 dagar.

§ 5-

Protokollsutdrag för denna dags sammanträde justerades. 
Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. y210 e. m.

in fidem 
IL Husberg.

t


